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PRAVOČASNA OPOZORILA Čisto od nas sam ih je odvisno, kako globoko bom o seg li z ana
lizo, kako bom o poim enovali naše (ne)delo in  našo (ne)disciplino  
in  kakšne ukrepe si bom o poleg že tolikokrat poudarjene poslovne  
p olitike še naložili, da se bomo končno predram ili iz m ešanice 
m arsikje še vedno navzočega sam ozadovoljstva in apatije.

Že februarja je  odbor za dohodkovna vprašanja takole opom nil 
vod stvene delavce:

»O pozoriti je treba, da bom o v tem  letu  ob takem  doseganju  
kazalcev, kot se kažejo sedaj, težko dosegali p lanirane osebne do
hodke, zlasti pa ne m orem o računati s kakršnim ikoli proračuni.«  

Opozorila so tu, treba jim  je  prisluhniti.

P rvič prek 800000  
ton jek la

NEKAJ POSLOVNIH REZULTATOV SLOVENSKIH ŽELEZARN 
V LETU 1983

M arec je m esec, ki daje m ed vsem i največ razgleda nazaj in 
naprej:

—  bilanca lanskega leta  je še  blizu
—  kažejo se obrisi p oslovanja v  prvem  trim esečju
—  dobro pom nim o sprejem  gospodarskega načrta za letos
Zato se sam e po seb i ponujajo prim erjave m ed načrtovanim  in

doseženim . K er pa so še sveže le tn e ocene uspešnosti tozdov skup
nih in  sprem ljajočih  d ejavnosti in  delovn ih  skupnosti, ob njih  
pa letos zares štev iln e , kar kom pletne ocene vod stven ih  in v o d il
nih d elavcev , im am o torej v rokah razen rezu ltatov našega dela  
posredno tudi vzroke, zakaj ti rezu ltati niso boljši.

Ocen pa si ne p išem o le sam i, am pak nam jim  m nogo bolj brez
osebno in zato trdo pišejo kupci naših izdelkov. A m eriška firm a 
npr. začne svoj teleks takole:

»V aši dobavni roki so k a ta stro fa ln i. . .  če nam  robe ne p ošlje
te do konca februarja, je naročilo izgubljeno.«

T akšne te lek se prejem am o vsak  dan, le  da s še h ujšim i grož
njam i.

R ezultati so torej tu, kup ocen na m izi, stoodstotna podražitev  
električne en ergije je le  še ena od dodatnih  resnic, katero bo tre
ba m ojstriti. K er im am o sam i o sebi toliko podatkov, im a danes 
v naši železarni vsaka štev ilka , vsaka pohvala in graja končno  
tudi tako dolgo pričakovano im e in priim ek.

Rodovi

V 1983. letu so v jeklarnah Sloven
skih železarn proizvedli 19.401 tono je
kla več kot v doslej najboljšem proiz
vodnem letu. Tolikšna količina jekla

pomeni, da ni bilo treba kupiti iz dru
gih železarn ali iz uvoza okoli 18.200 
ton polizdelkov. To pomeni, da so v 
slovanskih železarnah izdelali iz tega, 
doma proizvedenega jekla, okoli 15.740 
ton izdelkov za trg. Predstavljajte si 
787 železniških vagonov in v vsakem 
po 20 ton jeklarskih izdelkov, ali pri
bližno 15 vlakov po 52 vagonov. Letni 
načrt jekla, ki je bil še precej višji, si
cer ni bil izvršen, dosežena proizvodnja 
je pa ob težkih pogojih dela v pretek
lem letu prav gotovo uspeh.

Za podrobno analizo proizvodnih in 
poslovnih rezultatov v letu 1983 je še 
prezgodaj in v delovnih organizacijah 
še sestavljajo letna poslovna poročila. 
Osem let sem čakal, da bi lahko zapi
sal, da so jeklarne v Slovenskih žele
zarnah izdelale več kot 800.000 ton je
kla oziroma natančneje 814.750 ton. 
Osem let načrtovanja, obetov, prizade
vanj in upov. Sedaj, ko je ta magična 
meja prebita, pa mi ne da miru, da vas 
ne bi obvestil o tem dosežku in uspehu, 
še preden so znani vsi poslovni rezul
tati.

Doslej največje proizvodnje jekla so 
bile dosežene v Slovenskih železarnah:

— leta 1975, ko je ta znašala 795.008 
ton,

— leta 1982, ko so dosegli 795.359 
ton, in končno

— leta 1983, ko so s proizvodnjo 
814.750 ton dosegli največjo letno ko
ličino jekla.

Zanimivo je, da smo na pričetku 
1983. leta vsi pričakovali, da bo to za 
proizvodne pogoje zelo težko leto. Tu
di upi za zagotovitev vložka in drugih,

(N adaljevanje na 2. str.)
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(N adaljevanje  s 1. str.)

za proizvodnjo potrebnih materialov in 
energije so bili zelo slabi. Med letom so 
tudi res nastopale predvidene in še bolj 
nepredvidene težave — in vendar je

Proizvodnja je nazadovala v jeseniški 
jeklarni, kjer so tudi najmanj investirali 
za povečanje proizvodnje ter so se bolj 
borili, da ob posodabljanju tehnologije 
obdrže proizvodnjo. Ob tem je postala 
vprašljiva gospodarnost proizvodnje za 
tisti del jekla, ki ga še vedno izdelujejo 
v SM p>ečeh.

V jeklarni Železarne Ravne več let 
poteka rekonstrukcija in moderniza
cija jeklarskih obratov. Investicija že 
daje prve pomembnejše rezultate, kar 
se p>ozna tudi v količini proizvodnje in 
je investicija letos prav v zaključni 
fazi.

V Železarni Štore so v tem obdobju 
od leta 1975 opustili SM preč in zgra
dili drugo električno obločno peč. Pri 
njih so do leta 1983 dosegli naj večje 
povečanje proizvodnje pri tem, da so 
proizvodne zmogljivosti obeh peči še 
izdatno večje.

TEŽAV VSEENO NI MANJKALO
Da ne bo preveč hvale! Kot rečeno, 

letni plan proizvodnje jekla je bil do
sežen 96%. Realne zmogljivosti jeklarn 
so vsaj 860.000 ton. Težav, ki opravi
čujejo manjšo proizvodnjo od načrto
vane, je bilo na pretek. Sprva so bili 
problemi z nezadostnimi količinami je
klenega odpadka, ki ga je bilo potem 
prati koncu leta skoraj preveč. Kvalite
ta jeklenih odpadkov je bila med prob
lemi, ki so bili redno navedeni v me
sečnih problematikah jeldam. Spomla
di ni bilo ferokroma, in tako je izpadel 
program proizvodnje nerjavnih jekel. 
V drugi polovici leta je bila zopet teža
va z oskrbo ferosilidja, kalcij-silicija in

bila dosežena doslej največja proizvod
nja.

Zanimivo je primerjati, kako se je 
gibala proizvodnja jekla po posameznih 
železarnah v teh treh letih, ko je bila 
skupno za Slovenske železarne največja.

trebnih pri proizvodnji jekla.
Ognjevzdržni materiali so bili slabe 

kakovosti, kar ima za posledico slabšo 
vzdržnost peči in več popravil, kot je 
bilo načrtovano. Marsikateri večer v 
preteklem letu ste preživeli ob svečah. 
Redukcije električne energije so moč
no prizadele velike porabnike, med ka
terimi so najprej na udaru električne 
obločne peči za proizvodnjo jekla. Te 
so v drugi polovici leta kar pogosto po
čivale in tako je izpadla proizvodnja 
več tisoč ton jekla. V letu 1983 je bila 
res dosežena doslej največja proizvod
nja jekla v Slovenskih železarnah, lahko 
pa bi bila tudi večja. Proizvedeno pa ni 
bilo v celoti tisto jeklo, ki bi moralo 
biti po programu in naročilih. Marsi
kateri kupec je dobil naročeno kvalite
to ali količino ali mnogo pozneje ali 
pa je sploh ni dobil. Ker ni bilo ustrez
nih količin ferolegur, v jeklarnah niso 
mogli izdelati v zahtevanih rokih ustre
znih količin jekla. Slabo sortirani je
kleni odpadki povzročajo spremembe 
v kvalitetnem programu proizvodnje. 
Proizvedeno jeklo je v kvalitetah, ki 
niso takrat v programu ali celo v kva
litetah, ki sploh niso v programu. Iz
delanega jekla pa ob današnjem po
manjkanju na domačem trgu še vedno 
ni težko prodati.

NA DRUGIH PODROČJIH MANJ 
USPEHOV

Realizirano količino surovega železa, 
ki je znašala v letu 1983 204.677 
ton, lahko štejemo za dobro, ne pa naj
uspešnejšo. V Železarni Jesenice so iz
delali 164.000 ton, kar je 1 %  nad pla
nirano količino, v Železarna štore pa

40.503 ton, kar je samo 89%  letnega 
plana. V prvem polletju so imeli večje 
okvare, v drugem polletju pa pogoste 
redukcije, kar je povzročilo občuten 
izpad proizvodnje.

Dosežena blagovna proizvodnja v le
tu 1983 je bila slabša. V primerjavi z 
realizirano blagovno proizvodnjo leta 
1982 predstavlja 721.329 ton le 92% . 
V primerjavi s planirano količino pa 
je bila realizacija proizvodnje gotovih 
izdelkov 90%. Če upoštevamo še to, 
da je bila pri predelovalcih količina 
gotove robe za 4 %  večja kot leto po
prej in da so letni plan izvršili 92%, 
potem je za železarne rezultat še nekaj 
slabši. Osnovni razlog je ob tem, da 
je znašala proizvodnja jekla več kot 
leta 1982, gotovo ta, da v lanskem letu 
ni bilo mogoče zagotoviti načrtovanih 
količin vložka, katerega naj bi doba
vile drage jugoslovanske železarne ali 
naj bi ga nabavili iz uvoza.

Načrtovane količine izdelkov za iz
voz so bile kar 17% večje kot dosežena 
realizacija v letu 1982. V letu 1983 je 
znašala izvršena količina izvoza celo 
3 %  manj kot leta 1982. Vrednost iz-

»Kako ocenjujete delo delav
skega sveta sozda v ,vašem' man
datnem obdobju?«

»Delo delavskega sveta v dve
letnem  m andatnem  obdobju oce
n ju jem  kot uspešno, vendar tud i 
ne toliko dobro, da bi zadovoljilo 
vse. Naj navedem  nekaj dejstev.

A lojz Janežič

Vse seje delavskega sveta so 
bile sklepčne. Za večinsko ude
ležbo so mnogo bolj skrbele de
legacije železarn kot pa predelo
valcev, M etalurškega inštitu ta , 
in te rne banke in delovne skupno
sti. D elegacija Železarne Ravne 
je  b ila med najak tivnejšim i ne 
sam o po udeležbi, am pak tud i po 
delovanju.

Pom em bnejše odločitve smo 
sprejem ali soglasno, le  d v ak ra t 
je  prišlo  do naknadnega usk la
jevan ja . Takšno rav en  soglasja je  
bilo mogoče doseči zaradi p red 
hodnih aktivnosti. Te so potekale 
na se jah  poslovnega sveta SŽ, ki

voza leta 1982 je znašala 96 mio $. V 
letu 1983 pa je znašala vrednost izvoza 
93 mio $, kar je tudi približno 3 %  
manj kot leto poprej. Kar zadeva izvoz, 
doseženi rezultati niso najbolj uspešni. 
Upoštevati je pa treba, da je sedaj, ob 
svetovni krizi v železarski industriji, 
zelo težko prodajati jeklarske izdelke 
na svetovnem trgu.

Nekaj podatkov o uspehih in ne
uspehih pri delu Slovenskih železarn v 
letu 1983 je torej navedenih. Ko pri
merjam planske količine in cilje iz go
spodarskega načrta za leto 1984 z do
seženimi v letu 1983, razmišljam, da je 
v tem planu veliko optimizma. Načrto
vane naloge so težke in zahtevajo od 
vseh mnogo naporov za uresničitev. 
Jekla naj bi proizvedli 3 %  več, bla
govna proizvodnja bi morala biti 12 %  
večja in količine izdelkov za izvoz 12 %  
večje kot leta 1983. Končno je pa prav, 
da zaupamo in verujemo v svoje spo
sobnosti, da bodo načrtovani cilji tudi 
doseženi — če so za to tudi prav ooe-

ga sestav ljajo  predsedniki poslo
vodnih odborov in  odgovorni de
lavci delovne skupnosti in  in te r
ne banke sozda. K  poenotenju 
predlogov za odločanje n a  delav
skem svetu  so pripom ogle tud i 
seje izvršnega odbora.«

»Na katerih področjih je bilo 
sodelovanje v sozdu najbolj us
pešno in kje bi lahko več storili?«

»Gre p ravzaprav  za uresn iče
vanje z referendum om  spreje tih  
tem eljn ih  dokum entov, torej ob
veznosti, m anj pa sodelovanja, ki 
je  bolj prostovoljne narave.

Skupno m nen je je, da najbolj 
kvalitetno , in tegralno  funkcijo  iz
kazuje in te rn a  banka, k a r  se mi 
zdi logično, k e r  s številko opre
deljene vsebine n i mogoče obiti. 
N orm alen je  in teres vseh članic 
za koristno  združevanje, p red 
vsem  pa za uporabo združenega 
in  oplem enitenega denarja . Tudi 
za naše naložbe smo pridobili iz
d aten  delež, česar ne smemo po
zabiti (zaradi obveznosti to  tudi 
ni mogoče). In te rn a  banka ima 
svoj vpliv  na uravnoteženo de
vizno bilanco v sozdu. U sklaje
vanje deviznih tokov v SISEOT 
je  p rav  tako  v n jen i pristojnosti, 
vendar je  prav  letos u sk la jeva
n je  zam enjano z adm in istrira
njem .

Uspešno se uresn iču je del ko
m erciale, predvsem  zunanjetrgo
vinske funkcije, tako za d irek tno  
nabavo surovin  in rep rom ateriala  
iz konvertib ilnega in  sorodnih 
kom penzacijskih poslov iz k lir in 
škega trga.

L ani je  bilo posebno uspešno 
uresn ičevanje SaS o združevanju  
deviz in  združevanja sredstev  za 
razvoj SŽ s kupci in  predelovalci 
slovenskega jek la  po vsej Jugo
slaviji. Zal bomo letos imeli okr
n jen  delež deviz iz združevanja 
zaradi sprem enjenega deviznega 
zakona, ki predvideva združeva
n je  znotraj t. i. reprodukcijskih  
celot, ki pa ne obstajajo.

Ce sem že hvalil kom ercialno 
področje, m oram  povedati, da je  
še nekaj nedorečenosti p ri p ri

DO 1975 1982 1983

Železarna Jesenice 512.862 471.313 469.215
Železarna Ravne 193.656 206.200 218.254
Železarna Store 88.490 117.846 126.281

Skupaj___________________ 795.008  795.359_________  814.750

lo tudi dragih zlitin in materialov, po-

kovinskega silicija. Občasno je manjka-

V topilnici

njeni pogoji za realizacijo.

Milan Marok

Združeni smo močnejši
POGOVOR Z ALOJZEM JANEŽIČEM, DOSEDANJIM PREDSEDNI
KOM DELAVSKEGA SVETA SOZDA SLOVENSKE ŽELEZARNE
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prav i in  usk la jevan ju  planov pro
daje  SZ, p r i čem er tu d i naša ni 
izvzeta.

K er delam  v energetiki, se mi 
zdi skoraj nenavadno, da n i ču
titi bolj usk la jene ak tivnosti na 
tem  pom em bnem  področju, če
prav  nas zakon posebej ne obve
zuje.

V razvojnem  in  raziskovalnem  
delu je  naša in teg riranost bolj ob 
strani.

N a vse opisane in  neopisane 
problem e je  opozorila že 1. p ro 
blem ska konferenca ZK v sozdu, 
ki je  bila konec ju n ija  lan i na 
Ravnah. V sozdu m oram o b iti 
bolj in  več mi, in  m anj ,vi‘ ali 
,oni‘. Ne bi škodilo, če bi še en
k ra t p re lista li naš skupni SaS. Ce 
kaj ne piše prav , bo treb a  sp re
m eniti, če pa smo kaj pozabili, bi 
se tega postopno lotili.«

»Ugotavljamo veliko razdrob
ljenosti jugoslovanske črne m eta
lurgije. Kakšna je usoda Združe
nja jugoslovanskih železarn?«

»Ne vem, če sem  dovolj kvali
ficiran, da bi odgovoril n a  to  
vprašanje. D ejstvo je, da im a 
vsaka republika najm an j eno že
lezarno. Znano je  tudi, da jih  je  
skoraj polovica že debelo deset
le tje  v g radn ji ali v dolgotrajn i 
poskusni proizvodnji in  da v J u 
goslaviji zarad i tega letno p ri
m an jku je  m ilijon in  več ton je 
kla. Povezanosti v jugoslovan
skem železarstvu ni, čeprav Slo
venske železarne vlagajo  določene 
napore v tej sm eri (Zenica, N ik- 
šič). Z druženje jugoslovanskih že
lezarn (UJ2) v dokaj zapleteni 
situaciji ne m ore od igrati svoje 
vloge. Vmes so še republiški raz
vojni in teresi. N ekatere železarne 
im ajo v republiških  gospodarstvih 
popolnoma drugačno m esto kot 
Slovenske železarne.

Neke poudarjene vloge U J2  n i
ti n i čutiti, če izvzam em o v k lju 
čevanje p ri p rip rav i federaln ih  
p lanskih  dokum entov, sta tističnih  
podatkov o proizvodnji in  porabi 
te r  predvidom a ob uveljav ljan ju  
cen jek la  p ri zvezni skupnosti za 
cene.«

»Vrnimo se spet k sozdu. Kako 
so potekale seje delavskega sve
ta, in kaj je bilo storjeno za de
centralizacijo odločanja, ne samo 
v političnem, ampak tudi v  geo
grafskem smislu?«

»Nekaj sem o tem  že govoril, 
dodal pa bi še, da sem se na se
jah  pred  glasovanjem  pozanim al 
pri vodjih  delegacij za njihovo 
stališče. V ečkrat je  to  mučno, a 
sem se prepričal, da so se o p ro 
blem atiki le  pogovarjali v  la s t
nem  delovnem  okolju.

Ce je  vp rašan je  o politični de
centralizaciji odločanja nam enje
no nepravilnem u postopku za 
odobritev sanacijskega k red ita

IZKORISTEK 
DELOVNEGA CASA

V ja n u a r ju  je  znašal izkori
stek  delovnega časa 78,81 odst., 
odsotnosti 21,19 odst. O dsotnosti 
so bile porazdeljene takole:
— letni dopust 4,63%
— izredno p lačan i d opust 0,52%
—  prazn ik i 7,95%
— službena p o to v an ja  0.20 %
— bolezni do 30 dn i 5,83 %
— • bolezni nad  30 dn i 1,01 %

druge plač. odsotnosti 0,87 %
— nep lačane odsotnosti 0,18 %

TGO G orenje, se strin jam , da je  
vprašan je  um estno in  trdim , da 
je  b ila  s to rjena napaka. Mislim 
pa, da se vsebinsko nismo zmo
tili. To trd im  zato, k er na velik 
del razpore jan ja  dohodka, na p r i
m er za pomoč nerazvitim , n im a
mo večjega vpliva. P rim er bi sli
kovito pojasnil s sosedsko pomoč
jo, ki je  preredka, k ad a r pa ob
sta ja , je  ne ocenjujem o, k e r r a 
čunamo, da bo tud i sosed nam  
priskočil na pomoč, če bomo v  za
gati.

Geografsko decentralizacijo  pa 
delavski svet u resn iču je tako, da 
im a vsako sejo v drugem  k ra ju  
na sedežu članice sozda.

Z aenkra t še nim am o toliko 
usk la jen ih  interesov, da b i bile 
odločitve za vse enako zanim ive 
in  pomembne. Dolgoročno pa 
im am o več možnosti, da preživi
mo in obstojim o, če bomo zd ru 
ženi, k a jti tako  bomo močnejši.«

»Kaj menite o pripombah, da se 
je o problematiki v sestavljeni 
organizaciji v Železarni Ravne 
premalo govorilo in pisalo. Kako 
so svojo vlogo pri tem opravili 
delegati?«

»Te pripom be niso nove. Zdi se 
mi, da so le nekoliko pavšalne,

Naše delo
V ja n u a r ju  sm o zaosta li za 

p redv iden im  p lanom  skupne 
p ro izvodn je za 4,0 odst., p r i od 
p rem i 4,1 odst. in  p r i f a k tu r ira 
n i rea lizac iji za 17,4 odst. P r i  iz
vozu smo p r i do larsk i v rednosti 
dosegli 66,6 odst., p r i d in a rsk i pa 
56,3 odst. V rednostna  p ro d a ja  n a  
dom ačem  trg u  p a  je  b ila  doseže
n a  90,9 odst.

SKUPNA 
PROIZVODNJA

K er je  bilo v Je k la rn i n a  n e 
k a te r ih  ag reg atih  precej zasto
jev  za rad i po p rav il ognjevzdržne

k er ne nakazujejo, o čem naj bi 
se pisalo. Menim, d a  ne le  o tem, 
kaj se dogaja n a  Moša P ijadejev i 
5, am pak tu d i na Jesenicah, v To- 
vilu, Š torah, Žični, M etalurškem  
inštitu tu . Mislim, da so tu  po treb 
ne profesionalne povezave. S tem  
nočem  obiti odgovornosti delega
tov za obveščanje baze, k a r  je  
n jihova osnovna dolžnost. V endar 
ne m orejo nadom estiti profesio
nalcev, lahko le  zapolnijo vrzel, 
ne m orejo pa b iti in ic ia torji in 
nosilci p re toka inform acij.«

»Vaše sporočilo novo izvolje
nim delegatom?!«

»Dobro in fo rm iran je je  pogoj za 
kvalite tno  odločanje. Delegati na 
ravn i sozda m orajo  b iti še bolje 
obveščeni, tud i o dogajan jih  in  
usm eritvah  v svojih delovnih o r
ganizacijah. Svetu jem  jim , da se 
kolikor toliko redno udeležujejo 
sej svojih  delavskih  svetov, tud i 
če niso njegovi člani, n jihova de
legatska baza pa je  tam . Dele
gatska vloga je  obveznost do so
delavcev, je  delo, ki je  častno in 
tud i naporno.«

»Tovariš Janežič, hvala za po
govor!«

P rip rav il M arko Vrečič

v januarju
obloge, vložek pa slabo vo lum i
nozen, je  TOZD zaosta la za p re d 
v iden im  p lanom  4,0 odst., za ope
ra tiv n im  celo 7,3 odst. T udi v 
Jek lo liv a rn i niso dosegli p red v i
denega p lana. Razlogi so v  m a n j
ši m eri v  močno zn ižanih  m ed
fazn ih  zalogah litin e  v čistilnici, 
za rad i česar v  p rv i polovici m e
seca n i b ilo  možno dosegati 
dnevn ih  in  d ek ad n ih  planov. 
Z natno  več ji vp liv  n a  slabše do
seganje p lan sk ih  obveznosti pa 
je  im elo še vedno k ritično  stan je  
v  liv a rn i posebne litin e  (težki 
pogoji dela za rad i nep rim erne  
oprem e).

Na pripravi vložka

P o m an jk an je  vložka v V a lja r
ni je  bilo najbo lj občutno na 
težk i progi, m edtem  ko sta  s re d 
n ja  in  lahka  proga p recej p re se 
gli p red v id en i plan. N ekoliko 
težje  p a  so p lan  dosegli v K o
vačnici. P lan  je  b il dosežen p re d 
vsem  n a  rač u n  zm an jšan ja  m ed
fazn ih  zalog, k a r  bo im elo svoje 
posledice na proizvodnjo  v n a 
sledn jih  m esecih. Škoda je, da sta  
tako  TOZD V alja rna  kot K ovač
nica sedaj v  zim skih m esecih, ko 
so še nekoliko  bo ljši pogoji dela,

ODSTOTEK DOSEGANJA NAČRTOVANE PROIZVODNJE

TO ZD
SKUPNA
PROIZVODNJA

TON
ODPREMA

TON

FAKTURIRANA
REALIZACIJA

DIN
IZ V O Z

%
IZV O Z

DIN
DOM AČI TRG 

DIN

f a n u a r  I k u m u l. a n u a r k u m u l. a n u a r k u m u l. a n u a r k u m u l. a n u a r k u m u l. a n u a r k u m u l .

JEKLARNA 9 1 ,5 - - - - -

JEKLOLIVARNA 84 , 4 8 . 3 , 8 7 3 , 5 5 1 , 8 4 4 , 0 8 0 , 0

VALJARNA 1 0 1 , 2 9 2 , 9 8 1 , 3 7 2 , 9 61 , 9 8 6 , 8

KOV A ČNICA 1 0 0 , 4 1 1 0 , 9 1 0 2 , 5 1 5 0 , 0 1 2 5 , 4 9 7 ,  1

JEKLOVLKK 1 0 1 , 5 1 0 4  , 6 9 1 , 1 7 0 , 8 5 9 ,  7 9 8 , 0

ORODJARNA 5 1 , 1 5 4 , 8 4 2 , 2 1 , 0 1 , 1 J I lL.
STROJI IN DELI 6 5 , 2 9 1 , 4 8 3 , 7 6 6 , 1 5 6 , 2 9 6 , 9

-  N O Ž I, BRZOREZ. OROD. 9 7 , 8 9 0 * 5 6 3 , 7 3 8 , 6 3 4 , 3 9 5 , 5

-  GREDICE 1 3 7 , 9 - - - - -

INDUSTRIJSKI N O ŽI 1 1 3 , 5 9 0 , 5 6 4 , 5 3 8 , 6 3 4 , 3 9 6 , 3

PNEVM ATIČNI STROJI 1 0 8 , 2 1 0 3 , 3 9 5 , 7 8 , 2 7 , 1 9 9 , 6

VZMETARNA 1 0 8 , 7 1 0 9 , 0 9 5 , 2 4 9 , 8 2 0 , 6 1 1 9 , 1

T R O 84 , 1 9 8 , 7 1 1 2 , 2 4 1 , 2 3 4 , 0 1 3 9 , 5

KOVINARSTVO 61 , 6 5 3 , 5 6 3 , 5 6 6 . 5

ARMATURE 7 2 , 9 7 1 , 8 6 2 , 8 2 8 , 1 2 7 , 0 1 1 0 , 0

BRATSTVO VARVARIN 6 2 , 0 1 8 , 7 2 4 , 6 - - 2 7 , 4

KALILNICA - - 1 0 6 , 8 - - 1 0 6 , 8

STORITVE DRUGIH T O Z D ,D - 2 6 , 2 - - 2 6 , 2

DELOVNA O RGA N IZA CIJA 9 6 , 0 9 5 , 9 8 2 , 6 6 6 , 6
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slabo o skrbovan i z v ložnim  m a
terialom .

V Jek lo  v leku  so p redv iden i 
m esečni p la n  preseg li za 1,5 odst. 
Žal p a  za rad i nep ravočasn ih  do
b av  vložka za n ek a te re  v rste  
proizvodov p r i teh  p redv iden i 
p lan  n i b il dosežen. Z arad i ra z 
ličnega in  d robnega aso rtim en ta  
p lan iran e  p ro izvodn je  n i dosegla 
O rod jarna. P ro izvodn ja  je  za
osta la  tu d i p ri S tro jih  in  delih, 
do izpada je  p rišlo  iz raz ličn ih  
vzrokov (prepozno  dostav ljen  
vložek, nepravočasna te rm ična 
obdelava itd .). Bolj u spešn i so b i
li v ja n u a r ju  tozdi In d u strijsk i 
noži, P n ev m atičn i s tro ji in  
V zm etarna, ven d ar so bile tu d i 
tu  p riso tne  najrazlične jše  težave, 
k i p a  so jih  v ja n u a r ju  dokaj 
uspešno prem ostili.

Za p redv iden im  m esečnim  p la 
nom  so zaostali tu d i vsi zunan ji 
tozdi, vzrok i za to  pa so zelo ra z 
lični, od  p o m an jk an ja  vložka, 
prezasedenosti kap ac ite t do d rob 
nega aso rtim en ta .

PRODAJA DOMA
Plan prodaje na domačem trgu  

je b il dosežen 98,6 odst., vred
nostno 90,9 odst. V Jeklolivarni 
je najbolj zaostala prodaja SF in 
specialne litine, gredic v  Valjarni 
smo prodali le za 4,4 odst. od 
predvidenega plana, v  Kovačnici 
je k nižji prodaji največ prispe
vala sprem enjena struktura kva
litet. V Jeklovleku je zaradi po
m anjkanja vložkov najbolj zao
stala prodaja vlečene žice.

OSKRBA Z ENERGIJO
Tudi v januarju so b ili vsi po

rabniki oskrbljeni z zadostnimi 
količinam i primarne in sekun
darne energije. Izpadel je le do
tok butan-propana, ki ga že dalj 
časa ni mogoče nabaviti.

V januarju je bilo porabljeno:
— elektro ener. 18.972.200 kWh
— zem elj, plina 5.605.730 Sm 3
—  butan propana 31.130 kg
— mazuta 1.307.740 kg
—  koksa 16.680 kg
—  karbida 13.140 kg
—  acctilena v jeklenkah 420 kg
— kurilnega olja S l.029 1
— hladilne vode 1.057.483 m3

Proizvedeno pa:
—  acetilena 3.810 m 3
— higien. tople vode 14.250 m3
—  kisika 384.765 kg
— komprimiranega

zraka 5.497.000 nrto

V m ehanskih tozdih imamo v 
večini dovolj naročil. Tako pri 
Industrijskih nožih kot v  TRO 
so z zaostanki precejšnje težave.

NABAVA
Zaloge sta rega  železa n a  n a 

ših  sk lad iščih  so zadovoljive, 
v en d ar k v a lite ta  n i najbo ljša .

V elike težave im am o p r i o sk r
bi vseh  v rs t dom ačih  fero legur, 
tem u  pa so n a jv eč  k riv e  slabe 
v rem enske razm ere , k i o težko- 
čajo prevoz b laga. P rim a n jk u je  
n am  tu d i vseh v rs t Al, n ab av a  je  
otežkočena zaradi nizkih p ro d a j
n ih  cen.

IZVOZ
Že v prvem  m esecu letošnjega  

leta lahko ugotovim o, da se jod 
načrtovanih ciljev na področju 
izvoza oddaljujemo. V januarju 
smo od načrtovanega m esečnega 
konvertibilnega plana realizirali 
le 73,0 odst.

P ro izvodn ja  v  ja n u a r ju  je  bila 
znatno  nižja, sa j so b ili odposla
ni v g lavnem  izdelki, izdelan i v 
p re jšn jih  m esecih.

V zroki, ki jih  n av a ja jo  p ro iz
vodni tozdi glede neizpoln itve 
dobavnih  rokov, so p redvsem  v 
pom anjkanju  nekaterih  legur, 
v ložka, delavcev itd.

D a bi le tn i n ač rt izvoza lahko 
rea liz ira li in  d ržali začrtano d i
nam iko, bi b ilo  po trebno, da bi 
se navedene pom an jk ljivosti p ro 
izvodnih tozdov poskušale od
p rav iti že v začetku  leta, k er si
cer izpada m ed letom  ne bo m ož
no nadoknad iti.

Z naročili za m eta lu rške  o b ra 
te  sm o za 1. po lle tje  že o sk rb lje 
ni, m edtem  ko za m ehansko  p re 
delovalne o b ra te  naroč il zaen
k ra t zelo p rim an jk u je .

UVOZ
G lede n a  začasno zakonsko do

ločilo razpolagam o v obdobju  od
1. 1. do 1. 3. 1984 sam o s 45,9 
odst. la s tn ih  deviz. T udi zd ruže
v an je  deviz je  zelo slabo, saj vsi 
čakajo  n a  sp re jem  novega deviz
nega zakona. Z ahvalju joč  tr im e 
sečni zalogi e lek tro d  iz p re te k le 
ga le ta  in  nabav i fero legur s po
m očjo te rm inskega  n ak u p a  deviz 
p r i  osnovnih  su ro v in ah  še n i po
sebn ih  težav, zato p a  je  vedno 
težje  p r i n ab av i ognjevzdržnega 
m a teria la  in  reze rv n ih  delov za 
spro tno  yzdrževanje. N eurejenost 
n a  področju  deviznega poslova
n ja  se bo v  našem  uvozu od raz i
la  v m arcu  in  ap rilu . E fek ti kom 
penzacijskega posla, k i je  b il 
sk len jen  konec ja n u a r ja , pa so 
odvisni od  d inam ike izvoza in  
bom o p rv e  m a te ria le  po te m  po 
slu  lahko  uvozili šele v d rug i po 
lovici II. k varta la .

BESEDA TOZDOV
Dipl. inž. Vladimir Rac, ravna

te lj tozda Jek la rn a :
» Jek la rn a  je  po tre h  le tih  za

s to ja  lan i znova povečala p ro iz
vodnjo jek la  —  izdela li smo ga 
216.423 ton , k a r  je  za 867 to n  več 
k o t v  n a jp ro d u k tiv n e jšem  le tu  
doslej. Vseeno pa smo naredili 
za 3 %  m anj, ko t sm o p redv ide li

Vladim ir Rac, dipl. inž., ravnatelj 
tozda Jeklarna

s planom . Z adovoljn i smo s p ro 
duk tivnostjo  v  je k la rn i I, k je r  so 
n ared ili k a r  92.467 to n  jek la, 
m ed tem  ko je  b ila  p rod u k tiv n o st 
v je k la rn i II  za rad i razn o v rstn ih  
problem ov m an j učinkovita . N aj
m an j p a  sm o zadovoljn i s k v a 
lite to  našega dela, saj smo im eli 
veliko izm eta, še več pa analizno 
zgrešen ih  šarž in  tak ih , k i niso 
ustrezale  p ro g ram u  ozirom a n a 
ročilom . Z avedam o se, d a  naše 
delo vp liva  n a  delo in  poslovno 
uspešnost celo tne delovne o rg a
nizacije, v en d a r sam i s ta n ja  sko
ra jd a  ne m orem o sp rem eniti.

Izbo ljša ti m oram o organizacijo  
dela in  v proizvodnjo  bolj v k lju 
čiti strokovne delavce. T ovrstne 
u k rep e  sm o že sp reje li, toda  si
tu ac ija  se v le to šn jem  ja n u a r ju  
še n i poprav ila . N am esto p la n i
ran ih  19.093 to n  sm o izdelali le 
17.694 ton  jek la ; to  je  sldt> obet 
za izpo ln itev  le tn eg a  p lana, ki 
p redv ideva k a r  za 7 ,2%  večjo 
proizvodnjo  od lanske. Izpolnili 
ga bom o le, če si bom o za to  p r i
zadevali vsi zaposleni v  Je k la rn i 
in  tu d i v ce lo tn i delovni o rg an i
zaciji, p redvsem  v sk u p n ih  služ
bah.

P lan  tem elji na novih  zm oglji
vostih , k i smo jih  dobili z m oder
nizacijo  je k la rn e  I in  II. V edeti 
pa m oram o, d a  z zagonom  v ak u 
um ske n ap rav e  (zdaj jo  p re izk u 
šam o tu d i že v  je k la rn i I) še ni 
vse rešeno, č e p ra v  sm o v ak u u m 

sko tehno log ijo  v  je k la rn i II  že 
osvojili, p a  še ne d a je  ta k ih  r e 
zu ltatov , k ak o r jih  od n je  p riča 
kujem o. N ekaj so za to  k riv e  k a 
drovske težave, še več p a  p ro 
sto rska  stisk a  v  liv n i h a li in  p re 
zasedenost žerjavov. O dsto tka 
kakovostnega in  po p ro g ram u  iz
delanega je k la  p a  ne bom o m ogli 
pov iša ti vse dotlej, dokler bom o 
im eli tako  slabe su rov ine in  ta k e  
težave z ognjevzdržnim  m a te ri
alom . K akovost sta rega  železa je 
nam reč izjem no slaba in  vo lum i
nozno n eu strezn a  ( te rm in a l S u 
rov ine v  M ariboru  še daleč ne 
n a red i tega, k a r  b i m ora l!), m a
te ria lo v  za obzidavo peči, ponovc 
in  liv n ih  plošč pa nam  pogosto 
zm an jk u je  ali pa so slabe kako 
vosti, tako  da im am o veliko n e 
p o treb n ih  zasto jev  p r i li t ju  šarž, 
zn ižu je p a  se tu d i kakovost jek la  
za rad i neustreznega litja . Od do
m ačih  dobav ite ljev  dobivam o tu 
di zelo slabe fero legure  in  legure, 
k i so v rh u  tega še zelo drage, k a r  
vse vp liva  n a  kakovost jek la  in  
na izp len  in  d raž i proizvodnjo.

Če bom o to re j v le tu  1984 ho 
te li izpo ln iti p ro izvodni p la n  in  
zadostiti že ljam  in  zah tevam  p re 
delovalcev, bom o m orali p o sk r
b e ti za bo ljše su rov ine in  zagoto
v iti redno  oskrbo z rep ro m ate ri-  
ali, u re d it i  delovne razm ere  v 
livn i h a li (zg rad iti halo  za m on
tažo liv n ih  plošč in  z idan je  po
novc), izbo ljša ti organizacijo  de
la  in  kadrovsko  s tru k tu ro  v toz
du, z u strezn im  n ag ra jev an jem  
spo d b u ja ti delavce za p rid n o  de
lo in  tehnološko d isc ip lin iranost. 
V edeti m oram o, d a  v  Je k la rn i 
n im am o n ik a k ršn ih  časovnih  re 
zerv; z v sak im  ših tom  ali u re sn i
čujem o p la n  ali p a  ga onem ogo
čamo. Ne m orem o se slepiti, da 
bom o v  decem bru  n ared ili nekaj, 
česar nism o v ja n u a rju . T edaj 
n am  lahko  red u k c ija  e lek trične 
energ ije  prip iše le dodaten m i
nus k  (n e )u re sn ičev an ju  p lana, 
k ak o r se je  to  zgodilo lani.

M ojca P o točn ik

Inž. Franc Hirtl, rav n a te lj toz
da P n ev m atičn i stro ji:

»Z doseženim i re z u lta ti lan i 
m oram o b iti zadovoljni. Tonažo 
smo zak ljuč ili z 9 9 %  p lansk ih  
p redv idevan j, finančno rea lizaci
jo  p a  110% . S ta r t  v  novo leto  je 
b il za nas zelo u spešen  tako  v 
p ro izvodn ji k o t p r i p rodaji. Bo
jim  p a  se, da bo d rugačna  slika 
v fe b ru a r ju  in  m arcu  oz. v I.

imm

S i l i l

Franc H irtl, inž., ravnatelj tozda 
P nevm atični stroji
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0 6  dnevu
Zlate dobe žensk nikoli ni bilo. Matriarhat, če je sploh kdaj obstajal, 

ni bil vladavina žensk, kot si nekateri zmotno razlagajo. Le potomci 
so se določali po ženski liniji, medtem ko so poglavitna vprašanja 
družbe ostajala v domeni moških.

Tisočletno prekletstvo žensk še zmeraj traja. Morda danes še moč
neje kot pred nekaj leti. Ideje »Kinder, Kiiche, Kirche«, ženske k lon
cem in podobne spet oživljajo. V reaganističnl Ameriki si gibanje mo
ralne večine prizadeva, da bi ženske spet postavili na »pravo mesto« 
v družbi, v gospodinjski kot in na voljo možu in otrokom. Tudi pri nas 
nismo nobeni angeli. Med nezaposlenimi je velika večina žensk. V ob
čini Ravne je od vseh nezaposlenih 88 */» žensk.

Ekonomska neodvisnost pa je med prvimi pogoji za emancipacijo 
žensk. Ne nazadnje so moderne družbe svoj razcvet doživele tudi z 
vključitvijo žensk v gospodarsko in politično življenje. Podobno si 
lahko razložimo precejšnje zaostajanje tradicionalnih družb, na pri
mer v islamskih deželah.

Emancipacija žensk se seveda ne more dogoditi v kratkem času, še 
manj le z dnevom žena. Razširjena družbena prehrana, jasli, vrtci, 
(celodnevne) šole lahko ženskam omogočijo več prostega časa in vklju
čevanja v družbeno življenje. Ne morejo pa ustvariti popolne ena
kosti med žensko in moškim. Osnovne biološke in psihološke razlike 
slejkoprej obstajajo, čeprav ni mogoče reči, da so večne. 2e danes 
nas presenečajo otroci iz epruvet, otroci z dvema materama, in mogoče 
ni tako zelo daleč čas, ko bodo otroke izdelovali v tovarnah tako kot 
jeklo. Pa prepustimo takšna vprašanja prihodnosti.

Obstoječim biološkim in psihološkim razlikam ne moremo pripiso
vati dodatnih pomenov, kot jih imajo. 2enske so v mnogočem enake 
moškim. So prav tako dobre delavke kot moški in lahko, razen naj
težjih fizičnih del, opravljajo popolnoma enaka opravila. Očitki, da so 
nezanesljive, pogosto na porodniškem dopustu ali vsaj v bolniški, se 
zde sprva smešni, zato pa privlečeni za lase naravnost iz preteklosti. 
A je stara, dobra moralka uporabna, ko zaškriplje, ko je treba poka
zati na grešnega kozla, rezati, krajšati, tanjšati, skratka sta-b i-li-zi- 
rati.

Namesto običajnega pozdrava želim vsem ženskam, da bi se skupaj 
z enakomislečimi moškimi postavile po robu tistim, ki si hote ali ne
hote ne želijo njihove samostojne, neodvisne eksistence.

Marko Vrečič

kv arta lu . Za fe b ru a r  im am o p re 
m alo naroč il za pnevm atične 
stro je . N a zalogo bom o nared ili 
16 to n  te h  izdelkov. 50 %  p rem a
lo naroč il je  za o rod ja  v fe b ru a r
ju  in  čez celo leto. M enim , da bi 
se K om erciala  m ora la  m nogo 
bolj angažira ti ko t doslej.

V p ro izvodn ji se pozna, da n i
smo pravočasno dobili odlitkov 
iz Jek lo liva rne . D elna nadom esti
tev  je  b ila  v ja n u a r ju . P ra v  tako 
p rim a n jk u je  20 to n  je k la  za iz
delavo v rta ln eg a  o rodja, k a r  se 
bo poznalo p r i rea lizaciji m eseč
nega p lana  za feb ruar.

Izvoznih  naroč il naš tozd n i
ma, čeprav  b i jih  želeli pridobiti. 
S tozdom  R PT se dogovarjam o, 
da b i osvojili k akšen  izdelek, k i 
b i b il p rim eren  za izvoz in  bi 
ga lahko  vk ljuč ili v  našo p ro iz
vodnjo.

L an i smo im eli p recejšn jo  
f luk tuacijo  delavcev. Letos se 
s tan je  še n i izboljšalo. Iščem o 
nadom estila, a pogosto ne n a jd e 
mo k v alific iran ih  k ad rov  za zah 
tevno  b rušen je . S ituac ijo  re šu je 
mo z n o tran jim i p re raz p o re d it
vam i.

V avgustu  lan i so se nekoliko 
povečale naše cene. D ecem bra p a  
so n am  podražili litin o  in  v a lja 
ni m ateria l. Z am rzn itev  cen bo 
k repko  p rizadela  finančno  re a li
zacijo. V endar m islim , da 5 (s ta 
rih ) m ilija rd  m esečne finančne 
realizacije  lahko  dosežemo, če 
bom o p ridob ili dovolj naročil za 
pnevm atične s tro je  in  o rod ja  te r  
dobili zadosti vo tlosvedrnega je 
kla.«

Dipl. inž. A lojz Knez, ra v n a 
te lj tozda In d u s tr ijsk i noži:

»O snovni razlog, d a  smo v ja 
n u a r ju  zaostali za izvoznim  p la 
nom, je  slab  aso rtim en t. N im a
mo naroč il za težke nože in  s t i 
stim i, k i p rih a ja jo , ne m orem o 
izpolniti tonažnega izvoza. Na 
naročila n im am o vpliva, zato d e 
lam o, k a r  dobim o. M arketing  v 
železarni b i m oral vod iti o fen 
zivno naročniško politiko , ne pa 
je  p repušča ti slučajnosti.

V In d u str ijsk ih  nožih je  za iz
vozno pro izvodnjo  n a  razpolago 
prem alo  stro jev . N eka teri so že 
zastareli. D rugače je  p ro izv o d n ji 
v  ja n u a r ju  p o tek a la  zadovoljivo. 
Z m ateria lom  smo bili dobro

A lojz K nez, dipl. inž., ravnatelj 
tozda Industrijsk i noži

oskrb ljen i. V alja rn a  je  poslala 
dovolj m a te ria la  za prip ravo  
kom pond gredic. To je  v sk ladu  
s sp re je to  poslovno politiko, k je r  
si prizadevam o za večje zaloge 
kom pond m ateria la , da bi b ili p ri 
sp re jem an ju  naroč il čim  bolj 
fleksib iln i in  p r i izvozu h itre jši. 
V k ra tk e m  p ričaku jem o  večja 
naroč ila  iz ZDA, k je r  dosegam o 
ugodne cene.

Z arad i zam rzn itve  cen sem  za
sk rb lje n  za poslovni uspeh  tozda. 
Cene vložka so glede na končne 
precej nizke. Del v išjih  stroškov 
bom o kom penzira li z višjo  p ro 
duk tivnostjo , vseh pa v erje tn o  ne 
bo mogoče p o k riv a ti na ta  način.

N ekoliko zaostajam o za planom  
zaposlovanja. N ekaj delavcev se 
bo v k ra tk e m  vrn ilo  iz JLA , d ru 
ge bom o dobili iz šole, ostale pa 
p rek  oglasa. P ri zaposlovanju  bo 
mo zelo p rev idn i; zaposlovali bo
mo sam o n a  p ro d u k tiv n a  delovna 
m esta  v neposredn i proizvodnji. 
D oločene problem e im am o z in 
valid i, k i jih  je  vedno več. V so
de lovan ju  s kadrovsko  službo 
jim  bom o po iska li u strezno  delo.«

M arko V rečič

Z arad i vsega tega se za g rad 
n jo  ob jek tov  d ru žb en eg a  “s ta n 
darda  v občin i n i zbralo  toliko 
sredstev , k o t smo p rvo tno  n ač r
tovali. Z bra li smo:

—  po sam oupravnem  sporazu
m u 65,979.000 d in

—  50 %  sam oprispevka 
63,344.000 d in

— drug i v iri 2,217.000 din.
Č eprav z 2. sam oprispevkom

nism o m ogli zg rad iti vsega, k a r  
smo določili v p ro g ram u  (razši
r ite v  osnovnih  šol n a  P revaljah , 
v M ežici in  P režihovega V oranca 
na R avnah, p reu red itev  N arod 
nega dom a v  M ežici, g rad n ja  
k u ltu rn eg a  dom a in  stavbe ob
činske skupščine, DPO in SIS na 
R avnah), to  še ne pom eni, da sa
m oprispevek  n i nič vreden. N a
sprotno, če ne bi zb ira li sredstev  
n a  ta  način , b i b il d ružben i s ta n 
d a rd  v naši občini veliko sk rom 
nejši, ko t je. P o treb e  in  želje pa 
so še vedno  velike, n a jb rž  celo 
večje k o t m ožnosti. Zato je  r a 
zum ljivo, da so se d ružbenopo
litičn i delavci v občini že več 
m esecev p red  iztekom  sedanjega 
obdobja začeli p r ip ra v lja ti na 
razp is novega re ferendum a o 
k ra jev n em  sam oprispevku, v sa
m ou p rav n ih  o rgan izac ijah  in  
skupnostih  pa so se začeli dogo
v a r ja ti o novem  sam oupravnem  
sporazum u za zd ruževan je  sred 
stev, n am en jen ih  za g radnjo  
skupn ih  objektov.

K oord inac ijsk i odbor za vode
n je  akc ije  ob izvedbi re fe ren d u 
m a o 3. sam oprispevku  v občini 
R avne je  ob likoval osnu tek  p re d 
nostne lis te  za skupn i program , 
po k a te rem  bom o v  obdob ju

1984— 1989 (če bo referen d u m  
uspel) zgradili:

1. te lovadnico p ri osnovni šoli 
M iloša L ed ineka v Č rni

2. p riz idek  p ri osnovni šoli 
F ra n ja  G oloba n a  P re v a ljah

3. p riz id ek  p r i osnovni šoli 
F ranca  P a s te rk a -L e n a r ta  v M e
žici

4. d odatn i o b je k t p r i  osnovni 
šoli P režihovega V oranca R avne:

— razš iritev  osnovne šole P re 
žihov V oranc

—  nova šola Ju ričevega  D re jč - 
ka

—  ad ap tac ija  g lasbene šole
5. v rtec  Ja v o rn ik  —  2. faza
6. p riz idek  p ri sred n ji šoli 

TN PU  R avne — 2. faza
7. zd ravstvena  posta ja  v Č rni
S red stv a  za g radn jo  bomo

zb ira li na enak  način  ko t v dose
dan jem  obdobju , le da bom o za 
skupn i p rog ram  nam en ja li sam o 
40%  k ra jev n eg a  sam oprispevka 
(doslej smo ga 5 0 % ), 60%  pa ga 
bo ostalo k ra jev n im  skupnostim  
za la s tne  p rogram e in  za vzdrže
van je  objektov, k i niso last sisov.

Sam oprispevek  bo znašal 1,5 %  
neto  OD, delavci, k a te rih  osebni 
dohodek je  n iž ji od republiškega 
poprečja, bodo im eli olajšave, t i 
stim  z najn iž jim i osebnim i p re 
jem ki pa k ra jev n eg a  sam opri
spevka ne bo tre b a  plačevati.

Jav n e  razp rave o re ferendum u  
za sam oprispevek  bodo v m arcu, 
na re ferendum u , ki ga bodo raz 
p isale k ra jev n e  skupnosti, pa se 
bom o občani odločali o sam o
p rispevku  za skupn i p rog ram  in 
za p rog ram  k ra je v n e  skupnosti, 
v  k a te r i stanujem o.

Upajm o, da so finančni stro 
kovnjaki v naši občini tok ra t

Odločamo se o novem 
samoprispevku

P režive li smo dve obdob ji k ra 
jevnega sam oprispevka v občini 
Ravne. V le tih  1975— 1979 smo s 
tako zb ran im  d en a rjem  dokonča
li te lovadnico na R avnah  in  zg ra
dili te lovadnico v Mežici, osnov
no šolo n a  Lokovici in  celodnev
no n a  Javo rn iku .

Z drug im  sam oprispevkom  
smo zgrad ili k u ltu rn i dom  v Č r
ni, v rtec n a  P rev a ljah , osnovno 
šolo na S tro jn i, p riz idek  g im na
ziji n a  R avnah , v rtec  in  šolo na 
Lešah in  v  Ž erjavu  te r  bom o n a 
zadnje (v le tu  1984) še šolo v 
Š entanelu .

Z združenim i sredstv i k ra je v 
nega sam oprispevka smo p lače
vali še an u ite te  za d ružben i dom

na P rev a ljah , delno pa bodo za
doščala tu d i za g radn jo  te lo v ad 
nice v č rn i.

Za osta le  ob jek te , k i naj b i jih  
zgradili z d en a rjem  2. sam o
prispevka , je  zm anjkalo  sred 
stev  in  časa. Zašli smo nam reč v 
težavno obdobje, ko se v gospo
d ars tv u  zm an jšu je  akum ulacija , 
osebni dohodki pa tu d i ne ra s te 
jo  vzporedno z ras tjo  cen g rad 
benega m ateria la , oprem e in  sto 
ritev . R azen tega smo v držav i 
sp re je li uk repe , k i om eju je jo  
g radn jo  negospodarsk ih  ob jek 
tov. N ekatere  delovne organ iza
cije nedosledno Izpoln ju jejo  
sp re je te  obveznosti.
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dovolj rea lno  n ač rto v ali obseg 
sredstev , k i jih  bom o lahko  zb ra 
li v p rih o d n jem  pe tle tn em  ob
dob ju  in  tu d i ugotovili, koliko 
bom o z n jim i res  m ogli zgraditi. 
Če se bom o to re j odločali ZA sa 
m oprispevek , bom o omogočili 
boljše delovne razm ere  učite ljem

MNENJA DELAVCEV:

in  učencem  v tre h  k ra jih  naše 
doline, n a jm la jš im  n a  R avnah  
varstvo  v  o troških  vrtcih , Č rn ja
nom  p a  s te lovadnico  in  zd rav 
stven im  dom om  pom agali k  u t r 
jev an ju , v a ro v a n ju  in  v rač an ju  
zd rav ja.

M ojca P o točn ik

Različna stališča o krajevnem 
samoprispevku

I re n a  P razn ik , s ta tis tiča rk a  v 
kad ro v sk i službi:

»S am oprispevek je  n aši k ra 
jev n i skupnosti (K otlje ) veliko 
prinese l, dobili smo vrtec , obno
v ili k u ltu rn i dom  p a  še d ruge 
s tv a ri se u re ja jo . P o trebu jem o  
p a  še veliko. V k ra ju  b i m orali 
im e ti pošto, d a  ne b i bilo treb a  
za vsako s tv a r  hod iti n a  R avne, 
k a r  nam  vzam e veliko  časa. Vsaj 
javno  telefonsko  govorilnico bi 
n u jn o  po trebovah , saj n im a vsak 
dom a telefona. H o tu ljc i b i rad i 
im eli tu d i sam opostrežno trg o v i
no, v en d a r se to n a jb rž  ne fin an 
cira  s sam oprispevkom .

N ajb rž  se več kdo  sp rašu je, 
kako je  s sredstv i, k i se zb ira jo  
s sam oprispevkom . D enar se zb i
ra  dalj časa. Ko se začne g ra d 
n ja , je  v red n o st zb ranega d e n a r
ja  že zm anjšana. O tem , kako  se 
sredstva  sam oprispevka porab ijo , 
začno lju d je  razm iš lja ti potem , 
ko se obdobje iz teče in  je  p red  
v ra ti nov  razpis. P ra v  pa b i bilo, 
da bi izv a jan je  p ro g ram a sam o
p rispevka  sp ro ti sp rem lja li in  
im eli tu d i m ožnost vp liva ti na 
po tek  g raden j.

Irena Praznik

Težko je  reči, da bo re fe re n 
dum  uspel, če bo razp isan . Zdaj 
lju d je  slabše živijo ko t p red  le ti 
in se bodo bolj težko odločali za 
sam oprispevek.«

Štefan Hanc, delavec v tozdu  
V zm etarna:

»Sam oprispevek na j b i osta l še 
n ap re j, k er bom o po trebovali 
v rtce , šole in  d ruge ob jek te 
d ružbenega s tan d ard a . M islim , 
da se je  zgradilo, k a r  je  bilo m o
goče. O bjektov, k i so izpadli, n i 
bilo mogoče zg rad iti za rad i v išjih  
cen. Vsak, k i im a družino, in  tu 
di tis ti, k i je  nim a, b i m oral im e
t i  dovolj veliko zavest, da bi bil 
»za«. S am oprispevek  je  v  in te re 
su vseh občanov. Bolj bo razv it 
d ružben i standard , boljše pogoje

Š te fan  Hanc

za delo in  živ ljen je  bom o im eli. 
Če bom o zgrad ili dovolj v rtcev  
in  šol, bom o zagotovili lepšo p r i
hodnost našim  otrokom . O troci 
so tu d i naša bodočnost.

M islim , da m esečni izdatek  ni 
tako  velik, da bi p red s ta v lja l b i
s tv en  p rob lem  za delavca. Sodim , 
da se o b jek ti dovolj h itro  gradijo . 
P red v id en e  novogradn je  so n u j
no po trebne , in  je  p rav , da se iz
vedejo.«

M arjan  P u n g a rtn ik , p u ltis t v
K ovačnici:

»Sam oprispevek  je  do b ra  stva r, 
če se d en a r res  po rab i za stvari, 
za k a te re  je  nam en jen . L judem  
je  tre b a  sp ro ti sporočati, k am  gre 
n jihov  denar, in  to  n a  razum ljiv  
način, da vedo, k a j je  uspelo in  
k a j ni, in  zakaj se ka j n i zgradilo. 
Če k a j ne uspe, je  tre b a  tis te , k i 
so za to odgovorni, pok licati na 
odgovornost. Do zdaj p r i nas  še 
n ikogar niso poklicali, zato lju d je  
zgub lja jo  zaupan je.

P ro g ram i so b ili do zdaj le  del
no izpeljan i. Ko se re fe ren d u m  
razp isu je , b i m orali sk rč iti p ro 
g ram e na rea lno  osnovo in  n ač r
to v a ti le tisto , k a r  je  izvedljivo. 
Mogoče b i bilo p rav , da b i bil 
re fe ren d u m  za vsak  večji o b jek t 
posebej.

Z daj je  s itu ac ija  težka, zato ne 
vem , če bo re fe ren d u m  uspel, 
sploh če bo  p ro g ram  preobsežen. 
Če bodo p rik aza li lju d em  p o tre 
be in  p ro g ram  sam oprispevka ta 
ko, d a  bo vsak  razum el, bo re fe
ren d u m  m ogoče uspel. V sem  tu d i 
to  n e  bo všeč. Saj vem o: tisoč 
lju d i —  tisoč okusov. L ju d je  pa 
le  m orajo  vedeti, za k a j g re n ji
hov  denar. K dor ne ve, k am  gre, 
ga težko da.«

Iv an  L esjak , žarilec globinskih  
peči v žariln ici Kovačnice:

»Sam oprispevek  je  v  redu , t a 
ko dobim o stvari, k i so za k ra j 
n u jno  po trebne , p a  j ih  drugače 
ne b i m ogli zgradita. V re d u  je, 
če g re ves d en a r  za to, za k a r  je  
določen. N isem  se toliko zanim al, 
za ka j ta  d en a r porab ijo . N ekaj 
za ceste, za igrišča. Mogoče vse
ga, k a r  je  p lan iran o , tu d i n i m o
goče n a red iti. M orda tu d i slabo 
p lan ira jo .

Če bo referen d u m , je  v p raša 
n je , a li bo uspel. N a vse k ra je  se 
stiska, vse je  drago. V eliko je  že 
d ru g ih  izdatkov  in  prispevkov. 
Za ene je  s ta n je  že kritično , za 
n ek a te re  še p a  ni. Če je  večja 
d ru ž in a  in  so o troci v  šoli, je  že 
težko. O ba z ženo sva v službi, 
pa že k a r  težko sha java , čeprav  
n im ava n e p re sk rb ljen ih  otrok. 
V eliko n a ju  s tane  vzdrževan je  
hiše, poprav ila , k u rjav a , e le k tr i
ka. P ri razn ih  s tv a re h  si p r išk r 
neva. Le dva a li t r ik ra t  sva b ila  
v ž iv ljen ju  n a  m orju .

Iva n  Lesjak

N isem  pro ti sam oprispevku, a 
vsak  im a veliko  izdatkov. P re d  
nekaj le ti še nism o razm išljali, 
kako bom o shodili z d enarjem , 
zdaj p a  je  ta k  p risp ev ek  dodatno 
brem e.«

Jan ez  H orvat, delavec v tozdu 
V zm etarna:

»S prašu jem  se, zakaj se d en a r
ja  za tako p o treb n e  zadeve ne 
da zb ra ti na d ru g  način, saj smo 
razv ita  občina in  to v a rn a . M anj 
d e n a r ja  b i razm etavali drugod, 
m anj bi podp ira li tis te , k i slabo 
delajo. D enar za d ružbeno  g rad 
n jo  b i m ora l b iti n a  voljo  tu d i 
b rez sam oprispevka. Saj je  tud i 
o troško varstvo  in  zd ravstvo  tre 
ba p lačevati, še šola n avsezadn je  
ni zastonj. T ako pa se, odkar 
sem  n a  R avnah  in  tega je  že dol
go, vedno v rtim o  okrog  iste  
stvari. P rim a n jk u je  p ro sto ra  v 
v rtc ih , šole im ajo  več izm en in  
drugo.

Z anim a m e, zakaj m ora  re fe 
ren d u m  vedno u sp e ti oz. se ga 
ponav lja  tako  dolgo, dok ler ne 
uspe. Ne s tr in ja m  se, da g lasu je
jo  vsi po lno le tn i. P rav ico  glaso
v an ja  b i m orali im eti tis ti, k i

Janez H orvat

jim  po tem  od tegu jejo  od plače 
a li d rugega  d enarnega  v ira. P ra v  
tako  ne razum em , zakaj so zne
ski za odplačila dolgoročnih  k re 
d itov  večinom a enako visoki, od
teg lja ji p r i  sam oprispevku  pa 
raste jo . Z arad i te g a  se n i mogoče 
izg o v arja ti le n a  povečanje cen 
m a te ria la  in  dela, saj se tu d i od
te g lja ji s ta lno  zvišujejo . Če pa 
nas tan e  raz lik a  m ed  zb ran im  d e
n a rje m  in  v išjim i cenam i o b je k 
tov, g re  n a  rač u n  slabega obrača
n ja  d en a rja . P red v sem  b i m orali 
ob jek te  h itre je  g rad iti. Vem, da 
je  treb a  zb ra ti za neko stavbo 
veliko  dovoljen j, a  se sp rašu jem , 
če je  to  pam etno , k e r  podaljšu je  
zače tek  g radn je . N ajb rž  gre ve
liko d e n a rja  za sam o ad m in is tra 
cijo, k i se u k v a r ja  s sam opris
pevkom . N aši g radb inc i so slabo 
o rgan iz iran i. E n k ra t jim  p r i
m a n jk u je  m ateria la , d rug ič im a
jo težave z ljudm i. Vse to  draži 
n jihova dela  in  p odaljšu je  rok  
g radn je .

S trokovne službe v eč k ra t ne 
izpolnijo  svo jih  nalog tako  do
bro, k o t se od n jih  p ričaku je . 
L ep p rim e r je  o tro šk i v rtec  v 
K o tljah , k je r  so se zm otili p ri 
k ap ac ite tah  in  o troke  vozijo od 
drugod.

Če že im am o sam oprispevek, 
b i m orali d en a r u p o rab lja ti bolj 
sm otrno.«

Cveto B arb ič, p ro jek tn a  o rg a
n izacija  v  RPT:

»M enim, d a  p r i tak em  p ad an ju  
rea ln ih  OD re fe ren d u m  ne bo 
uspel. V p rašan je  je , a li je  p am e t
no iti  v akcijo . Mogoče b i bilo 
bolje, da b i za nekaj le t to  p re k i
nili, potem  pa spet poskusili. Čas 
je  zdaj te m u  nenak lon jen . In fla 
c ija  zb ija  učinkov ito st sam opri
spevka. V rednost d en a rja , k i se 
počasi zbira , se zm an jšu je .

M islim , da je  b il do sedaj d e 
n a r  p o rab ljen  po p rogram u. Ko 
pa zgradim o ob jek t, ga ne vzd r
žujem o. D ružben i dom  n a  P re v a 
lja h  je  tak , k o t b i b il že 20 le t 
s ta r. G radb inc i se z našim  de
n a rje m  igrajo . T isti, k i z n jim  
razpolagajo , so p rem alo  k ritič n i 
do g rad b en ih  p o d je tij. R avne 
s treh e  gotovo niso p rim ern e  za 
naše podneb je, k lju b  te m u  pa 
s treh e  n a  s ta r ih  sto lpn icah  d r 
žijo, n a  novejš ih  s tav b ah  pa p u 
ščajo.

P ra v  je , d a  več d e n a r ja  ostane 
k ra je v n im  skupnostim , a p o treb 
na je  tu d i so lidarnost. T elovadn i
co npr. vsak  k ra j po treb u je . Č r
n jan e  bo gotovo jezilo, če je  še 
ne bodo dobili. S sam oprispev
kom  grad im o živ ljen jsko  p o treb 
ne ob jek te . Ko ne bi bilo tak e  in 
flacije, bi b il sam oprispevek  tu d i 
bolj učinkovit.«

(N i dovolil o b jav iti fo to g ra
fije ).M arjan Pungartnik
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NOB NA KOROŠKEM 
PRED 40 LETI

Konec marca 1944 je štel 
vzhodnokoroški odred 173 bor
cev; skoraj vsi so b ili oboroženi. 
Odred je bil sestavljen iz treh  
čet. Prva in tretja četa sta delo
vali onkraj današnje meje 
vzhodno od črte Jezersko —  Že
lezna Kapla — Žitara ves, druga 
četa pa v M ežiški dolini.

Spom ladi je na Štajerskem  in 
Koroškem napočil čas rušenja 
mostov, železniških prog in indu
strijskih naprav.

21. marca so borci vzhodnoko- 
roškega odreda razdejali moder
no gatersko žago na Pečnikovem , 
kjer so rezali les za rudniške po
trebe.

26. marca pa so uničili rudni
ško električno centralo v Topli.

(Vir: A leš Mrdavšič, NOB na 
Koroškem)

Alojz Kosmač, vod ja  skupine 
za u sm e rjan je  p ro izvodn je  v 
tozdu V zm etarna:

»Del p rogram a, k i je  b il za
s tav ljen  za to obdobje, se je  r e 
aliziral, tega n e  m orem o zan i
kati. D a p a  celo tnega p rog ram a 
nism o rea liz ira li, je  poleg ob jek 
tiv n ih  razlogov, m islim  predvsem  
na skokovit p o rast cen in  d rug ih  
stroškov, tu d i n eka j su b jek tiv n ih  
napak , š e  vedno se po jav lja jo  
stvari, k i jih  potem  prepočasi 
rešujem o. Tu m islim  p redvsem  
na u strezno  dokum entac ijo  in  na 
ostala soglasja, k i zav laču je jo  za
četek  rea lizacije  zastav ljenega 
program a. S tem  sam o izgub lja
mo. Sm o v času ekonom ske k rize 
in  je  večsto letna ljudska  m o
drost: k a r  lahko storiš danes, ne 
odlašaj na ju tr i ,  še kako  p ra v il
na in  tega b i se m orali vsi zave
dati.

A lo jz Kosm ač

P rem alo  se po m ojem  obvešča 
občane, k a j smo začeli in  k a j do
končali s sam oprispevn im  d in a r
jem . O bvestila bi se lahko  na 
k ra tko  ob jav lja la  v in fo rm ativ 
n ih  glasilih  v občani in  delovn ih  
organizacijah .

Nove p red n o stn e  lis te  še nisem  
Videl. V erje tno  pa bo m orala b iti 
takšna, d a  bodo v n je j n a jn u j-  
nojše stvari, k i so nam  potrebne. 
M islim, da je  tre b a  n a jp re j do
končati tisto , k a r  se že dela. Za 
nove naloge pa bo največ poka
zala raz p ra v a  po k ra je v n ih  sk u p 
nostih. Vse bo seveda odvisno od 
tega, kako bom o znali gospodari
ti v  delovnih  in  d ru g ih  o rgan iza
c ijah  v  občini.

O razpo ložen ju  občanov je  tež 
ko govoriti, n an je  nenehno  d v i
gan je cen ž iv ljen jsk im  stroškom  
ne de lu je  na jbo lj spodbudno.«

Inž. Jožko Kert, vod ja  te h n o 
loškega lab o ra to rija :

»Z d en a rjem , k i smo ga zbrali
s sam oprispevkom , smo občani

Inž. Jožko K ert

Naše elektrogospodarstvo je v 
zelo težavnem  položaju. Nikakor 
sc ne more izkopati iz izgub, ki 
so se nabrale v  zadnjih letih. La
ni 23. decembra je ZIS med 
ukrepi o gospodarski politiki za 
leto 1984 sprejel tudi odlok o po
dražitvi električne energije, ki pa 
je bil dokaj nejasen in so o njem  
clektrogospodarstveniki razprav
ljali skoraj dva meseca. Zdaj je 
dokončno jasno, za koliko se je 
električna energija podražila.

Cena kilovatne ure se je pove
čala za 50 par za vse porabnike, 
ne glede na dosedanjo ceno. To 
pomeni višji odstotek podražitve 
za tiste porabnike, ki plačujejo 
nižjo ceno električne energije. V 
Železarni Ravne plačujemo elek
trično energijo po dveh različnih  
cenah: metalurški odjem (m eta
lurške elektro peči) je cenejši od 
ostalega odjema, je pa največji 
porabnik, zato visoka podražitev 
pomeni veliko breme za Jeklarno 
in za celotno delovno organiza
cijo.

Naslednja podražitev izhaja iz 
drugega člena odloka ZIS, po ka
terem so začasno ukinjene sezo
ne. Doslej je bila v zimski sezo
ni elektrika dražja, v letni pa ce
nejša; razmerje cen med sezona
ma je bilo 2:1. Letos se bo zim 
ska sezona podaljšala v  letno, 
kar pomeni, da bomo za elektri
ko vse leto plačevali višje cene.

Poprečno se bo torej letos 
električna enerija v železarni po
dražila za 88% , m etalurški tok 
pa za 110%. To je neto cena 
električne energije. Na to plaču
jem o še prispevke po sam o
upravnem sporazumu. Ti so se 
letos povečali od 20 na 30 %. Za
radi te spremembe se bo elek
trična energija še dodatno po
dražila in bo predvidoma za 
103 %, v m etalurškem  odjemu pa 
celo za 128 % dražja kot lani.

Z doslej uveljavljenim i spre
membami (lahko pa pričakujemo 
še nadaljnje podražitve) sc bo 
električna energija podražila za 
več kot 100 %. Računamo, da bo
mo v Železarni Ravne porabili 
letos okrog 240 m ilijonov kWh 
električne energije, kar nas bo

om ogočili h itre jšo  ra s t d ru žb en e
ga s tan d ard a  in  g radn jo  p o tre b 
n ih  o b jek to v  širšega pom ena.

Če danes (10. feb ru a r ja )  oce
n ju jem  m ožnosti za uspeh refe
rendum a, m enim , da je  v lju d eh  
po litična  p r ip ra v lje n o st in  ra z u 
m evan je  za to  v  enak i m eri ko t 
p ri p re jšn jih  re feren d u m ih , vse
k ak o r p a  m oram o p r i odločanju, 
ali ga bomo razpisali ali ne, upo
štev ati zn a ten  padec živ ljen jske 
rav n i vseh  zaposlenih  in  upoko
jen ih . Za u sp eh  re fe ren d u m a pa 
je  poleg  p rip ra v lje n o sti lju d i po 
tre b n a  tu d i določena m a teria ln a  
osnova. N ad  tem  b i se m orali 
d ružbenopo litičn i delavci, ko se 
bodo odločali o razp isu  re fe re n 
dum a, tem eljito  zam isliti. N e
u spel re fe ren d u m  im a ne ljube  
posledice, zato je  trez n a  odloči
tev  še to liko  bolj po trebna .

M ojca P otočnik , 
M arko V rečič

stalo več kot 900 m ilijonov di
narjev, lani pa smo za elektriko  
plačali 430 m ilijonov. To pomeni, 
da bomo pri načrtovani porabi 
plačali za elektriko skoraj 50 sta
rih milijard dinarjev več kot 
lani. To je za našo proizvodnjo

Jug

ogromno breme, zato si potrate 
električne energije nikakor ne 
sm em o privoščiti.

(Vir: informacija dipl. inž. Ja
neza Bratina, ravnatelja tozda 
ETS)

2ELEZARJI DELEGATI
V februarju se je sestala konferenca delegacij za zbor združenega de

la. Obravnavali so pripombe s temeljnih kandidacijskih konferenc o 
kandidatnih listah za vodilne funkcije v  DPS in SIS.

Pomembnejša stališča:
•  Konferenca soglaša s predlogi kandidatnih list za nosilce vodil

nih funkcij.
•  Zanima jo, kakšne funkcije bodo opravljali delegati, ki jim poteče 

mandat.
•  Tudi pri vodilnih funkcionarjih naj se upoštevajo zakonska do

ločila o odhodu v pokoj.
•  Nekateri kandidati so preslabo predstavljeni, da bi lahko ocenili 

njihovo dosedanje delo.
•  Kandidatne liste niso najbolje sestavljene, saj ni protikandidatov. 

Iz njih ni razvidno, katere funkcije so profesionalne in katere ne.

V nadaljevanju so spregovorili o programu gradnje objektov druž
benega standarda za obdobje 1985—89 (krajevni samoprispevek) in 
izoblikovali naslednje pripombe:

•  V program naj pride tisto, kar res potrebujemo in zmoremo. Za 
vsak objekt je treba povedati, kdo ga bo vzdrževal in s čigavimi 
sredstvi.

•  Ob sedanji situaciji je vprašljiva pripravljenost ljudi za uvedbo 
novega samoprispevka.

•  Nekateri objekti, npr. kinodvorana, magistrat ipd., bi se morali 
sami vzdrževati.

•  Gradnja in adaptacija trgovin je stvar DO, ki se s trgovino ukvar
jajo.

•  Pospešitev drobnega gospodarstva se mora financirati iz drugih 
virov.

•  Urejanje kraja spada v  redno dejavnost, saj občani plačujemo 
prispevek za mestna zemljišča.

•  Nelogično je, da se iz samoprispevka financira izdelava dokumen
tacije zazidalnega načrta za blokovno in individualno gradnjo.

Pri informaciji o preskrbljenosti tržišča so imeli delegati pripombo 
le na ponudbo v trgovini PK Varvarin. Ponudba je skromna, pri
merna nista niti izbira niti kakovost, prav tako so nekonkurenčne ce
ne.

Nadaljuje se razprava o usodi streh na Javorniku. Strokovne službe 
pojasnjujejo, da se mansarde po zakonu ne upoštevajo kot etaža, ko 
gre za montažo dvigal. Delegati pa odgovarjajo, da bodo morali sta
novalci premagati višinsko razliko, ne glede na to, kako se imenuje.

(Vir: Z apisnik s seje konference delegacij za ZZD z dne 20. 2. 1984.)

SKORAJ 50 MILIJARD VEČ ZA ELEKTRIČNO
ENERGIJO
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Pomisli tozdov in delovnih 
skupnosti

D elavski sveti tozdov in delov
nih skupnosti, njihove kom isije 
za gospodarjenje in delovne sku
pine so pretekli m esec, nekaj pa 
že konec januarja obravnavale 
in  sprejele med drugim gospo
darski načrt za leto 1984, višino  
osebnih prejem kov iz sklada 
skupne porabe, m aterialnih stro
škov ter iz dohodka in sredstev  
za OD v  letu  1984 in ocenili u s
pešnost dela delovnih skupnosti 
in  tozdov sprem ljajočih in skup
nih dejavnosti.

Kot vselej je razprava dala vr
sto predlogov in pripomb. Kar je 
bilo možno, je bilo upoštevano, 
na vprašanja so strokovne službe 
poslale odgovore po redni poti. 
Nekatere od pom isli, zbrane v 
številn ih  zapisnikih, pa ostajajo 
pomembna kazala razpoloženja, 
čutenja in  preudarjanja naših  
delavcev na začetku leta  1984, 
zato zaslužijo objavo, pozornost 
in  vsaj kdaj kasneje tudi upošte
vanje.

GOSPODARSKI 
NAČRT ZA LETO 1984

Proizvodni tozdi poudarjajo: 
dajte nam vložni material, do
bra naročila in  prim erne cene za 
izdelke, pa bo šlo. Kjer eno ali 
drugo ali kadri niso zagotovljeni, 
je izražena bojazen, kako doseči 
načrt. Večina zahtev gre na na

slov Komerciale, nekaj na ka
drovsko službo.

Ker so časi težki, naša stroje
gradnja pa im a specifične pro
blem e, so v tozdu Stroji in  deli 
predlagali tudi izdelavo bolj p e
sim istične variante plana.

OSEBNI PREJEMKI 
IZ SKLADA 

SKUPNE PORABE
Skora j n i tozda, v  k a te re m  ne 

b i b ili zapisali, da je  naš reg res 
za le tn i dopust p ren izek , posebno 
v  p rim e rja v i z d ru g im i v  občini. 
J e k la r ji  so poleg  teg a  zah tevali 
50% povečanje n ag rad  za n a jd e 
na eksp lozivna te lesa, b a rv n e  in  
lahke  kovine in  elek trom oto rje , 
delavci K om erciale  pa v išje zne
ske za nočnine. K dor dosti p o tu 
je, ve, kako  je  s tem .

MEDSEBOJNO 
OCENJEVANJE 

USPEŠNOSTI
Januarja sm o se spet ocenje

vali med seboj. Pravzaprav so se 
zares m ed seboj ocenjevali le 
tozdi skupnih in sprem ljajočih  
dejavnosti in delovne skupnosti, 
m edtem  ko so proizvodni tozdi 
ocenjevali druge, sami pa niso 
bili ocenjeni. Tak privilegiran

položaj se drugim  seveda ne zdi 
pravičen, zato ob vsakem  ocenje
vanju protestirajo, vendar doslej 
zaman.

V  velik i večin i so ocene dobre, 
od 1,00 do 1,02. Kar je m anj kot
1,00, ni dobro. Slabše ocene so 
prejeli:
SGV —  ker je delo slabše ob so
botah, nedeljah in praznikih; 
SGV naj reorganizira vzdrževa
nje po tozdih, kot je bilo prej 
(ocene V aljarne).

Za junij dogovorjeno predela
vo stroja za kaljenje valjev  so 
dokončali šele decembra (ocene 
K alilnice).

P I I  —  prem alo sam oinicia
tivnosti pri reševanju problemov, 
preveč pomanjkljivosti pri izva
janju in preslaba kontrola izva
janja del (ocena Kovačnice).

Kritika velja oddelku za pri
pravo investicij in  oddelku za iz 
vajanje in  nadzor (ocena ETS).

KOMERCIALA —  togost pri 
iskanju elektrom ateriala pri raz
ličnih prodajalcih. Iskati bi ga 
morali po vsej državi (ocena  
ETS).

DRUŽBENI STANDARD —  
slaba skrb za malice, na katere 
je veliko pripomb, slabo vzdrže
vanje avtomatov (ocena Kovač
n ice).

DELOVNA SKUPNOST KSZ 
— ima nižjo oceno zaradi čedalje 
večje količine dela, ki se ga ote
pa in ga spravlja nazaj v  tozd 
(Kalilnica).

Pripomb, ki niso vplivale na 
končno oceno, ne navajamo, jih  
je pa veliko. Reden pojav je, da 
sla  hvala in graja istih tozdov b li
zu skupaj — eni jih  ne morejo 
prehvaliti, drugi kritizirajo. Pri
merjava z ocenam i izpred pol le 
ta pokaže, da smo včasih preveč 
m alenkostni, ponekod pa se kri
tike vztrajno ponavljajo. Tam bi 
bilo pametno, da bi si vzeli čas, 
sedli skupaj in  se tovariško po
m enili, kako m otnje odpraviti.

BODO JEKLARJI 
RES NOSILI MALICE 

OD DOMA?
P rip o m b e n a  ra č u n  m alic  ne 

ponehajo , am pak  jih  je  vedno 
več. N ajbolj negodu jejo  m e ta lu r
šk i tozdi. P ra v  osupne p a  p r i
pom ba iz Je k la rn e , n a jo s tre jša  
doslej:

»M alice so zelo slabe, posebej 
za fizične delavce v  težk ih  o b ra 
tih . N u jno  p o treb n o  je , d a  že e n 
k ra t  rešim o p rob lem atiko  m alic, 
saj je  le - ta  p re d ra g a  in  p reslabe  
kakovosti. Poleg teg a  skoraj 
zm eraj ob sobotah  in  ned e ljah  
zm an jk a  top lih  obrokov.

Je k la rn i n a j b i d ru g i tozdi po
k riv a li reg res  za m alico. To pa 
se seveda ne m ore p r ip e titi  nobe
nem u  p ro izvodnem u tozdu  ali 
delovni skupnosti. M orda je  n a j
bolje, d a  se m alic i odrečem o in  
jo  nosim o od  dom a, saj se je  ta 
ko v eč k ra t n e  m orem o udelež iti 
a li p a  dobim o sam o še konzerve. 
Ne izp lača se več govoriti o k v a 
lite ti  malice.«

V S tro jih  in  delih  zah tevajo , 
n a j se j im  d a  d en a r (bon ), do
k le r  se k v a lite ta  m alic  n e  iz
boljša.

INVESTICIJSKO 
DEJAVNOST 

BOLJ RAZČLENITI
Postavke za dokončanje faze B 

počitniškega doma v  Portorožu, 
za gradnjo plinovoda in indivi
dualno gradnjo so zdaj skupaj 
in bi jih morali bolj razčleniti.

Ker pri honorarju za dirigenta  
Pihalnega orkestra ni bilo doda
no, da gre za letn i znesek bruto, 
je  bilo precej pripomb, da je 
znesek previsok.

Druge moti, ker nikjer niso za
sledili projekta Ivarčko jezero ne 
sedežnice Ivarčko —  Ošven. Ne 
zdi se jim  tudi prav, da bi doti- 
rali za zimsko šolo v  naravi le  
dve osnovni šoli na Ravnah.

(V ir: povzetk i iz poročil, k i 
jih  je  izdela l cen te r za sam o
u p rav ljan je )

USPEŠNO DELOVANJE SINDIKATA V SOZDU 
SLOVENSKE ŽELEZARNE

24. 2. 1984 se je na Ravnah sestal KOS sozda Slovenskih železarn  
na volilno programski konferenci. Na njej so pozitivno ocenili delo v  
dosedanjem  dveletnem  m andatnem  obdobju, razširili stari odbor, iz
volili novega ter sprejeli program dela za naslednje obdobje.

Predsednik KOS je Stanko Režek iz Plam ena Kropa, člana pa lz 
Železarne Ravne Franjo M iklavc po funkciji in Franc Šiscrnik iz 
Pnevm atičnih strojev. Predsednik kom isije za telesno kulturo je naš 
Peter Wlodyga.

Iz programa povzemamo:
Delavce sozda je treba mobilizirati k doseganju boljših rezultatov 

dela, da bi tako zaustavili padanje realnih osebnih dohodkov.
Kakor se v  posameznih delovnih organizacijah trudimo za d ife

renciranje dobrega in slabega dela, tako naj bi delovali tudi na rav
ni sozda.

Tudi v prihodnje naj bi sindikat izvajal akcijo ob periodičnih 
in zaključnih računih, da bi se delavci čimbolj aktivno vključevali 
v razprave.

Se naprej je treba delati pri usklajevanju sam oupravnih aktov, 
posebno pri vrednotenju pogojev dela in ustvarjalnosti, pri benefi
cirani delovni dobi in delitvi OD.

Enako se je treba zavzeti za preprečevanje invalidnosti.
Pri mednarodnem sodelovanju pa je treba še naprej vzdrževati 

stike s tovarno Rdeči oktober iz Volgograda.

S*>' m

Kopnice
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Komunisti naj bodo 
aktivni

POGOVOR S SEKRETARJEM OO ZK V STROJIH IN DELIH

Pred kratkim so osnovne organizacije 
ZK v železarni izvolile nova vodstva 
in si začrtale nove delovne programe. 
To nas je navedlo na misel, da predsta
vimo sekretarja in delo ene izmed os
novnih organizacij — v nasprotju z na
vado zadnjega časa, ko smo večinoma 
poročali le o konferencah in dejavnosti 
ZK na ravni delovne organizacije.

Za pogovor smo prosili Štefana Kam
nika, sekretarja OO ZK v Strojih in 
delih. Ljubeznivo je odgovoril na ne
kaj vprašanj.

»Postali ste sekretar OO ZK. Je to 
vaša prva tovrstna funkcija?«

»Ne. 2e dolgo sem aktiven v družbe
nopolitičnih organizacijah in samo
upravnih organih, sekretar OO ZK pa

Iz neuvrščenosti zraslo poslovno 
sodelovanje

O sodelovanju  Ž elezarne R av
ne z dvem a ind ijsk im a p o d je tje 
m a smo pisali v  zadn jem  F uži- 
n a rju . K onec ja n u a r ja  je  p riše l 
na R avne d irek to r  S ab er Tools 
L td. iz K alku te  gospod P arito š  
M azum dar. P ogovor z n jim  je  
pokazal dve g lavn i značilnosti 
naših  stikov:

—  naše poslovno-tehn ično  so
delovanje je  p lod  jugoslovan
ske po litike  neuv rščenosti

P aritoš M azum dar

— od nas je  odvisno, ali bom o 
znali dobre začetke š ir iti n ap re j 
m  osvo jiti novo konvertib ilno  
tržišče.

S TITOM SPOZNAVANJE  
JUGOSLAVIJE

Na m ladega M azum dar j a je  n a 
red il velik  v tis obisk  p red se d n i
ka T ita  v In d iji. V času, ko je  
razv iti zahodni sve t še s podce
n jev an jem  in  skepso g ledal ra z 
voj m lade in d ijsk e  d ržave, je  b il 
T ito p rv i ev ropsk i d ržavn ik , k i je  
javno  opozoril sv e t n a  ve lik i po
m en In d ije  v  p rih o d n o sti in  v  g i
b an ju  neuvrščen ih .

L eta  k asn e je  je  M azum dar 
u stan av lja l to v a rn o  SABER 
TOOLS v  10-m ilijonsk i K alku ti. 
T ak ra t je  ob iska l In d ijo  visok 
Jugoslovanski d ržav n ik  in  bese
da je  s tek la  tu d i o poslovno- 
tehn ičnem  sodelovan ju  m ed obe
m a državam a.

M azum dar se je  tak o j vk ljuč il 
v  to  sodelovanje, ob iska l Ju g o 

slavijo  in  R avne in  b il p resen e
čen nad  stopnjo  naše tehn ične  
razv itosti.

SODELOVANJE JE TREBA
NEGOVATI IN RAZVIJATI
Začeli sm o sodelovati s pon u d 

be naše tehno log ije  p ro izvodn je 
in d u s trijsk ih  nožev in  žag. K er 
nism o m ogli dobav iti u s trez n ih  
stro jev , jih  je  dobil iz ZRN. Zdaj 
jih  m on tira jo  in  km alu  bodo za
čeli s poskusno  proizvodnjo .

R avensk i k n o w -h o w  zah teva 
tu d i rav en sk e  stro k o v n jak e  za 
pom oč vsaj v začetku. D irek to r 
M azum dar želi, da pošljem o res  
najbo ljše  p rak tik e . O d u spešne
ga s ta r ta  je  odvisen  u speh  m la
de ind ijske  firm e, k i je  b ila  v 
p rece jšn ji m eri zg ra jen a  s po
m očjo ind ijske  države, važen  p a  
je  tu d i za ug led  Jugoslav ije  na 
področju  in d u s trije  in  n ad a ljn ji 
p rodo r Ž elezarne R avne n a  in d ij
ski trg .

S ab er Tools n am  je  ponud il 
naročilo  350 to n  jek la  letno. Od 
nas je  odvisno, kako  bom o vse te  
m ožnosti izkoristili.

INŽENIR IN PISATELJ
P arito š  M azum dar je  po izo

b razb i inženir, v p rostem  času  pa 
p isa te lj. P iše  v bengalščin i, k i jo 
v In d iji in  B ang ladešu  govori 
okoli 160 m ilijonov  lju d i, v  jez i
k u  R a b in d ran a ta  Tagora, in d ij
skega pesn ika, k i je  1. 1913 p re je l 
N obelovo nagrado . O b jav il je  že 
40 k n jig  proze, n jegova u spešn i
ca pa je  rom an »Dekle az St. 
P au lija« . V bengalšč ino  je  p re 
vedel A ndričev »Most na Drini«, 
na R avnah  p a  je  nap isal pesem  
»Vam«, k i jo  o b jav ljam o  n a  k u l
tu rn i  stran i.

V elik  v tis  je  n an j n a re d ila  P o
ljana , š tu d ijsk i kn jižn ic i je  ob 
ob isku  o b ljub il kakšno  svojo 
kn jigo . O Ju g o slav iji ra d  ka j n a 
piše tu d i za časopise, le gradiva 
v  angleščin i a li nem ščin i skoraj 
nim a. Za to  b i res  m orali bolj 
poskrbeti, saj m enda n im a vsaka 
naša  to v a rn a  tak šn e  sreče, d a  b i 
b il n je n  poslovni p rija te lj v tu j i 
n i tu d i m ož peresa.

M arjan  K olar

sem bil že eno leto. To je zdaj moj dru
gi mandat. Kljub temu, da je naša os
novna organizacja po številu dokaj 
močna, saj šteje 52 članov, pa je kar 
težko najti primernega za to funkcijo. 
Odločili smo se, da bomo bolj skrbeli 
za usposabljanje kadrov. Prav zdaj je 
eden izmed naših članov na trimeseč
nem idejnopolitičnem izobraževanju, ki 
ga organizira medobčinski marksistič
ni center na Ravnah. Prihodnjič bomo 
poslali zopet koga in tako upam, da se 
bomo pomalem izkopali iz kadrovskih 
težav.«

»Kakšna je vloga OO ZK v vašem 
tozdu?«

»V osnovni organizaciji preučimo 
vse samoupravne akte; kadar gre za 
vprašanje varnosti ali pravic delavcev, 
storimo to skupaj s sindikatom.

Naša osnovna organizacija ima pre
cej dela tudi z varovanjem družbene 
imovine. Srečujemo se z neresnim pri
stopom k delu, s poškodbami strojev in 
naprav. V eni proizvodni hali so kar 
trije tozdi (SGV, Pnevmatični stroji, 
SiD), zato je še toliko teže nadzorovati 
red in delovno disciplino.«

»Ali delujete tudi navzven?«
»Naša osnovna organizacija se je po

vezala z OO ZK v tozdu TIO  Metalna. 
Tozda že več let poslovno-tehnično so
delujeta. Pomagali bomo najti pot za 
uvedbo skupnega prihodka, o katerem 
že dolgo govorimo in pišemo, pa ga še 
vedno nimamo. Menim, da bo tesnejše 
sodelovanje družbenopolitičnih organi
zacij pripomoglo, da bomo problem hi
treje rešili.«

OBVEŠČENOST JE POGOJ ZA 
DOBRO ODLOČANJE

»Dogaja se, da neko problematiko 
obravnavajo v različnih forumih in or
ganizacijah; kdor je vsestransko akti
ven, mora iste stvari premlevati po več
krat in se o njih odločati. Ali pri vas 
občutite problem takega podvajanja?«

»Dogaja se, da je član ZK tudi član 
drugih DPO ali samoupravnih organov 
in tak isto stvar obravnava večkrat, 
ker probleme obravnavajo v vseh 
strukturah, vendar mislim, da člani 
ZK niso udeleženi v vseh samo
upravnih organih, npr. v nekaterih ri
sih, zato tudi ne moremo povsod vpli
vati na odločitve. Naša volilna konfe
renca je sprejela sklep, naj se na pri
hodnjih valitvah volijo v vse organe 
tudi člani ZK, la naj se bolj aktivno 
vključijo v družbenopolitično dogaja
nje.«

»Za vami je neuspel referendum.«
»Da. V našem tozdu nismo sprejeli 

novega pravilnika o stanovanjskih raz
merjih. Prav v tem sisu nimamo svoje
ga člana. Ugotovili smo, da se ljudje ni
so strinjali predvsem s preveliko pri
spevno stopn jo, zaradi česar mlade dru
žine težko pridejo do stanovanja. Sicer 
pa smo v tozdu naredili analizo pro
silcev stanovanj. Izkazalo se je, da bo
do po novih kriterijih prav vri za ne
kaj mest napredovali po prednostni le
stvici. Zato mislim, da ni bojazni, da 
ta referendum prihodnjič ne bi uspel. 
Ljudi je treba le dobro informirati o 
spremembah. Res pa je tudi, da je bilo 
na dan neuspelega referenduma veliko 
delavcev odsotnih z dela, zato je bilo 
število pozitivnih glasov še toliko ni
žje.«

»Kako skrbite za idejnopolitično iz
obraževanje članov?«

»Zavedamo se, da morajo biti naši 
člani kar najbolje obveščeni o družbe
nopolitičnem in drugem dogajanju v 
tozdu, DO in širše. Drugače ne more
jo aktivno sodelovati v samoupravnem 
odločanju. Zato smo določili enega iz
med naših članov, da bo skrbel za idej
nopolitično izobraževanje.«

»Ali delavci tozda in vaši člani za
upajo v vašo osnovno organizacijo?«

»Najslabše je, če člani ZK niso zain
teresirani za delo. Taki rušijo ugled ce
lotne osnovne organizacije. Vsak naj-

Pod snegom  in ledom
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NAŠA INOVACIJA NA OLIMPIADI
Narediti luknjo v sneg — zelo 

preprosto, bi rekel marsikdo, saj 
jih vsak dan vidimo precej, na
rejenih z raznimi šiljastim i pred-

Sveder snežn jak

meti ali tistih rumenih ob peš 
poteh. Drugače pa je, če mora biti 
luknja točnega premera in zvrta
na v steptan sneg ali led, m ar
sikdaj pa tudi v zmrzlo zemljo. 
Gre za vrtanje lukenj pri postav
ljanju smučarskih prog, premeri 
izvrtin pa se gibljejo od 25 do 40 
milimetrov, pač v odvisnosti od 
vrste palic.

Za vrtanje se uporabljajo stro
ji, izpeljani iz motornih žag, in 
posebni svedri. Prav s poznanimi 
vrstami svedrov pa so bile teža
ve; pri vrtanju niso dovolj hitro 
izmetavali izvrtkov in sveder se 
je zamašil, če pa vrtalec ni bil 
dovolj hiter, mu je v izvrtini celo 
zamrznil. Ce upoštevamo še to, da 
mora biti delo opravljeno hitro, 
včasih tudi med tekmovanjem, si 
lahko predstavljamo težave po- 
stavljalcev prog.

Problem je rešil naš sodelavec 
Danilo Vodovnik, ki je izdelal 
zelo izviren sveder, namenjen  
prav za vrtanje snega in ledu. 
Sveder predstavlja novost na svo
jem  področju in smo zanj zahte
vali patentno zaščito, imenovali 
pa smo ga sveder snežnjak. Od 
doslej poznanih svedrov vrta h i
treje in  se ne maši, prvič pa je 
bil masovno uporabljen na XIV. 
ZOI v  Sarajevu. Tako lahko s 
ponosom zapišemo, da smo tudi 
mi pripomogli k uspešni organi
zaciji zimskih olimpijskih iger, 
ne vemo pa še, ali se nas bo kdo 
za to spomnil, pa čeprav je naša 
delovna organizacija podarila 50 
svedrov olimpijskemu komiteju. 
Spodobilo bi se že, saj bi morali 
v nasprotnem primeru svedre 
uvoziti, ti pa niso poceni in še 
slabši bi bili od naših. Ce ne, pa 
nič zato, tudi zavest, da si opra
vil dobro delo, nekaj velja.

Za konec še pohvala vsem, ki 
so sodelovali pri izdelavi svedrov 
za olimpiado. Celotna serija je  
bila gotova v slabih treh tednih 
in lahko se pohvalimo, da smo 
zadosti vitalen kolektiv.

Franjo Krivec

prej vidi posameznika im po njem or
ganizacijo. Če ljudje vidijo, da v OO 
ni homogenosti, je teže pridobivati no
ve člane. Imamo nekaj kandidatov za 
vstop v ZK, vendar želijo, da naj izlo
čimo tiste, ki niso aktivni. 2e lami smo 
analizirali delo naših članov in tistim, 
ki ne delajo, dali pisne opomine. Mi
slim, da se bo stanje zdaj bistveno iz
boljšalo in da bomo dobili tudi nove 
člane.«

»Ali člani ZK tudi izstopajo iz or
ganizacije?«

»Primeri samovoljnega izstopanja iz 
ZK so zelo redki, vem za dva. Več smo 
jih izključili, in to predvsem zaradi ne
delavnosti. Tisti, ki izstopijo, navajajo, 
da imajo težave v družini in da nimajo 
več časa za vsestransko aktivnost. Sicer 
pa se strinjajo s politiko ZK.«

STROKOVNO DELO JE TREBA 
ZAUPATI STROKOVNJAKOM 
»Kako vaša OO sodeluje pri reševa

nju proizvodnih problemov v tozdu?«

dviganje cen in vse, kar vpliva na de
lavčev žep. Zato so v našem tozdu še 
možni razni izpadi pri razpravah ali na 
delovnih skupinah. Še obstajajo sile, ki 
delajo proti sistemu.«

»Lani ste imeli sestanek delovne sku
pine posebne vrste.«

»Delovna skupina v obdelovalnici I 
je želela imeti sestanek s funkcionarji 
iz delovne organizacije in občine. Druž
benopolitične organizacije v tozdu so 
ga organizirale. Menim, da smo nejas
nosti razčistili, kar se je pozneje poka
zalo za zelo pozitivno. Če bo treba, bo
mo take sestanke še imeli, saj na ta na
čin zavežemo jezike tistim, ki imajo 
vedno kaj pripomniti, poskrbimo pa 
tudi za obveščanje iz prve roke.«

»Govori se, da je delovna disciplina 
v vašem tozdu problematična. Se zdi 
tudi vam?«

»V tozdu imamo razen pri montaži 
stiskalnic, kjer pa bodo letos težave 
zaradi pomanjkanja naročil, zelo raz
noliko delo. Za individualno delo pa je 
zelo težko določati tehnologijo obdela
ve. Ker so delavnice razmetane, izgu
bimo ogromno časa za transport. Težko 
pa je tudi določiti stroje, ki bi po teh
nološkem procesu spadali skupaj. Me

nim, da imamo še velike rezerve pri 
izkoriščenosti delavnega časa in racio
nalizaciji dela.

Znano je, da imamo stalno težave z 
odpremo. V začetku meseca je proiz
vodnja v prostem teku, v 2. polovici pa 
se začne mrzlična borba za odpremo in 
realizacijo plana. Treba bi bilo narediti 
podrobno analizo in ugotoviti, kako raz
deliti delovni plan, da bi proizvodnja 
tekla enakomerno. Morda bo v prihod
nosti situacijo rešil računalnik, a letos 
ga še ne bomo dobili.«

»Kakšni so vaši letošnji delovni na
črti?«

»Osnovna organizacija bo delovala 
po ustaljenem programu in usmeritvah, 
razen če ne bo prišlo vmes kaj posebne
ga. Kot sekretar OO ZK v Strojih in 
delih pa si želim predvsem podporo 
članov, da bi se za akcije, ki se zanje 
domenimo, zavzeli vsi in jih po naj
boljših močeh uresničili. Vem, da to ne 
bo lahko, vendar sem prepričan, da s 
skupnim delom lahko veliko doseže
mo.«

»Tovariš sekretar, želim vam uspešno 
delo!«

Mojca Potočnik

Po halah in pisarnah

»Akcijske programe obravnavamo 
tako kot druge D PO in po svojih mo
čeh skušamo pomagati, da bi se kar 
najbolje izpeljali. Vendar menimo, da 
je strogo strokovno delo treba zaupati 
strokovnjakom, naša naloga pa je, da se 
politika 'odvija v smeri, ki jo določa 
CK ZKS, in da v tozdu uresničujemo 
sprejete naloge in plane.«

»Koliko lahko potem govorimo o sa
mostojnosti osnovne organizacije?«

»Ne sestajamo se, ko dobimo za to 
direktivo od nekod, ampak takrat, ko 
so problemi tako akutni, da je sestanek 
potreben.«

»Kakšna je družbenopolitična situ
acija v vašem tozdu?«

»Velik vpliv imajo na splošno razpo
loženje vsakodnevne novice, ki se med 
delavci zelo hitro razširijo. Ljudje ve
liko debatirajo o splošnih problemih 
Jugoslavije, zato ni čudno, da so v na
šem tozdu tudi takojšnje reakcije na 
gospodarske težave. Slabo vpliva na raz
položenje ljudi gospodarski kriminal,

ENERGIJA O ENERGIJI
L ani je  b ila  o sk rb a  z zem elj

sk im  p linom  redna , tako  d a  je  
šlo v že leza rn i b rez  red u k c ij. 
F e b ru a r ja  p a  se je  za rad i slabe 
polovice m anj dobav iz Sovjetske 
zveze zaostrila  p re sk rb a  z m azu 
tom . Ž elezarno  je  v  d ru g i polo
vici fe b ru a r ja  reševala  zaloga, za 
m arec in  n as led n je  m esece p a  v 
tozdu E n erg ija  upajo , d a  bo  P e 
tro l več uvozil.. O djem alce so 
opozorili, n a j čim več k u r ijo  s p li
nom .

V E n erg iji m enijo , da je  m o
goče še p rece j p riv a rče v a ti z iz
koriščan jem  odpadne toplote. S 
tem  nam enom  sodelu je jo  s toz
dom  P II, V en d ar se š tu d ije  v le 
čejo že p rev eč  časa. V časih so v 
d im ne kanale  vgrajevali rekupe- 
ra to rje , ko p a  so d o tra ja li, jih  
niso obnav lja li. S edaj bi jih  zo
pet lahko  vgradili, s č im er b i 
p r ih ra n ili od  8 do 16 %  p r i go ri
vu. Za n jim i b i p riš le  na vrsto  
dodatne  n ap ra v e  za izkoriščan je  
odpadne top lo te, k a r  b i p o m en i
lo n ad a ljn jih  10 do 20%  m anjšo  
porabo  goriva. Č im prej b i bilo 
tre b a  k o m p le tira ti in  posodobiti 
regu lacijsko  oprem o n a  to p lo - 
te rm ičn ih  ag regatih . N ad g rad n ja  
tega b i b ila  raču n aln išk o  vode
na regu lacija .

R azm išlja jo  tu d i o g rad n ji 
energe tskega  k o n tro lnega  cen tra , 
ki bi rac io n a liz ira l o p era tiv n a  
dela n a  en e rg e tsk em  področju  in  
še za k ak šen  odsto tek  zm an jšal 
specifično porabo.

V železarn i je  p rece j stavb , ki 
so slabo izolirane. Za kom pleks 
S tro ji in  deli, V zm etam a in  J e -  
k lov lek  so iz računali, da bi se 
60 m ilijonska investic ija  v izola
cijo ob 60 odsto tnem  p rih ranku  
top lo te p o v rn ila  v  tre h  le tih .

P rim a rn e  v rs te  en e rg ije  so se 
v zadn jem  le tu  podražile  za sko
ra j 100% . P o d raž itv e  o d jem al
cem  p a  niso b ile  ta k o  h itre  k o t 
cene dobavljene energije. Od de
cem bra da lje  je  E nerg ija cenov

na nesorazm erja  rešila  s pogod
bo s SKIS-om , ki zaračunava 
dnevno ceno in  stroške vzdrževa
nja. Pom agajo jim  tud i p ri n ač r
tovan ju  in  drug ih  strokovnih  de
lih.

L etos p redv idevajo  p rik lju č i
tev  vseh OZD n a  P re v a lja h  n a  
p linovodno om režje, v e rje tn o  pa 
tu d i v  M ežici.

V p la n u  je  še p rik lju č ek  p lino 
voda n a  ind iv idualne  hiše, p ro 
b lem  p a  so strošk i, k i znesejo k a r
21,5 s ta rih  m ilijonov  n a  lastn ika . 
V tozdu  p red lagaio , da bi znižali 
p risp ev ek  za p rik lju č ek  in  dali 
m ožnost k red itira n ja .

N asploh se je  tre b a  p r i zu n a
n je m  o g rev an ju  zgledovati po 
izkušn jah  iz  d ru g ih  slovenskih  
mest. O bsta ja  trend , da bi po rab 
n ik i p lačevali po porab i. Z ato  n a 
m erav a jo  tu d i v  s tan o v an jsk e  
b loke v g rad iti števce. P onekod 
se bo jijo , d a  b i za rad i slabe izo
lacije veliko plačali, vendar bodo 
v E nerg iji ocenili tud i izolacijo 
in  obračunavali s fak to rjem  po
pusta, saj stanovalci niso sam i 
krivi.

»O čitali so nam  že, d a  im am o 
v tozdu  p rev isok  odsto tek  d e lav 
cev n a  obdelav i in fo rm acij, v en 
dar je  naše  področje tako, da za
h teva  veliko  strokovnega dela  in  
dob rih  idej,« je  zak ljuč il tovariš  
A n ton  V ehovar, rav n a te lj tozda 
E nerg ija .

ANKETA 
V VZMETARNI

F e b ru a r ja  so v V zm etarn i v 
sodelovan ju  s kadrovsko  službo 
izvedli anke to  o razpo ložen ju  d e 
lavcev, o (n e )zadovo ljs tvu  z d e
lom, OD, vodji, sodelavci, m ož
nostm i n ap red o v an ja  itn . S po 
m očjo ana litične  ocene delovnih  
m est želijo raz isk a ti delovne raz 
m ere  in  ob rem en itve  delavcev  in  
ugo tov iti up rav ičen o st zah tev  za 
benefic irano  delovno dobo.
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K olektiv  V zm etarne od  anke te  
mnogo p ričaku je . U pajo, da bo 
do rez u lta ti nakazali, kako  na j v 
bodoče uk rep a jo . S edaj j ih  p e 
stijo  štev ilne  težave. Im ajo  n a j
pogostejše bo ln iške izostanke v 
železarni. Z anim ivo je, da odsot
nosti niso dolge, a so zelo š tev il
ne. L an i so dosegli 17% f lu k tu a -  
cijo, v  k a r  šte je  tu d i p re raz p o re 
d itev  neka j delavcev  v  druge 
tozde. Ko so zopet p ridob ili n a 
ročila, p a  so zaposlili nove. S k r
bi jih , k e r  tu d i s tro k o v n i delavci 
ne vidijo  svoje perspek tive  v  
tozdu.

Po d isc ip linsk ih  p rek ršk ih  je  
V zm etarna n a  5. m estu  v  žele
zarni.

Svoje p risp ev a  še neugodna 
izobrazbena s tru k tu ra . D obra po 
lovica delavcev  n im a končane 
osnovne šole. P r im a n jk u je  jim  
k ad ro v  z višjo  in  visoko šolsko 
izobrazbo, vod je  p a  prav ilom a 
zaosta jajo  za p redp isano  stopnjo  
izobrazbe.

Delo v  V zm etarn i je  fizično 
naporno, p o tek a  p a  v um azan ih  
in  h ru p n ih  p rosto rih .

Vse n aš te to  seveda n e  m ore 
ugodno v p liv a ti n a  razpoloženje 
v  tozdu.

Vedno in  povsod poudarjam o, 
da m oram o k a r  največ izvažati. 
T udi za našo železarno je  izvoz 
živ ljen jsko  pom em ben, saj si m o
ram o zagotoviti devize za uvoz 
surovin . Doslej smo že precej iz 
važali n a  vzhodno in  zahodno
evropsko tržišče, m ed tem  ko v 
A m eriko precej m anj. Ob koncu 
lanskega le ta  p a  se je  ta m  odprla  
večja m ožnost.

Janko Gnamuš, dipl. inž.

Poslovodni odbor je  zadolžil 
dlPl. inž. Janka Gnamuša, da
vzpostavi s tike  z am erišk im i p o 
slovnim i p a r tn e rji,  in  to  m u je  
na poslovnih  p o to v an jih  ok tobra  
in  novem bra lan i tu d i uspelo. P ri 
vec am erišk ih  in  k an ad sk ih  f ir-  
m v  ?° te s tira li naše sendzim ir 
yalje  in  jih  ocenili ko t dobre. In 
žen ir G nam uš p rav i, d a  je  to  iz
jem en  uspeh  našega  zn an ja  in  
tehnologije obdelave valjev , saj 
k onkuriram o sve tovn im  p ro izva
jalcem  teh  valjev. In  če smo že 
Prodrli na am eriško tržišče, m o
ram o storiti vse, da ga bomo tudi 
osvojili.

Jasno  je, d a  s sam o anketo  ne 
bo mogoče raz re š iti nakop ičen ih  
problem ov. L ahko pa pripom ore 
k  o b je k tiv n i analizi. V eliko po 
m en i že p rip ra v lje n o st v tozdu, 
da si skušajo  pom agati n a  ta k 
šen, p r i  nas še n eu v e ljav ljen  n a 
čin. T ud i izvedba an k e te  je  dobro 
potekala.

Zaposleni v  tozdu  so večinom a 
resno  odgovorili n a  zastav ljena 
vp rašan ja , k i so b ila  postav ljena 
v ob lik i trd ite v , n a  k a tero  je  m o
goče odgovoriti z »da«, »ne« ali 
izjem om a »ne vem«. Odgovori so 
še v  obdelav i (22. 2.) in  rezu lta ti 
bodo km alu  znani. P ri obdelavi 
pom aga tu d i račnaln ik . K ončna 
in te rp re tac ija  pa je  s tv a r nosil
cev naloge.

Z a našo družbo  je  značilno, da 
p rev e čk ra t n i upoštevala  izsled
kov in  napo tkov  družboslovnih  
znanosti. Če bo  o rgan iz irano  so
ciološko raz iskovan je  v železarni 
postalo pravilo , bom o n a  tem  
področju  p rece jšn ja  izjem a, k a r  
p a  n am  ne m ore p rin es ti nič sla
bega.

M arko V rečič

M ožnosti im am o —  zdaj a li n i
koli.

» P rep ričan  sem , da smo lastno 
tehnologijo  razv ili tako. da smo 
v  sve tovnem  vrhu . Im am o po- 
novčno tehnologijo , EPŽ, kovaški 
s tro j, top lo tno  in  m ehansko  ob
delavo, k a r  vse je  po trebno  za 
izdelavo v a ljev  n a jbo ljše  k v ali
te te . Nekoliko, slabše so naše 
m ožnosti za top lo tno  obdelavo, 
m an jk a  p a  nam  tu d i nekaj spe
cialn ih  s tro jev  za m ehansko  ob
delavo. Te kapacite te  m oram o 
dopolniti, da bo proizvodnja va
ljev  lahko  stekla, ko t je  treb a  za 
tako  zahtevno tržišče. V železar
n i se bom o m orali u sm eriti v iz
voz, tako da bom o živeli z n jim  
in zanj, le tako  bom o uspeli. Te

m u m oram o p rilagod iti o rgan i
zacijo dela in  našo m entaliteto. 
A m eričan i zah tevajo  največjo  
kakovost izdelkov, spoštovanje 
dobavn ih  rokov, poslovno pošte
nost, in  k a r  je  zelo pom em bno, 
h ite r  in  učinkov it servis. Mislim, 
da tem  zah tevam  zm orem o 
ustreči, če se bom o zavestno 
opredelili za izvoz. Boj s svetov
n i firm am i n i lahek, b rez izvoza 
pa za nas n i prihodnosti.

N a povečano proizvodnjo  v a 
ljev  se v  n aši že lezarn i že dalj 
časa p rip rav ljam o . N ared ili smo 
že več p ro jek tov  razvoja, a  n ikoli 
jih  nism o uspeli rea liz ira ti. Zdaj 
končujem o p ro je k t končne to 
p lo tne obdelave, k i ga bo v  nekaj 
m esecih n u jn o  tre b a  uresn ič iti, 
drugače z izvozom  v a ljev  ne bo 
mo uspeli.«

Na vp rašan je , ali so m ožnosti 
izvoza tra jn e , je  inžen ir G nam uš

V sedan jem  dokaj zaostrenem  
in  resn ično  težkem  gospodar
skem  času, ko  na j b i vsi na vseh 
delovnih  m estih  delali več in  bo 
lje, p redvsem  pa, ko na j b i bolj 
znali cen iti in  varčevati vse, k a r  
smo s težk im  delom  pridobili, n i 
povsod tako  in  tu d i ne vedno v 
naši železarni.

Ne samo, da pro izvajam o v e
dno več izm ečka, d a  vedno bolj 
hočem o k ak šen  ših t »ukrasti«  tu 
di zase, sm o vedno bolj postali 
tu d i n ev a rčn i in  razsipn i z d ra 
gim i, za devize uvoženim i rep ro 
dukcijsk im i m ateria li. S k ra tka , 
do d ružbene lastn ine  smo tu d i 
ravensk i železarji posta li sila n e 
odgovorni. Vse pogostejše neod
govorno obnašan je  p a  skoraj v e 
dno zagovarjam o z besedam i: 
»Kaj bi, saj n i m o je ! . . .«

Da je  re s  tako , je  moč slišati, 
p redvsem  p a  vsak  d an  v ideti — 
nam reč razsu te  d rage uvožene in 
dom ače rep rodukcijske  m ateria le  
— fero legure  —  v obeh top iln i
cah, sk lad iščih  in  v d ru g ih  o b ra 
tih, te r  tu d i n a  cestah. K oliko

odgovoril, da im am o velike p e r
spek tive  v  A m eriki, d ržavah  
EGS, R om uniji in  tu d i d rugod  na 
Vzhodu. P o trebno  p a  je  sis tem a
tično o sv a jan je  tržišča: te s tn i v a 
lji —  te s tiran je , in  če so rezu lta ti 
dobri, sledijo  naročila . L ahko b i 
p rodali 5000 do 6000 va ljev  na 
leto, zato m oram o v  n a jk ra jšem  
času povečati zm ogljivosti. Če 
bom o tehnološko dobro  oprem 
ljen i, bo naš izvoz ren ta b ile n  in  
ne le  nu jn o  zlo, k i ga sp re je 
m am o le, k e r  d rugače ne gre.

G otovo je, d a  so tak e  m ožnosti 
izvoza v A m erik i za S tro je  in  de
le (im ajo  p a  jih  tu d i d ru g i tozdi, 
In d u str ijsk i noži np r. t ja  že izva
žajo) velikega pom ena, in  sto riti 
bom o m orali res vse, da jih  ne 
bom o zapravili.

M ojca P o točn ik

d rag ih  fe ro legu r se v sak  d an  »iz
gubi« m ed  odpadki, k i ne gredo v  
peč, am pak  vedno n a  haldo, vedo 
sam o topilci in  sk lad iščn i delav 
ci. K oliko e lek tričn e  in  top lo tne 
energ ije  po nep o treb n em  po rab i
mo v  zim skem  času, p a  vedo sa
mo e lek tr ik a rji, energetik i in  de
lavci v  službah, k i p laču je jo  n a 
še račune.

Č eprav si n ek a te ri p rek a ljen i 
s ta re jš i delavci p rizadevajo  n a 
učiti m lajše, da je  tre b a  z d rag i
m i fero leguram i varčno postopa
ti, da je  tre b a  vsaj ob m alici in 
ta k ra t, ko proizvodno halo ob 
sije sonce, ugasn iti n ad  tisoč ža r
nic, da precej stane top lo tna  
energ ija , k i neusm iljeno  u h a ja  
skozi odprta  v ra ta  in  okna, so, 
kot kažejo podatk i, p r i svojem  
varčevalskem  poslanstvu  n eu č in 
koviti.

P rem alo  akc ijsk i in  p rodorn i 
pa so, k o t se je  izkazalo v  zad
n jih  tre h  m esecih, tu d i kom ite ji 
za SLO in  d ružbeno  sam ozaščito 
v tozdih, poklicni gasilci in  d e 
lavci službe za V PD  in  VO, k i

To bo valj za Ameriko

IZVOZ V AMERIKO -  ZDAJ ALI NIKOLI

SAJ NI MOJE
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bed ijo  nad  varn im  delom  v žele
zarni. K lju b  tem u  d a  k o m ite ji za 
SLO in  družbeno  sam ozaščito, 
gasilci in  v a rn o stn i in ž en ir ji re d 
no p reg led u je jo  pro izvodne hale 
in  opozarja jo  n a  neprav ilnosti, 
na področju  v a rs tv a  p r i delu  in  
požarne varnosti, so pok licn i g a 
silci in  v a rn o stn i in ž en ir ji d e 
cem bra in  ja n u a r ja  op rav ili iz
red n i p rev e n tiv n i p reg led  v  vseh 
tozdih.

Č eprav so gasilci sk ra ja  mislili, 
da je  požarna v a rn o st vsaj na zu 
n a j zadovoljiva, so ob n a tan č 
nem , z zakonom  določenem  p re 
v en tivnem  p reg ledu  poleg že 
znan ih  p om an jk ljivosti ugotovili 
veliko novih, m nogo hu jših . Če
p rav  v rav en sk i že lezarn i skoraj 
n i delavca, p redvsem  p a  vodil
nih, k i ne b i b ili poučeni, kakšno 
nev arn o st lahko  p red stav lja jo  
razn i p lin i, če n ek on tro lirano  
u h a ja jo  v ozračje, p redvsem  pa 
več tisoč litro v  lahko  v n etljiv ih  
tekočin  (beri šp irit, bencin , n a fta  
in  d ru g a  v n e tljiv a  č istilna  s red 
s tv a ), k i so jih  usk lad išč ili k a r  
n a  sred in i hale  ali v  neposredni 
b liž in i delovn ih  stro jev , k i p ro -

V novem bru  in  decem bru  1983 
so b ile odobrene n as led n je  ino 
vacije:

TOZD Jeklolivarna
O tm a rju  F e rk u  je  b ilo  dodelje 

no tr e t je  nadom estilo  2843 d in  za 
uvedbo  s tro jn e g a  ra v n a n ja  gose- 
n ičn ih  členkov, s č im er je  pove
čal p roduk tivnost, izboljša l kako 
vost in  zm an jša l te lesn i nap o r 
p r i delu . V če tr tem  in  p e tem  le tu  
je  b il z inovacijo  povečan  doho
dek  tozda poprečno le tno  za 
20.868 din.

A ntonu  R usu  in  V inku  K rušiču  
je  bilo dodeljeno  tre t je  nadom e
stilo  za rek o n stru k c ijo  n a  pesko- 
m etu , s čim er sta  zm an jšala  za
sto je  in  stro ške  vzdrževan ja . V 
če trtem  in  pe tem  le tu  je  bil z 
inovacijo  povečan dohodek  tozda 
poprečno  le tno  za 314.904 din. 
N adom estilo  znaša 25.368 din, a v 
to r ja  pa si ga d e lita  na polovico.

H o rs tu  K asp e rju  je  b ilo  dode
ljeno  nadom estilo  5.596 d in  za r a 
cionalizacijo  izdelave je d ra  za 
form o A 818, č čim er je  zm anjšal 
stroške. V p rv em  le tu  je  bil z 
inovacijo  povečan  dohodek tozda 
za 54.675 din.

Iv an u  K rivcu  je  bilo dodelje 
no  p rvo  nadom estilo  9.140 d in  za 
zam enjavo  peskovne m ešanice 
p ri izdelavi kalupov  za ž lind rine  
kadi, s č im er je  zm an jša l stroške. 
V p rvem  le tu  je  b il z inovacijo  
povečan dohodek  tozda za 116.436 
din.

TOZD Valjarna
R om anu P o la jn a r ju  in  A lojzu 

Š tre k lju  je  bilo dodeljeno  drugo 
nadom estilo  za izboljšavo p re k i
n ja n ja  fotocelice na Š karjah  za 
raz rez  lah k ih  profilov, s č im er 
sta  zm an jšala  izm eček. V d rugem  
in  tre t je m  le tu  je  b il z inovacijo  
povečan dohodek tozda poprečno  
letno za 2,126.162 din. N adom esti
lo znaša 87.796 din, av to rja  pa si 
ga delita  n a  polovico.

Jože tu  P loh lu  je  bilo dodeljeno  
prvo nadom estilo  15.607 d in  za 
izboljšavo ob rača ln ik a  ingotov

izvaja jo  toploto in  isk ren je , se 
obnašajo, k o t da o vsem  tem  n ič 
ne vedo.

T udi decem bra  in  ja n u a r ja  so 
poklicni gasilci in  v arn o stn i in 
že n irji n a  vse p om an jk ljivosti 
opozorili in  p isno zah tevali t a 
ko jšn je  u k rep an je . O pozorila, ki 
so jih  resno vzeli le  v  n ek a te rih  
tozdih , so p r i m nogih  d ru g ih  vo
d iln ih  delavcih  n a le te la  n a  g luha 
ušesa. V erje tno  p a  si vsi tis ti d e 
lavci, k i.so  lastnoročno  podpisali 
pisno poročilo o u g o to v ljen ih  po 
m an jk ljivostih , m islijo , češ, če je  
ta k  n e re d  b il tu d i p re j in  n iko li 
ni bilo nič, na j bo tu d i v p r i
hodnje . S icer p a  . . . ,  k a j bi, saj 
tako  n i m oje.

Še sreča, da je  v  železarn i m a
lo tako  m islečih  in  neodgovorn ih  
delavcev, k i se še vedno lahko 
nesam ozaščitno  in  nesocia listič
no, če že hočete, delajo  in  o b n a
šajo  k a r  p re d  naš im i očm i. Če
p rav  vem o zanje, jim  doslej še 
nism o stop ili n a  p rste .

S icer p a  je  tu d i naše  n eu k re -  
pan je  neodgovorno in  nesociali
stično, p redvsem  p a  k r itik e  v re 
dno. F. R o tar

na težk i progi, s č im er je  zm an j
šal zastoje. V p rv em  le tu  je  bil 
z inovacijo  povečan  dohodek  toz
da za 260.151 din.

M itji Š ipku, Jo ž e tu  K ertu , 
A lenk i P ušn ikov i in  M irku  G la
vici je  b ilo  dodeljeno  prvo  n ado 
m estilo  za osvo jitev  pro izvodnje 
fe rom agne tn ih  fluo rescen tn ih  
praškov , s č im er so nadom estili 
uvoz. V p rv em  le tu  je  b il z in o 
vacijo  povečan  dohodek  tozda za 
4,517.385 din. N adom estilo  znaša 
120.400 din, av to rji p a  si ga dele 
na enake  dele.

Iv an u  M oriju  in  R udo lfu  Š u- 
le rju  II. je  bilo dodeljeno  e n 
k ra tn o  nadom estilo  30.000 d in  za 
izdelavo zračne v p en ja ln e  p r i
p rav e  p r i m ontaži dovodk  lahke 
proge, s čim er sta  zm an jšala  po
tre b n i te lesn i n ap o r p r i  delu. P o 
večan ja  dohodka p r i te j inovaci
ji  n i bilo m oč ugotoviti, n adom e
stilo  pa si av to rja  d e lita  na polo
vico.

TOZD Kovačnica
M arjan u  Zdovcu je  b ilo  dode

ljeno  en k ra tn o  nadom estilo  49.416 
d in  za p redelavo  leža jev  n a  k r 
m iln ih  črpa lkah . Z inovacijo  je  
b il u s tv a rje n  en k ra tn i p r ih ra n e k  
787.506 din.

TOZD Stroji in deli
D ragu  K lem encu  je  b ilo  dode

ljeno  p rvo  nadom estilo  45.848 d in  
za uporabo  o b rab ljen ih  trd o k o - 
v insk ih  ploščic. V p rv em  le tu  je  
bil z inovacijo  povečan  dohodek 
tozda za 838.111 din.

Iv an u  M linarju , A n tonu  L ačnu  
in  F ran cu  F erk u  je  b ilo  dodelje 
no e n k ra tn o  nadom estilo  3.000 
din. Izdelali so p rip ra v o  za izde
lavo b ak re n ih  kovic iz cevi, ki 
jih  je  b ilo  treb a  p re j struž iti. P o 
v ečan ja  dohodka p r i  te j inovaciji 
n i b ilo  m oč ugotoviti, p r i delitv i 
pa so udeležen i z enak im i deli.

TOZD Industrijski noži
A dolfu G ru b e rju  in  K arlu  

L o rbku  je  bilo dodeljeno  e n k ra t
no nadom estilo  5.000 d in  za izde

lavo d rža la  p r i od rezav an ju  de
b ele jš ih  obdelovancev. P ovečan ja  
dohodka p r i te j inovaciji n i bilo 
m oč ugotoviti, p r i d e litv i p a  sta  
udeležena G ru b e r s 60 in  L orbek  
s 40 odstotki.

F eliksu  Senici in  M irku  S la ti-  
n ek u  je  bilo_ dodeljeno  prvo  n a 
dom estilo  za odpravo  delovne 
operacije  n a  nožih  za sek irostro j. 
V p rv em  le tu  je  b il z inovacijo  
povečan  dohodek  za 50.280 din. 
N adom estilo  znaša 5.262 din, av 
to r ja  p a  si ga d e lita  n a  polovico.

TOZD PII
D ušanu  V odebu in  Z vonku E r

javcu  je  bilo dodeljeno  enk ra tno  
nadom estilo  40.000 d in  za izdela
vo d okum en tac ije  za sanacijo  
k lim atsk ih  razm er v  h a li in d u 
s tr ijsk ih  nožev. D okum entacijo

Število 

Leto odobrenih
inovacij

1974 6

1975 5

1976 27

1977 23

1978 28

1979 67

1980 59

1981 119

1982 112

1983 118

sta  izdela la  n a  osnovi razp isa, n a 
dom estilo  p a  si delita  na polo
vico.

TOZD TRO
Iv an u  K osu je  b ilo  dodeljeno 

drugo  nadom estilo  10.283 d in  za 
izdelavo p rip ra v e  za lo tan je  HM 
nožev. V d ru g em  in  tre t je m  le tu  
je  b il z inovacijo  povečan  doho
dek  tozda poprečno  le tno  za 
88.54 din.

A dolfu Č epeln iku  je  bilo dode
ljeno  drugo  nadom estilo  7.957 d in  
za uvedbo  š tan can ja  n av o jn ih  iz- 
v r tin  n a  nožih  palm an. V d rugem  
in tre tje m  le tu  je  b il z inovacijo 
povečan dohodek  tozda poprečno 
letno za 125.524 din.

Em ilu R am adanoviču je  bilo 
dodeljeno drugo  nadom estilo  
15.947 d in  za zm an jšan je  p riro b -  
nice n a  b ru siln em  s tro ju , s č im er 
je  zm an jšal po rabo  b ru sn ih  
plošč. V d ru g em  in  tre t je m  le tu  
je  b il  z inovacijo  povečan  doho
d ek  tozda poprečno  le tno  za 
351.032 din.

TOZD Kovinarstvo
M artinu  S em u je  bilo dodelje 

no prvo  nadom estilo  32.664 d in  
za zam enjavo  vložnega m ateria la  
p ri izdelavi puš za bagre , s č i
m er je  zm an jša l stroške. V p r 
vem  le tu  je  b il z inovacijo  pove
čan  dohodek  tozda za 1,009.652 
din.

R afaelu  Ž erovn iku  je  b ilo  do
deljeno  en k ra tn o  nadom estilo  
7.922 d in  za izboljšavo nožev p ri 
o b rezovan ju  vencev. P ovečan ja  
dohodka p r i te j inovaciji n i bilo 
moč ugotoviti, zato m u je  kom i
sija  dodelila en k ra tn o  nadom esti

lo v v išin i polovice poprečnega 
OD tozda v  lanskem  letu .

E nako je  n ag rad ila  F e rd a  V o- 
le r ja  za racionalizacijo  čiščenja 
b ak re n ih  če lju sti n a  to povaril- 
nem  stro ju .

V p re tek lem  le tu  je  bilo ob 
rav n a v an ih  127 inovacij, od  tega 
je  bilo 118 odobren ih , 9 p a  zav r
n jen ih . O d 118 odo b ren ih  jih  je 
bilo 79 ob rav n av an o  prvič, 39 pa 
drugič ozirom a tre tjič . To pom e
ni, da so b ila  p r i 79 inovacijah  
podeljena  p rv a  ozirom a en k ra tn a  
nadom estila , p r i  39 inovacijah  pa 
d ruga  ozirom a tr e t ja  nadom e
stila.

V sota izp lačan ih  nadom estil je  
znašala  4,804.878, določena p a  so 
b ila  n a  osnovi 189,047.030 d in  po 
večanega le tnega dohodka. Če 
upoštevam o, da je  bilo p r i 39

Povečani Posebna

dohodek nadomestila

1,889.005 55.342

1,079.780 23.420

6,983.455 179.409

8,697.679 242.351

10,592.907 281.000

50,955.738 858.833

66,784.437 913.748

190,283.459 2,884.158

174,497.902 3,472.921

281,374.875 4,804.878

inovacijah  dodeljeno  av to rjem  
drugo  ozirom a tre t je  nadom esti
lo, to  pa se določa n a  osnovi po
p rečnega le tn eg a  povečan ja  do
hodka, k i je  n as ta l v  dveh  letih , 
pa  znaša celo tni povečani doho
dek 281,374.875 din.

Le m an jši del p rikazanega po 
večan ja  dohodka je  n as ta l v  le tu  
1983, več ina  ga je  n as ta la  v le tih  
1981 in  1982, m an jš i del pa celo 
še p re j. T abela  p rik azu je  g ibanje 
inovacij v  zad n jih  desetih  letih . 
Iz n je  vidim o, da zadn ja  t r i  le ta  
na  pod roč ju  m nožičnosti s tag n i
ram o. Razlogi so b ili že v ečk ra t 
navedeni, v sekakor p a  bo treb a  
glede m nožičnosti n a re d iti k v a li
te tn e jš i p rem ik .

F ran jo  K rivec

ZA PUST IN POST

M iha: »Rad b i u čak al 100 let.«
Ja k a : »P usti pijačo, to b ak  in  

ženske.«
M iha: »Pa to  pom aga?«
Ja k a : »Ne, am pak  p u ču til se 

boš k o t sto letn ik .«
*

M ati: »Za božjo voljo, kdo  pa 
je  oče?«

Hči: »D ese tk ra t lahko  ugibaš.« 
•

L izika je  pokazala zd ravn iku  
kron ično  vneto  kožo na telesu .

»O briti«  je  bil zd rav n ik  k ra 
tek.

»K aj?« se je  začudila  L izika, 
»jaz?«

»Ne, on!«

Inovacije v preteklem letu



glasilo mladih delavcev železarne ravne
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»Mladi fužlnar« izhaja kot 
m esečna priloga Inform ativ
nega fužinarja . Uredniški 
odbor: Saša Meško, Irm a 
Fajm ut, B arbara  Sušnik, 
M arjana K jorpenčev in Sil
vo Jaš, ki odgovarja tud i za 
vsebino »Mladega fužinarja«

Jedrsko oboroževanje v Evropi — možnosti za razorožitev '

Takšen je bil moto okrogle mize na to temo, ki jo je organizirala 
OK ZSMS Ravne na Koroškem. Kljub temu, da je bil delavnik in 
tudi enajsta ura dopoldne ni bila najbolj primeren čas, kajti nič 
oziroma zelo malo je  bilo mladih delavcev, pa zato temveč dijakov 
osnovnih in srednjih šol poklicnega usmerjanja, je okrogla miza 
dosegla svoj namen.

Vodil jo je predsednik komisije za mednarodne odnose pri RK 
ZSMS Ignac Krivec, ki jo je popestril z nekaterimi filmi s področja 
vojaške tekme in oboroževanja predvsem velesil. Udeleženci smo 
bili presunjeni nad vsemi grozotami najrazličnejših vrst orožja in 
tehnike ter njegove uničevalne moči. Četudi je postala razorožitev, 
še zlasti na jedrskem področju, neizogibna za obstoj človeštva ter 
hkrati tudi odprava jedrske vojne, pa je bilo po drugi svetovni 
vojni v tej smeri zelo malo ali pa skoraj nič narejenega. Kar pa 
je še huje, je najbrž to, da se ta ogroženost bliža vrhuncu. Potem
takem splošna in popolna razorožitev ni več le moralno vprašanje, 
temveč je to življenjskega pomena za vse človeštvo. Tudi združeni 
narodi morajo imeti v skladu z ustanovno listino osrednjo vlogo, 
hkrati pa temu primerno odgovornost na področju razorožitve, 
sploh pa se morajo nadaljevati pogajanja v komitejih združenih 
narodov in še zlasti med obema velesilama.

Na okrogli mizi je bil govor še o mirovnih gibanjih širom po 
svetu, kakor tudi pri nas. Zlasti pomembno za slovenski prostor je 
ljubljansko mirovno gibanje, v katerem so včlanjeni celo še n e
kateri španski borci. Sploh pa imajo ta gibanja še ekološko-naravni 
Poudarek in prav je, da se začnejo zametki kazati tudi v drugih 
krajih Slovenije. Kot je bila nekakšna sklepna misel udeležencev 
tega pogovora, je prav, da bi se okrogle mize na tovrstno tematiko 
Pogosteje pripravljale, da bi bili vsi in ne samo mladi nenehno 
vpeti v vsa ta dogajanja tako na področju mrzličnega oboroževanja, 
kakor tudi o razorožitvenih pogajanjih na drugi strani in o pozi
tivnih premikih, ki so bili storjeni v dobro vsega človeštva in ne 
samo posameznikov.

S. J.

Lefos že desetič
v

po poteh
Bil je  še m rak, ko so se pohodniki začeli 

zbirati v Slovenj G radcu. P rih a ja li so posa- 
rhič ali v skupinah. Z obrazov se je  razbralo, 
da si želijo v dveh dneh  (toliko bo pohod n a
mreč tra ja l) spoznati k ar največ poti, ki so jo 
prehodili borci Š tirin a js te  p red  štiridesetim i 
teti na obm očju P ohorja  in  G raške gore. Iz 
slehernega m ladega je  velo tu d i spoznanje in 
Prepričanje, da bo v z tra ja l do konca pohoda 
k ljub  obilici snega in  h ladnega vetra , k i je  
rezal do kosti. Vzdušje je  bilo pravo pohod- 
mško. Med n jim i sta  b ila tud i dva, ki sta 
bila na tem  pohodu vsako leto, zato ni nič 
čudnega, da so takšne okrogle obletnice bolj 
slovesne.

Potem  pa se je  začelo zares. F orm iran je 
brigade, tek an je  iz čete v četo, veliko opazk 
lT} *al; k e r so politični kom isarji čet bile žen
ske- Se pozdravni govori predstavnikov poli- 
11 c nega živ ljen ja  občine (takšni so navadno ob 
začetku in zaključku pohoda) in kren ili smo

na pot, dolgo približno petdeset kilom etrov, ki 
jo  bomo m orali prehoditi v dveh dneh.

Bližamo se Podgorju, k je r  je  k ra jši posta
nek ob spom inskem  obeležju, krenem o na
p rej p ro ti Sm iklavžu, tam  ob toplem  čaju 
m alce poklepetam o. Spet zbor in prem ik. Pred 
nam i se začenja vznožje legendarne G raške 
gore — gore jurišev . To čutim o tud i v hoji. 
Noge se v globokem snegu stežka prem ikajo. 
V endar vztrajam o. L jud je  nas začudeno gle
dajo; čemu toliko m ladih in kam  so nam enje
ni? Hodimo mimo osam ljenih domačij, k je r 
lju d je  še vedno vztra jajo , k a jti k ru h  v teh  
hrib ih  je  skop. V m islih im am o borce divizi
je  in gostoljubnost teh  ljudi, ko so jih  sp reje
mali. G ledam o ostare le  in zgubane obraze, 
m arsikom u se zaleskeče solza, k a jti spomini 
so še vedno preveč živi v slehernem  izmed 
njih.

Ustavili smo se tudi ob skupni grobnici, 
k je r  počiva 20 padlih  borcev divizije z n ji

Mladi sm o za m ir

hovim kom isarjem  Ronkom M avserjem . T i so 
padli na G raški gori. D roben plam enček sveče 
in tren u tek  m olka, to  je  vse, da se jim  od
dolžimo. Bližamo se legendarni G raški gori. 
V eter postaja vse m očnejši in  tud i sam i se 
čedalje bolj pogrezam o v globoke zamete. Ve
ličastna sku lp tu ra  p rav  na v rhu  G raške gore, 
ki sim bolizira prenos ran jencev  in  pohod bo r
cev, nem o zre na pohodnike. Tu se srečam o z 
m ladim i iz velen jske občine, m ed njim i je  ve
liko osmošolcev. Posebno spoštovanje vzbu
ja jo  nekdanji preživeli borci Š tirinajste , ki se 
jih  je  nekaj zbralo na tej slovesnosti. S ledi
jo raporti kom andantov pohodnih enot p red 
sedniku R epubliške konference ZSMS A ndre
ju  B rvarju . A ndrej je  potem  v svojem  govo
ru  om enil nam en pohoda na Š tajersko  in  vlo
go, ki jo je  d ivizija im ela m ed tem i ljudm i 
in k raji, k je r  se je  gibala. Poudaril pa je  tudi 
izredno veliko vlogo te r  m esto m ladih, ki ga 
im ajo pri obu jan ju  revolucionarnih pridobi
tev.

V eter p rinese vonj fižola, ki se kuha v vo
jašk ih  kotlih  na odprtem . Po kosilu sledi slo
vo od obeh pohodnih enot. V elenjčani z av to
busi k renejo  nazaj, nas pa čaka še dobršen 
del poti do Završ, k je r  bom o prenočili. V 
tam kajšn ji osnovni šoli je  potem  prav i m i
ting, na katerem  so poleg pohodnikov še nek 
dan ji ak tiv isti Z avrš in okolice te r  mladinci. 
Pesem  in  sproščenost n ista  u tihn ila  dolgo v
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Pohodniki po poteh Š tirina jste  so z  zan im anjem  prisluhnili borcem

noč/ k a jti pozabili smo na sneg, na strm ine 
in  napore. Skupina m ladincev p rip rav lja  t r a 
dicionalni bilten, ki izide v ran ih  ju tra n jih  
urah , nekaj nas odide z borci. O bu jan ja spo
m inov in  doživetij ne zm anjka, zvem o za p re 
tresljiv  in tragičen konec poslednjih  borcev 
legendarnega Pohorskega bataljona, ki so 
padli te r  zgoreli v ostankih  skednja na Za- 
vršah.

N edelja je. D rugi dan  pohoda, gosta m egla 
in  v e ter sta  tud i to k ra t naša sprem ljevalca. 
K renem o p ro ti H udi luknji, od tam  pa v b re 
gove Paškega K ozjaka. U stavim o se pri znani 
partizansk i dom ačiji Ram šakovih, k je r  slišimo 
p retresljivo  pripoved o vo jnih  grozotah.

Ž iv ljen je se je  tud i v teh  h rib ih  sprem enilo 
na bolje. Topli dom ovi pa so še vedno ostali 
gostoljubni in  dobri, kot so bili nekoč, tudi v 
tis tih  nočeh, nam  je  d eja la  R am šakova m ama, 
ko je  na borcih zm rzovala obleka, pokala je  
in se lomila, ko so se borci prem ikali, ko so 
stopale v sneg noge, obu te  v  vrečevino in  ko 
je  bilo živ ljen je kot droben  plam enček. Tako 
m alo je  bilo po trebno in  spet je  bilo kakšnega 
borca Š tirin a js te  m anj . . .

Od Ram šaka krenem o p ro ti dolini, pod nam i 
je  Spodnji Dolič, spom insko obeležje, k je r  so 
se tr i je  bataljon i Š tirin a js te  p reb ili na P o
horje, glavnina z ran jenci pa je  osta la  na 
Paškem  K ozjaku. Zopet tišina, k i se m eša s 
sunki vetra  in  naša u tesn jenost v tej ozki so
teski. š e  nekaj k ilom etrov in  naš pohod bo 
zaključen. Dolinska hoja je  veliko p rije tne jša

Ce  v a s  z a n i m a  . . .

Sam om ori kot oblika
D ecem bra sem  v Večeru zasledila članek z 

velikim i črkam i »Knjiga, k i seje sm rt«. V 
F ranciji se je  nam reč pojavila kn jiga z n a
slovom K ako nared iti samomor, ki je  postala 
v tren u tk u  uspešnica, m ed francosko javnost
jo  pa zasejala grozljivo duhovno zmedo. Po
sebno pozornost je  vzbudilo poglavje Vodnik 
za samomorilce, posvečeno različnim  sam o
m orilskim  tehnikam , ki po »zaslugi« celega 
arzenala strupen ih  sin tetičn ih  snovi zagotav
lja jo  neboleč in  »uspešen« samomor. A vtorji 
kn jige so izničili v rednost človeškega živ lje
n ja . S suhim i, h ladnokrvnim i navodili skuša
jo  vp livati na bralce in  odvzeti sam om orilne
m u d e jan ju  vso tragičnost. Med drugim  od
sve tu je jo  poslovilna pism a, n ikakršen  občutek 
k rivde n e  sme b iti navzoč . . .

K m alu po izidu kn jige  je  v  F ranciji n a
raslo število  sam om orilcev, ki so se natančno 
držali navodil. Francoski psih iatri so zgrože
ni; menijo, da je  treb a  m ladim  predvsem  po-

in bolj sproščena. Tudi obrazi pohodnikov po
s ta ja jo  vedrejši. Prispem o na cilj. Odlagamo 
opremo, v bližini je  okrepčevalnica, v katero  
se trum om a zapodimo. P rem agali smo napore 
pohoda, vsaj kanček  tistega smo bili deležni 
in  občutili, k a r  so borci divizije. Na tem  po
hodu so se ro jevala nova poznanstva in  p r i
ja te ljs tv a , soočena s tis tim  legendarnim  fe
b ru arjem  te r  spoznanjem , da sneg izpred 40 
le t ne kopni . . .

Ob koncu tega zapisa strn im o m isli n ek a te
rih  udeležencev o pohodu.

A lenka G ašper; »Tokrat sodelujem  že d ru 
gič na pohodu in  tud i to k ra t m oram  priznati, 
da so v tisi in  doživetja nepozabni. Ko en k ra t 
občutiš vzdušje, k i v lada na pohodu, potem  
se odločiš, da prihodn je le to  spet sodeluješ. 
Sploh pa se vseh občutkov preprosto  ne da 
opisati, k a jti m oraš jih  doživeti.«

F ranci K ra jnc ; »Tretjič sodelujem  na tem 
pohodu. K ljub številnim  vtisom  in naporom , 
ki nared ijo  na človeka nekaj izjem nega, je  ta  
pohod ena od oblik  nada ljevan ja  naše slavne 
preteklosti, k i jo  n ad a lju je jo  mladi.«

F ranci Zupanc; »Petič sem  na tem  pohodu 
in m oram  priznati, d a  so m oji v tisi z njega 
najlepši. Še se jih  bom udeleževal.«

T akšni so bili to rej vtisi nekaterih  in  po
dobni so bili vtisom  ostalih  pohodnikov. P re 
den pa smo se dokončno razšli, smo si še za
klicali: »Na svidenje prihodnje leto, ko se bo
mo snet zbrali v takem  številu  na tem  našem  
pohodu!« Silvo Jaš

socialne patologije
m agati živeti, ne um reti. Po knjig i sodeč d u 
ševno p o trtih  sploh ni treb a  zdraviti. K njiga 
ru ši m oralno-etična načela in  m anipulira  z 
m ladim i. (VEČER, decem ber 1983)

KAJ JE SAMOMOR?
Sam om or je  tisto  dejan je , s katerim  se je  

človek usm rtil. P ri tem  ga je  vodila težnja 
vzeti si živ ljen je ozirom a je  bil tak  nam en iz 
njegovega vedenja viden za okolico.

Sam om orilni poskus pa je  poskus, k je r  sta 
tud i p riso tna  tak a  težn ja  in nam en, lahko sta 
vsaj nakazana ali očitna, de jan je  je  zastav 
ljeno, v endar nedokončano. (Milčinski, 1970)

RAVNE NA KOROŠKEM NA VRHU LEST
VICE PO ŠTEVILU SAMOMOROV V SLO

VENIJI
Pogostost sam om orov v neki državi m erim o 

s količnikom  sam om orilnosti, k i pove, koliko 
od 100.000 prebivalcev si je  sam ih vzelo živ

ljen je  v določenem  letu. K oličnik sam om oril
nosti je  v S loveniji v evropskem  in  svetov
nem  m erilu  zelo visok (višjega v Evropi im a
ta  le Zahodni B erlin  in  M adžarska). Količnik 
sam om orilnosti na R avnah  na Koroškem  p re 
sega 30. Poleg R aven sta  najbolj obrem enjeni 
regiji še Novo m esto in  M aribor.

Iz analize podatkov (1972) C entra za p re- 
vencijo sam om ora p ri K linični bolnišnici za 
p sih ia trijo  v  L ju b ljan i je  razvidno: že dolgo 
p rev ladu je jo  m ed sam om orilci m oški nad žen
skam i, tako  da je  specifični količnik za moške
43,0, za ženske pa 12,8. Poprečna sta rost mo
ških je  44,4, žensk pa 47,7. leta. Med poklici 
so na prvem  m estu delavci, slede vzdrževane 
osebe in  upokojenci, na tre tjem  m estu  so 
km etje. A nalize kažejo na posebnost popula
cije oseb, ki so naprav ile  samomor, nam reč 
visok odstotek alkoholikov. Med dom nevnim i 
m otivi de jan ja  so na prvem  m estu družinski 
spori ali zakonski, sledita te lesna bolezen in 
invalidnost. Med načini sam om ora prevladuje 
obešenje (bolj moški), u top itve (večja p ri žen
skah). P ri sam om orilnih poskusih p rev ladu 
je jo  ženske in  m la jše  osebe p red  starejšim i 
(uporabljajo  zastrupitve).

Sam om or prav ilom a n i neposredna reakcija  
na določeno duševno travm o, tem več je  izid 
dolgotrajnega procesa, ki se začenja že v ran i 
m ladosti, ko se oblikuje človekova osebnost 
(Ringel). Neugodno družinsko ozračje utegne 
zastaviti v o troku n a  eni s tran i no tran jo  u tes
nitev, ki vodi do osirom ašenja stikov z lju d 
mi, na d rugi stran i pa zavrtost agresivnosti, 
ki človeku ne da sproščati svojih napetosti 
navzven. Po tem  im a konflik tna situacija  (npr. 
nesrečna ljubezen) pretežno le provokativno 
vlogo.

SAMOMORI MOŽNI TUDI PRI OTROCIH?
Dokazali so, da tu d i otroci, k ad a r spijejo  

veliko količino tekočine zoprnega okusa, po
skušajo nared iti samomor. D izm ang m eni, da 
si sam om orilsko veden je  otrok, m lajših  od 8 
let, lahko razlagam o ko t klic po pozornosti ali 
ljubezni. Med 8. in  10. letom  skušajo  nared iti 
sam om or zato, k e r se počutijo osam ljene in 
zapuščene. Vsaj 15°/o otrok, ki so vzeli p re 
veliko dozo zdravil, se je  borilo  za ljubezen 
staršev. »Otroci vedo, da glavobol preženeš s 
tabletam i, zato jih  pojedo cel kup, da bi p re
gnali bolečino.«

Potrošniška ih ta  in  lov za uspehom  drobita 
našo družbo, d ružine se zap irajo  vase, hk ra ti 
se rah lja jo  tud i vezi m ed družinskim i člani. 
Navzlic industrializaciji, urbanizaciji, izredno 
poživljenim  zunanjim  kom unikacijam  med

K svetlobi
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Pričakovanje

ljudm i je  človek danes bolj sam, zarad i česar 
doživlja več tesnobe, n o tran jih  konflik tov in  
dilem, k i jih  ob pom anjkan ju  duhovne opore 
težavneje razrešuje, zato ga ta  s ituac ija  po
gosteje p rivede v depresivnost, alkoholizem  in 
na sam om orilne misli. P rav  tako se zgodi, da 
kad a r zgodnja m ladost o troku  ne nudi dovolj 
topline in  varnosti, ostane zaradi tega žeja 
v te j sm eri nepotešena, m ladostn ika pa vržejo 
na t ir  sam om orilnega d e jan ja  zlasti tis te  f ru 
stracije , ki ga oškodujejo n a  področju em o
cionalnih (čustvenih) potreb. P ri tem  pa se 
m oram o spom niti »Stengelove« teze, da je  tež
n ja  p re trg a ti svoje živ ljen je neločljivo pove
zana z apelom  — klicem  na pomoč na samo
m orilčevo človeško okolje, ki naj bi človeku 
pom agalo iz njegove osam ljenosti in  stiske.

V naši deželi si vsako leto nekaj sto ljud i 
vzame življenje, nekaj tisoč pa se znajde v 
hudi stiski, ko se jim  porodi misel, da bi se 
končali, pa se h k ra ti ozirajo za nekom , k i bi 
jih  razum el in  jim  odvzel nekaj tesnobe. Bo
lezen našega časa je, da so čustvene vezi m ed 
ljudm i vse slabotnejše in da je  vse več ljud i 
brez p rija te lja , ki bi bil iskren.

L judem  je  danes teže jem ati odpovedi in 
trp lje n je  na svoja pleča. R azočaranjem  in  s ti
skam, ki so često neizbežne, lju d je  danes m anj 
realistično zro nasproti. Bolj in  bolj so l ju 
dem  povsem nepom em bni problem i vzrok za 
n a jh u jš i obup. Ta dejstva uzre ti in  se jim  po
stav iti v bran , pom eni boj p ro ti prevladujoči 
živ ljen jsk i naveličanosti in resignaciji. De
jansko  smo proti tem  problem om  skoraj n e
močni. P rav  je, da človek v  situaciji, ko okrog 
sebe ne v idi ničesar, k a r  bi ga še vezalo na 
življenje, občuti toplo d lan  in  sliši toplo b e
sedo, da m ora živeti, k er bi nas s tem , ko bi 
si vzel življenje, prizadel.

(Iz virov: L. M ilčinskega, Sims Patsy, D. Ze- 
čeviča, M. Zmuceve)

Saša Meško

Lefna konferenca  
mladih v komerciali

M ladi v  tozdu K om erciala se borim o za n a 
g ra jevan je  po delu  in  rezu lta tih  dela. Naš 
osebni dohodek m ora b iti odvisen od našega 
vloženega dela, ne pa tako  ko t doslej po n a 
čelu vsem  enako. M ladi apeliram o n a  vse za
poslene v  našem  tozdu, da se angažirajo  pri 
sp rejem anju  in  izv a jan ju  aktov, ki u re ja jo  
naše m edsebojne odnose in  nagrajevanje. 
Zavzem ali se bomo za višjo produktivnost in 
višjo kakovost dela.

Ugotavljam o, da so pogoji za pridobivanje 
stanovanj izredno težki. N ajbolj so prizadeti 
delavci z nizkim i osebnim i dohodki, m lade 
d ružine in  m ladi delavci. P riva rčeva ti si m o
ram o za sofinanciranje, poleg tega p a  še za 
oprem o stanovan ja  (upoštevati pa m oram o 
neugodne k red itne  pogoje in  ekonom ske s ta 
narine). Ponovno apeliram o, da b i tu d i v  naši 
občini pričeli z akcijo  »preureditev  podstre
šij v stanovanja«, saj bi tako  rešili m arsikak  
Problem  (mogoče pa celo tud i kaj p rivarče
vali).

Problem , ki pa m lade — pa tud i nas — n a j
bolj tare , je  brezposelnost. Res je, da se (tre
nutno) srečujem o s s tru k tu rn o  nezaposleno
stjo. U gotavljam o pa, da p riha ja  tu d i do ne
skladja m ed potrebam i združenega dela in  
kadri, ki jih  izobražujem o po »načrtu« usm er
jenega izobraževanja. Voditi m oram o boj, da 
vsi, ki izpo ln ju je jo  pogoje za upokojitev, tudi 
Bredo v pokoj. N adalje  m oram o zm anjšati 
nadurno in pogodbeno delo. S pravilno  š ti
pendijsko in  kadrovsko politiko (tozdi m orajo 
im eti idealne dolgoročne, srednjeročne in 
kratkoročne kadrovske plane) bomo m lade 
usm erjali v  poklice, ki jih  združeno delo po
trebu je  danes in jih  bo potrebovalo ju tri. P ri 
tem  pa m orajo  tesno sodelovati šole in zd ru 
ženo delo.

U gotavljam o, da je  doprem a iz obratov v 
°dprem no skladišče dokaj neenakom erna. Iz 
analize, ki smo jo  opravili v  lanskem  letu , je  
razvidno, da p rejm ejo  največ m ateria la  v od- 
Premno skladišče v  zadnji dekadi meseca. V 
tem  času pa m orajo delavci oprav iti tud i nad

u re. Sprašujem o se, zakaj ni odprem a enako
m ernejša. M enimo pa tudi, da bo treba  še kaj 
sto riti p ri organizaciji dela.

V ztra jan je  na celotnem  stabilizacijskem  n a 
č rtu  je  tud i za nas prednostna naloga. U resni
čevati m oram o predvsem  nasledn je  pogoje 
ekonom ske stabilizacije:

— načrtno  in  rea lno  kadrovsko politiko
— izboljšanje organizacije dela
— povečanje produktivnosti
— izboljšati delovno in  tehnološko discipli

no
— u vajan je  lastne  znanosti in  tehnologije
— p restru k tu riran je  gospodarstva
— razvoj zahtevnejše proizvodnje, ki te 

m elji na lastnem  znanju  in  tehnologiji

Programsko - volilna 
konferenca O O  Z S M S  S G V

20. 1. 1984 smo se m ladi iz tozda SGV zbrali 
n a  program sko-volilni konferenci. Ocenili smo 
naše delo v preteklem  obdobju, predvsem  pa 
smo kritično ocenili naše nedelo — področja, 
k je r  nism o bili dovolj aktivni. Pohvalili in 
g ra ja li smo posameznike, seveda pa smo dali 
p riznan je  vsem, ki so se potrudili, da je  bilo 
delo naše osnovne organizacije zadovoljivo. 
Ob pogledu na delo v preteklem  obdobju smo 
ugotovili, da smo bili p rim erno aktivni, pose
bej na športnem  področju, m anj pa na po
dročju  družbenopolitičnega in  sam oupravnega 
dela. Naš glas se je  p rem alo  slišal na zborih 
delavcev in  na razn ih  sestankih, k je r  bi mo-

— povečanje izvoza (predvsem  izdelkov vi
soke stopnje predelave)

— u tr je v an je  sam oupravnega položaja d e 
lavca

— razvoj sam oupravnega, delegatskega, so
cialističnega sistema.

Razm išljali smo, kaj in  kako bi lahko sto
rili v svoji sredini in  k a r  najbo lje  prispevali 
k realizaciji vseh zastav ljen ih  ciljev. Dogovo
rili smo se, d a  bomo na naslednjem  sestanku 
skupno z ravnate ljem  tozda dodobra p rereše
tali akcijski p rogram  in  tako  spreje li svoj del 
odgovornosti in  del nalog p ri realizaciji le- 
tega.

M. K.

rali nastopiti kot organizacija s točno izdela
nim i stališči, prem alo pa smo tud i nared ili na 
ku ltu rnem  področju in mnogi nam  uprav iče
no očitajo nekulturnost. Udeležili pa smo se 
skoraj vseh akcij, k i jih  je  o rganiziral KS 
Železarne Ravne.

Po kritični ocenitvi našega dela v preteklem  
obdobju smo tud i izvolili in  po trd ili novo 
predsedstvo. P rav  tako smo si zadali nekaj 
sm ernic za naše delo v prihodnjem  obdobju, 
ki so precej široko zasnovane, vendar še v 
okvirih. Nalog je  precej, vendar z večjo ak 
tivnostjo  vseh m ladincev osnovne organiza
cije SGV bi se možnosti za dobro delo še po
večale. Ne bom o zanem arili bodočega dela na 
področju LO in DS, k je r  bom o predvsem  
ohran ja li in k rep ili revolucionarne tradicije . 
Sodelovali bomo na pohodih, srečanjih , 
veda z ostalim i osnovnim i organizacijam i in
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KS železarne. Obiskovali bomo naše g ran i
ča rje  ob večjih  praznikih, pa tu d i n a  p a rti
zanske m atere  ob 8. m arcu  ne bomo pozabili. 
Na športnem  področju  smo bili že doslej us
pešni. Upamo, d a  bo ak tivnost m lad ih  v  tem  
le tu  boljša, številčno večja udeležba pa bo 
pogoj za to. K ar pa se tiče ku ltu rnega u d e j
stvovanja, pa m oram o povedati, da se bomo 
v  p rihodn je  bolj redno oglašali v  M ladem  fu -

žinarju , in  s tem  seznanjali d ruge osnovne o r
ganizacije o našem  delu  n a  vseh področjih.

K oliko od zastav ljen ih  nalog, želj se bo u re 
sničilo, seveda ne vem o in ne m orem o reči 
vnaprej, toda p repričan i smo, da le -te  ne bo
do p re trd  oreh za m lade v osnovni o rgan i
zaciji SGV, saj na nas m lad ih  sloni bodočnost 
naše železarne, m esta kakor tud i Jugoslavije.

M arta V renčur

MLADINSKE FOTOGRAFIJE
Te dni im am o na K oroškem  priliko  videti

17. republiško razstavo m ladinske fo tografi
je, k i j o organizirajo  Foto k ino  zveza Slovenije, 
RK ZSM Slovenije in  foto kino k lub  Vuzeni
ca. N a razpis je  prispelo 220 fotografij iz 12 
foto klubov, ž irija  je  izb ra la  za razstavo  120 
fotografij in  najboljše m ed n jim i tud i n a g ra 
dila.

O tvoritev  17. republiške razstave m ladinske 
fo tografije je  b ila  v Vuzenici, k je r  so pode
lili nagrade in  p lakete Janez  P uhar. V A sk u 
p in i (do 20 let) je  1. nagrado  p re je l B ranko 
Čušin z Jesenic (za posam ezno fotografijo), 1. 
nagrado za kolekcijo fotografij je  p re je l Alojz 
K rivograd z R aven na Koroškem . V B sku 
p in i (do 25 let) je  1. nagrado  za posam ezno fo
tografijo  p re je l Aleš A rh a r iz L jubljane, 1. 
nagrado  za kolekcijo fotografij p a  je  p re je l 
B ranko Uršič iz Tolm ina. Foto kino k lub  V u
zenica je  p re je l tu d i prehodno plaketo  Janez 
P u h ar (za najbo ljšo  selekcijo fotografij na 
razstavi).

Foto kino zveza S lovenije je  podelila tud i 
p riznan ja  in  p lakete  zaslužnim  posameznikom 
in DPO, k i so pom agali p r i organizaciji raz
stave, te  so p reje li: A lfonz D revenšek, M iro
slav G arb, Silvo Jaš, Ruža K rajnc, KS V u
zenica, OK ZSM R adlje  ob D ravi in  FKK 
Svoboda Vuzenica. Zveza organizacij za teh 
niško k u ltu ro  S lovenije pa je  podelila foto 
k lubu bronasto  p laketo  Boris K idrič, ki se 
podelju je  posam eznikom  in  organizacijam  za 
posebne zasluge p ri razv ijan ju  tehniške de
javnosti.

V elja om eniti tud i posam eznike, ki so s svo
jim i fo tografijam i prispevali, da je  dom ač fo
to  klub letos osvojil prehodno p laketo  Janez 
P uhar. A lojz K rivograd, Silvo Lepej in  M a
tjaž  M otaln so preje li nagrade za kolekcije 
fotografij, F ran jo  Tom až pa za posam ezno fo
tografijo.

Foto klub je  organiziral tu d i sem inar za 
fotografijo  s p rak tičn im  delom  v foto tem nici 
(w ork shop), k i ga je  vodil m ednarodni m o j
ste r fo tografije S to jan  K erb le r iz P tu ja . T ak 
šna oblika sem inarja  s p rak tičn im  delom  v 
tem nici p ri naših  foto k lub ih  še ni raz š ir je 
na, pa tud i Foto kino zveza Slovenije, ki o r
ganizira vsako leto republišk i sem inar za fo- 
to instruk torje , se trad icionalno  drži svojega 
načina podajan ja  teo rije  v obliki p redavanj. 
Vsak sem inar, ki im a tu d i p rak tičn i del, bo 
nedvom no bolj pritegn il slušatelje , kot pa su 
hoparno p redavan je  tem , k i s i jih  lahko s lu 
šatelji sam i prebero  v kn jigah.

K aj bi lahko na koncu tega zapisa rek li o 
sam ih m ladinskih  fo tografijah , k i jih  letos 
p redstav lja jo  m ladi fo toam aterji na 17. r e 
publiški razstav i m lad inske fo tografije? N a
gra jene  fo tografije so nedvom no resničen 
odraz današn jega s ta n ja  m ladinske fo tografi
je  v Sloveniji. M ladi se danes u k v arja jo  z 
različnim i tehnikam i izdelave fotografij, n e 
ka teri av to rji pa že presegajo  tradicionalen  
pristop  k fo tografiji in  so si u stva rili svoj 
pogled na m oderno fotografijo. Tako so prvo- 
nagra jene fo tografije »Im presija« in  »Forma«, 
rezu lta t sam ostojnega p ristopa av to rja  k  fo
tografiji, ki že tem elji na likovni konstrukci
ji vsebine fo tografije. Na ta  način se lahko 
um etniška fo tografija popolnom a enakoprav
no kosa z likovnim i deli.

K olekcija fotografij »Gozd« pa je  rezu lta t 
av torjevega em ocionalnega odnosa do n a ra 
ve, navezanosti na zdravo življenje. To obli
ko izražan ja so uporab lja li tu d i mnogi m oj
s tri p la tna, ki so se rad i zatekali v naravo.

Podobna zapažanja se odrazijo  v kolekciji fo
tografij »Pejsaž«. N a le tošn ji razstav i je  tu 
di nekaj socialne fo tografije, ki je  zelo h v a
ležen predm et fotografovega proučevanja. So
cialna fo tografija  nam  zapiše trenu tno  stan je  
nekega obdobja in nam  služi za preučevanje 
zgodovine nekega naroda.

L etošnja republiška razstava m ladinske fo
tografije  je  kot celota zelo kvalite tna že samo

»Pomaranče«

zaradi tega, k e r  n a  našem  tržišču  n i kv a lite t
nega foto m ateriala, tako da m orajo  av to rji 
fotografij delati z m aterialom , k i se  pač dobi 
na tržišču. K valite tne  fo tografije so v večini 
p rim erov rezu lta t av to rjevega znanja in  iz
najd ljivosti. Na koncu ne m orem o prezreti 
dejstva, da bodo av to rji fotografij, k i letos 
razstav lja jo  n a  m ladinski razstavi, čez nekaj 
le t k re ira li slovensko um etniško fotografijo. 
V današn jem  času je  slovenska fo tografija  v 
svetu  zelo cenjena, k  tem u pa so prispevali 
m ojstri fotografije, k i so tu d i nekdaj b ili m la
dinci. Vse pa kaže, da tud i v  p rihodn je slo
venska fo tografija ne bo izgubila slovesa, ki 
si ga je  pridobila.

M atjaž M otaln

Koroška
glasbena
S to številko M ladega fu ž in arja  bomo p r i

čeli pregled  popularnosti in  zv rsti te r  števila 
ansam blov n a  K oroškem . Do nedavnega sko
ra j nism o im eli kakšnega izrazitega rock an 
sam bla p r i nas. S ponovnim  delovanjem  sku 
pine Č etrta  dim enzija pa je  pričela oživljati 
zvrst glasbe, ki jo  večina m lad ih  posluša, to 
je  rock.

Nastop težkom etalne skupine P om aranča je  
b il šok za koroško m ladino, ki je  nekako od 
tega tren u tk a  začela iskati to  glasbo, ob k a teri 
se lahko »znoriš« in  sprostiš vso energijo, ki 
se p rek  celega tedna n ab ira  v  telesu.

O skupinah, ko t so Novi vek, Fenomen, 
D iam ant, Signal te r  Težkom etalna depresija, 
b i težko rekli, da ig ra jo  rock. To so skupine, 
k i igrajo  skoraj vse zvrsti glasbe od disca pa 
do rocka in  tu d i nekaj country  glasbe se 
najde.

M ladi si želijo takšnega razvedrila  vse več. 
V endar nekaj ne gre, kot b i moralo. V Š ent
janžu  v  Domu zveze borcev je  b il vsako so
boto ples, in  je  to  tu d i nedvom no naj večje 
središče sesta jan ja  m ladih  ob zvokih m oder
ne glasbe. Sedaj pa so zaradi obveznih p re 
tepov ta  dom zaprli za nedoločen čas.

No, pa se vrnim o k  ansam blom . V naši re 
giji im am o še veliko ansam blov, ki bi se že
leli uveljav iti, vendar jim  gotovo nism o dali 
priložnosti.

Skupina E nerg ija sedaj m arljivo  vadi za 
m orebitni bližnji ples, ki ga bodo organizirali, 
saj so nekaj časa b ili m ed vodilnim i ansam bli 
po popularnosti na Koroškem.

No, Č etrta  dim enzija pa p ričaku je  svojega 
starega člana Teksa, ki je  v vojski, d a  se jim  
ponovno prid ruž i in  da po toliko le tih  p re 
m ora ponovno zapoje »M etulji so svobodni«.

Tomaž F ran jo

Učenci osnovnih šol pišejo
Naš TV
Na naši šoli je  v letošnjem  šolskem  le tu  

zaživela in te rn a  televizija. Nekaj zagnanih 
fantov iz 8. razreda se je  že usposobilo za 
p rave televizijske m ojstre. Im am o poseben 
televizijski studio, ki je  povezan s te lev izij
skim i sprejem nik i po vseh učilnicah. Učenci 
lahko  sprem ljajo  redne televizijske oddaje, 
najbolj zanim ivi pa so prispevki, ki n as ta ja jo  
na šoli. V decem bru sm o tako  sp rem ljali p ro 
blem sko konferenco pionirske in  m ladinske 
organizacije na šoli, posebno zabavno pa je  
bilo ob novem  letu, ko smo drug  drugem u 
čestitali po televiziji, vm es pa smo gledali r i
sanke. V ja n u a r ju  smo v živo sprem ljali raz
govor z dvem a Ravenčanom a, ki sta  se u d e
ležila olim pijskih  iger kot tekm ovalca v sm u
čarsk ih  tekih, in  sicer s tovarišem  Robačem 
in s tovarišem  Bavčetom. Tudi na naši šoli 
im am o nekaj perspektivn ih  tekačev, in ta in 

te rv ju  je  bil zanje še posebej zanimiv. Po 
m ojem  m nen ju  pa je  najbolj uspela oddaja 
ob slovenskem  ku ltu rnem  prazniku, ko smo 
p rek  ekranov  sprem ljali pogovor članice n a
šega novinarskega krožka z m ladim  p isa te
ljem  Prim ožem  Suhodolčanom, ki je  že nekaj 
le t sodelavec P ionirskega lista. Veselo in spro
ščeno nam  je  pripovedoval o svojih ž iv ljen j
skih izkušn jah  in  o p isa te ljsk ih  načrtih , za 
konec pa nam  je  p reb ra l še od sile smešen 
odlom ek iz svojega najnovejšega dela o »tu- 
m asti kuri«. Ko je  zapuščal TV studio, se je  
za n jim  zapodila cela množica učencev, ki so 
ga prosili za avtogram . Seveda je  vsem  u s tre 
gel.

Tudi sam a sem  članica novinarskega krožka 
in sem se že tu d i poskusila kot napovedovalka 
šolske televizije. M oram  priznati, da m e tako 
delo zelo veseli, čeprav  se naša »ekipa« otepa 
še z začetniškim i težavam i.

A lenka Leskošek, 8. c 
COS Koroški jek larji 
R avne na Koroškem
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Računalniki določajo prihodnost 
proizvodnega strojništva v Železarni

Ravne
V SVETU BODO LETA 1990 RAČUNALNIKI 
KONSTRUIRALI, KRMILILI IN NADZIRALI 

POLOVICO PROIZVODNJE STROJEV
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Nekatere organizacijske spremembe 
bo treba še napraviti pri klasifikaciji in 
identifikaciji obdelovamcev, ker je se
danja organizacija pretoga in za prakso 
neuporabna.

Formiranje centralne banke podatkov 
za vse obdelovanoe v Železarni Ravne 
pri tako slabo razviti terminalski mreži 
je za konstrukcijski biro prej zavorni 
element kot moderen pripomoček. Re
šitev je le v instalaciji procesnih raču
nalnikov, posebej za posamezna pod
ročja dela.

Ta problem bo postal še bolj aktu
alen, ko bomo pričeli s tesnejšim po
vezovanjem konstrukcijskega procesa s 
CAD/CAM sistemom.

TEHNOLOŠKI RAZVOJ
Misel, da je za osvajanje kvalitetnih 

proizvodov potreben poleg konstrukcij
skega procesa še tehnološki razvoj, je 
v železarni dolgo zorela.

Edini tehnološki oddelki, kjer se je 
razvijala tehnologija, so bili v pripravah 
dela, kjer so zaradi pomanjkanja kadra 
komaj sproti zadostili potrebam pro
izvodnje.

Nabava prvih NC strojev je opozo
rila, da je nujno organizirati razvojne

Železarna Ravne je lani kot edina 
DO v Jugoslaviji pristopila k mednaro
dni organizaciji CIRP. Sprejeli so nas 
zato, ker smo dosegli ustrezno stopnjo 
na področju kibernetike, informacijskih 
in proizvodnih sistemov. Strojno pro
gramiranje NC strojev, uvajanje raču
nalnikov v proizvodne procese in v 
konstrukcijski proces so nam omogoči
li, da sledimo hitremu tehnološkemu 
razvoju.

Analiza razvoja proizvodnega stroj
ništva v svetu iz obširne literature 
CIRP kaže do 1. 1990 naslednjo po
dobo:

KONSTRUKCIJSKI PROCES. —
75%  vseh delov in 25%  specialnih 
orodij bo konstruiranih z računalniško 
grafiko; s to grafiko bo razvitih tudi 
50%  vseh načrtov za prototipe.

NAČRTOVANJE TEHNOLOŠKIH 
POSTOPKOV. — 50%  podjetij bo 
imelo računalniško vodeno montažo.

PROIZVODNE BANKE PODAT
KOV. — Nad 50%  vseh standardov, 
načrtov idr. bo shranjenih v računalni
ških spominih in pripravljenih za raču
nalniško konstruiranje. 50%  montaž
nih podjetij bo vodenih računalniško.

ZASLEDOVANJE PROIZVODNE
GA PROCESA. — Centralni računal
nik bo kontroliral 80 %  vseh delov, ki 
so v proizvodnem procesu.

ADAPTIVNA KONTROLA PRO
IZVODNIH SISTEMOV. — Razviti 
bodo široko uporabni senzorji za kon
trolo vseh postopkov rezanja in defor
miranja materialov.

RAČUNALNIŠKO KRMILJENJE 
PROIZVODNIH SISTEMOV. — 
90%  tračnih enot bodo nadomestile 
disketne enote, ki bodo vključevale 
geometrične tehnološke informacije in 
merilne sisteme.

KRMILJENJE INTEGRIRANIH 
PROIZVODIH SISTEMOV. — 50 %  
vseh strojev ne bo več individualno 
postavljenih, ampak bodo povezani v 
proizvodne celice, kjer bodo stroji in 
roboti prek računalnika vključeni v vi
soko produktiven logistični proizvodni 
sistem, kot ga kaže slika.

Vsaka proizvodna celica bi bila se
stavljena iz enega ali več obdelovalnih 
strojev, strežne naprave, merilnega cen
tra, dnevnega skladišča in procesnega 
računalnika, ki bi nadzoroval posamez
ne naprave (slika 2).

MIKROPROCESORJI PRI PRE
GLEDU IN KVALITETI. — Avto
matska kontrola kvalitete bo prek po
vratne zveze samostojno spreminjala 
obdelovalne pogoje in s tem senzorsko 
prek diagnostike samostojno krmilila 
celotne proizvodne sisteme.

razvijanja novih proizvodov je bdi kla
sičen — na osnovi podobne tuje doku
mentacije in nekaj domače in tuje lite
rature so nastajali novi proizvodi, s ka
terimi smo le težko prodirali na zahod
ni trg.

V zadnjih petih letih je z uvajanjem 
računalnikov tudi konstrukcijski biro 
pričel uporabljati računalnik za različ
ne tehnične izračune.

Šele v zadnjih dveh letih smo v so
delovanju s Fakulteto za strojništvo za
čeli intenzivno uvajati računalnik v 
konstrukcijski proces ter uvajati pre
potrebno standardizacijo. V ta namen 
je bila nabavljena tudi najnujnejša 
oprema za računalniško podprto kon
struiranje, na kateri bomo lahko šolali 
lasten kader.

STANJE PROIZVODNEGA STROJNIŠTVA 
V ŽELEZARNI RAVNE

Podrobneje je razvojni program pro
izvodnega strojništva v Železarni Rav
ne opisan v »programu razvoja mehan
skih tozdov«. Zato je v tem elaboratu 
dan večji poudarek smerem razvoja se
danjega tozd RPT.

Iz zaporedja dogodkov, ki bodo pote
kali v svetu na področju razvoja stroj
ništva, so prikazani svetovni razvojni 
tokovi oziroma zahodne razvite države.

Mi bomo morali slediti tem razvoj
nim tendencam, sicer bomo še bolj za
ostali za razvitim svetom. Zadnje stabi
lizacijske akcije in povečevanje izvoza 
pa Zahod pa sledenje razvitemu svetu 
še bolj pogojujejo.

V programu razvoja mehanskih toz
dov je kot primer razvojnega koncepta 
prikazan koncept »pilotnega proizvod
nega sistema za razvoj in osvajanje no
vih proizvodov visoke tehnologije.« 
Drugi razvojni koncept, ki je sedaj v 
Pripravi, je koncept proizvodnih celic, 
ki se lahko organizirajo znotraj tozda 
nh pa so organizirane kot dislocirane 
enote, vendar samoupravno organizira
ne v matični tozd.

Uvodno misel lahko zaključimo z 
dejstvom, da razvojni programi obsta
jajo, in to taki, ki so v razvitem svetu 

preizkušeni. Mi se moramo zanje 
dogovoriti in jih sprejeti ali pa razviti 
druge, nam bolj ustrezne. Ker je za 
osvajanje novih razvojnih konceptov 
Pomembno sedanje stanje razvoja pro
izvodnega strojništva, bo v nadaljeva
nju to podrobneje opisano.

je poleg rutinske izdelave dokumenta
cije za proizvodnjo bavila tudi z raz
vojno funkcijo. Konstrukcijski proces 
v železarni vsa leta po vojni do danes 
ni doživel bistvenih organizacijskih ali 
razvojnih stopenj. Le število zaposlenih 
se je postopno povečevalo. Postopek

Koncept razvoja konstrukcijskega 
procesa smo pravilno zastavili, zato 
moramo to kontinuiteto obdržati in jo 
s postopnim nabavljanjem nove raču
nalniške in grafične opreme še pospeše
no dograjevati z uvajanjem standardiza
cije in mikrofilma. S tem bodo dani 
vsi pogoji za lasten razvoj novih pro
izvodov visoke tehnologije, ki bodo 
lahko konkurirali zahtevnemu zahod
nemu trgu.

NABAVLJEN
MATERIALI

k o n s t r u k c ij s k i  p r o c e s

Konstrukcijski biro je poleg priprav 
dela najstarejša razvojna enota, ki se

>j>PR00A^

Slika 1: Proizvodni sistem  
krmilnih in proizvodnih celic
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S lika  2* S e s ta v  fleksib ilne 
p ro iz v o d n e  c e lic e

OBDELOVALNI STROJ

MERILNI ^  
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(  STREŽNA NAPRAVA PROCESNI
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IZ OBČINE IN REGIJE
PREDLOG ZA ZVIŠANJE PARTICIPACIJE

Zdravstvena skupnost Slovenije je predlagala, da bi se zneski par
ticipacije valorizirali za 25 %> in zaokrožili na 5 ali 10 din. Višje pris
pevke pa predlagajo za nočni obisk zdravnika (od 100 na 200 din), za 
očala (od 100 na 200 din) in za oskrbni dan v  bolnišnici pri nepre
kinjenem zdravljenju do 15 dni ali s prekinitvijo do 30 dni (od 120 na 
180 din). Valorizacija naj bi veljala od 1. aprila dalje.

DELO STANOVANJSKE SKUPNOSTI
V pretek lem  le tu  je  bilo zgrajen ih  130 stanovanj, 30 m anj, kot so 

jih  predvidevali. SSS je  v  1. 83 gospodarila s 4469 stanovan ji v  359 
zgradbah. S solidarnostn im i sredstv i so kupili 15 stanovanj. Za sub
vencioniranje s tan arin  so porabili približno 650 tisoč din, subvencije 
pa je  prejem alo  160 upravičencev.

PRESKRBA BOLJŠA
V primerjavi z 1. 82 se je lani preskrba izboljšala. Motnje, ki še 

obstajajo, so posledica neusklajenosti med ponudbo in povpraševa
njem oz. premajhne proizvodnje. Vse leto je primanjkovalo alpskega 
mleka, čokolade, svinjske masti, kozmetike, bele tehnike, masla ter 
južnih sadežev. V drugi polovici leta so bili občani nezadovoljni z 
oskrbo s kruhom.

NASE OSNOVNO ŠOLSTVO
Osnovno šolo je  lan i obiskovalo 3108 učencev, OŠ s prilagojenim  

program om  69 in  glasbeno šolo 259 učencev. V šolah se je  h ran ilo  
3080 otrok, 1303 so im eli malico in  kosilo, 1763 otrok p a  samo malico. 
228 učencev je  v devetih  oddelkih obiskovalo podaljšano bivanje. V 
in teresne dejavnosti so vključili 2922 učencev ali 93,95 %>, vodilo pa 
jih  je  319 m entorjev.

PREVENTIVNO CEPLJENJE DOMAČIH ŽIVALI
Koroški veterinarski zavod Dravograd mora letos odkrivati, pre

prečevati in zatirati živalske kužne bolezni, ki se pojavljajo vse po
gosteje. Po končanem cepljenju morajo spremljati zdravstveno stanje 
živali in o njem obveščati veterinarsko inšpekcijo.

(Vir: R eferalne inform acije INDOK centra, št. 2/84)

centre, kjer se vnaprej pripravi kom
pletna mikrotehnologija. Na osnovi teh 
potreb sta nastala NC center in orodni 
center, kjer so pričeli zasledovati in 
prenašati v železarno moderno NC teh
nologijo. V nekaj letih smo tako prvi 
v Jugoslaviji imeli na računalniku in
staliran CNC — sistem za strojno pro
gramiranje CNC — strojev s program
skim jezikom EXAPT. V sodelavi s 
Fakulteto za strojništvo in z včlanje- 
njem v združenje EXAPT smo tesno 
povezani s celotnim svetovnim doga
janjem na tem področju razvoja proiz
vodnega strojništva. Vzporedno z NC- 
centrom se je razvijal še orodni center, 
ki ima prednostno nalogo standardizi
rati in seznanjati vse porabnike orodij 
z zadnjimi dosežki na tem izredno hi
tro razvijajočem se področju. Podobno 
kot konstrukcijski biro se tudi NC- 
center in orodni center ne moreta ustre
zno hitro razvijati, ker nimata namen
skih mini računalnikov in terminalov 
za ažuriranje podatkov in medsebojno 
komuniciranje.

V naslednjih letih čaka konstrukcij
ski biro, NC-center in orodni center 
zelo kompleksna naloga, v kateri bomo 
morali povezati geometrične informa
cije, tehnološke informacije in lastno
sti materialov, iz katerih so obdelovan- 
ci, ter informacije o orodjih in strojih. 
Smo pred novo tehnološko revolucijo, 
v kateri pri razvoju novega proizvoda 
istočasno sodelujejo kanstrukter, teh
nolog in operater v proizvodni celici. 
To bo imelo za posledico organizacijske 
spremembe, na katere moramo biti 
pripravljeni.

Namen vseh teh povezav geometrič
nih in tehnoloških informacij v enoten 
razvojni center je v tem, da želimo v 
čim krajšem času priti do razvoja in 
osvojitve novih izdelkov.

Skratka, vse informacije, ki so po
trebne za nov proizvod, morajo po mož
nosti istočasno priti na kraj, kjer nov 
proizvod nastane. Sedanja organizaci
ja nastajanja tehnične dokumentacije 
od risbe do luknjanega traku je bistve
no predolga in konkurenčno ne
ustrezna.

ZAKLJUČEK
Poleg geometričnih informacij (ris

be), tehnoloških informacij (teksti 
tehnoloških postopkov) je organizacija

N aslov, k i sem  ga postav il nad  
ta  članek, nosi članek  v lansk i 
sep tem brsk i štev ilk i rev ije  H eat 
T rea ting  (T oplo tna obdelava), 
k i so jo  lan i na m ojo pobudo n a 
ročili v n aši s trokovn i knjižnici. 
G lede n a  to, da govori članek  o 
našem  n ajveč jem  p a r tn e r ju  v 
ZDA in  n jegov i p ro izvodn ji no 
žev, bo verje tn o  p rim erno , da ga 
širše  p redstav im o.

D elavci TOZD In d u s tr ijsk i no 
ži zelo dobro  poznajo  naslov 
A m erican  C ustom  M etals Co, 
C incinnati. V C in c in n a tiju  je  do 
p red  pe tim i leti b ila  tu d i ACM - 
ova p ro izvodn ja  nožev. T ak ra t 
so jo  p rem ak n ili n a  novo lokacijo  
(E rla n g er), n a  s ta ri lokaciji pa 

je  osta l sam o kom erc ia ln i de l f ir 
me, tis ti, k i o p erira  tu d i z našim i 
noži. A v to r članka R. G real n a -

krmilnih informacij za vodenje pro
izvodnega procesa bistvenega pomena.

Sedanji poskusi uvajanja računalni
ško podprtih metod za krmiljenje in 
terminiranje proizvodnje so bili več 
ali manj neuspešni, ker so želeli op- 
timirati proizvodne procese take, kakr
šni so. Za učirikovito optimiranje se
danjih tehnoloških procesov v posa
meznih tozdih bo treba prej tehnološko 
urediti sedanje postopke in se šele 
nato lotiti računalniške obdelave po
vratnih informacij. Pomanjkanje raz
vojnih tehnologov je onemogočalo 
prejšnjo ureditev tehnoloških postop
kov, zato ima uvajanje CAPOSS-E si
stema bistveno manjše učinke, kot bi 
sicer bili. V razvitem sivetu gre tenden
ca v združevanje proizvodov v tehno
loško in proizvodno zaključene enote, 
za 'katere je enostavnejše vzpostaviti 
računalniško podprt proizvodni sistem. 
Na splošno ima proizvodno strojništvo 
tendenoo prehajanja na individualno 
(proizvodnjo, vendar v zaključnih pro
izvodnih celicah, kjer je več strojev 
povezanih v dobro organiziran proiz
vodni sistem. Mehanski tozdi Železar
ne Ravne oziroma njihovi proizvodni 
programi imajo take lastnosti, da se 
lahko s sistematičnim pristopom for
mirajo proizvodno zelo učinkovite pro
izvodne celice, kjer se proizvodnja 'lah
ko dvigne za 30 %.

Take proizvodne celice bo obvezno 
treba organizirati za proizvode, ki se 
pretežno izvažajo in zanje obstajajo 
terminsko ostrejši pogoji kot za druge 
izdelke. Konkretno hi morali proizvo
dne celice organizirati za:

— krogelne pipe
— ravne in poševne ventile
—- valje za hladno valjanje
— orodne plošče
— nože za pločevino
—- grafične nože itn.
Bistvo proizvodnih celic je namreč 

v tem, da z ustrezno mehanizacijo te
čejo 24 ur na dan. Pri tem delavec ni 
direktno vezan na takt dela stroja, am
pak občasno streže proizvodnemu si
stemu. Seveda taka proizvodnja prina
ša zahteve po novi tehnološki discipli
ni in poslovni morali nasploh, to je pa 
tudi namen vseh stabilizacijskih ukre
pov, da se tehnična struktura kadrov 
začne bolj odgovorno vesti kot do se
daj.

Mag. Tone Pratnekar

vaja, da so n a  s ta r i lokaciji 
o p rav lja li dobre  posle zlasti na 
kom erc ia lnem  področju , spoznali 
p a  so p o treb o  po več ji k v a lite ti 
p redvsem  glede p loskosti ( ra v 
nost) in  f leksib ilnosti nožev. Za 
u resn ič itev  teh  zah tev  so p o tre 
bovali riove postopke top lo tne 
obdelave in  uporabo  posebnih  
naprav .

V č lanku  p o u d arja jo , da si p ri 
izb iri ag regatov  za top lo tno  ob 
delavo niso m ogli dovoliti s tre la  
v  prazno, zato so v z tra jn o  iskali 
p ro izva jalca z na jbo ljšim i izved
bam i. Zanim ivo, da je  izb ira  za
dela  evropsko  firm o, k i jo  tu d i v 
Ž elezarn i R avne zelo dobro  p o 
znam o, saj smo dolga le ta  p r i 
n je j kupovali k a liln e  soli. To je  
D egussa iz F ra n k fu r ta . Izb rali 
so n jeno  v ertik a ln o  vakuum sko

peč, k i jo  je  po tem  po licenci iz
delala  am eriška firm a L eybo ld - 
H eraeus. D im enzije delovne cone 
peči so 1570 m m  v  globino in  
p rem era  910 m m . P eč se ogreva 
z m olibdenovim i g reln im i e le 
m en ti in  n a jv iš ja  m ožna te m p e
ra tu ra  je  1370° C. V ečina nožev, 
ki jih  izdelu jejo , je iz jek e l OA 2, 
sk u p in a  OCR 12, m olibdenova 
b rzorezna je k la  in  še n ek a te rih  
d ru g ih  vrst. N jihova k a liln a  tem 
p e ra tu ra  je  m ed 820° in  1200° C. 
S estavn i del peči je  tu d i h lad il
na kom ora za zračno  k a ljen je , v 
k a te r i u p o rab lja jo  za oh la jevan je  
dušik.

O stalo oprem o, k i jo  je  tu d i v 
večini dobila  f irm a  L eybo ld - 
H eraeus, se s tav lja ta  dve peči za 
popuščan je s š tirim i o h la jev a ln i-  
m i posta jam i, 7500-litrsk i bazen 
z o ljem  in  500-litrska p o sta ja  za 
o d stran jev an je  m aščob. Vse m e r
ske veličine, k i jih  p o d a ja  te h n o 
lošk i p redpis, k o n tro lira  p ro g ra 
m iran a  p rocesna enota.

S k u p n i s trošk i investic ije  
vk ljučno  z zgradbo in  tra n sp o r
tom  so znašali n ek a j m alega p rek  
1 m ilijon  d o la rjev  (12,5 m ilija rd e  
S d in ).

P o d p red sed n ik  firm e in  d ire k 
to r za m ark e tin g  O. C. U ndreh ill, 
k i ga poznam o tu d i v  železarni, 
je  ob  te h  s tro šk ih  dejal, d a  je  
zgrešeno 'g ledati sam o n a  n jih o 
vo velikost, p r i  te m  pa pozabiti 
na boljšo kvalite to , k i jo  in v esti
c ija  omogoča. B oljša k v a lite ta  pa 
je  tem elj, n a  k a te rem  g rad i ACM 
svojo p ro d ajn o  strateg ijo .

D irek to r za top lo tno  obdelavo 
p ri ACM M ark  M illen  zagotavlja , 
d a  so z nov im i ag reg ati sposobni 
doseči to le ranco  v  trd o ti zno tra j 
1 Rc, k i jo  k u p ci ob ičajno  zah te
vajo. D elajo s pečm i, k i im ajo  to 
le rance 2,5° C (kalilne  peči) in  
5,5°C (popuščne peči). V si noži 
m ed obdelavo visijo.

Č lanek v  n a d a lje v an ju  o b rav 
n ava še n ek a te re  izkušn je  z ra z 
vojem  in  raziskavam i, poudarek  
pa je  d an  ob rav n av i stro škov  p ri 
top lo tn i obdelavi nožev in  m ož
nosti v p liv an ja  na te  stroške.

M aks Večko, d ip l inž., 
ravna te lj tozda K alilnica

VZORNI 
SAMOUPRAVLJAVCI
V prejšnji številk i Fužinarja 

smo objavili seznam  delavcev, ki 
so dobili priznanje za dosledno 
uresničevanje samoupravnih  
pravic in  dolžnosti. Naknadno 
so se oglasili še iz Posebne f i
nančne službe in povedali, da so 
v njihovi delovni skupnosti do
bili priznanja naslednji sodelavci: 

Rezka Čiunik 
Nina Krebs 
Rozka štruc  
Anton Rutar
Tudi tem nagrajencem čestita

mo za njihovo aktivnost in pri
zadevanje.

Moderna toplotna obdelava 
pri proizvajalcu nožev daje 
rezilom konkurenčno ostrino



St. 3/1984 I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R 19

Po Mežiški dolini
PREDLOGI PROGRAMOV KRAJEVNIH SKUPNOSTI ZA III. SA

MOPRISPEVEK

SKUPNI PROGRAM RAVEN NA KOROŠKEM
— adap tacija  Titovega doma
— sanacija  in  adap tacija  le tnega kopališča
— peš poti od A ntona do gradu
— vzdrževanje objektov (m agistrat, T itov dom, kinodvorana, letno 

kopališče)
KS CECOVJE

— vzdrževanje asfa ltn ih  površin  in  povečanje p a rk irn ih  prostorov
— ured itev  pokritega avtobusnega postajališča za lokalni avtobus 

p ri T rgovskem  dom u n a  Čečovju

KS JAVORNIK—SANCE
— ured itev  avtobusnega postajališča ob ho tu ljsk i cesti
— ured itev  otroških  igrišč n a  Jav o rn ik u
— ured itev  dodatn ih  park irišč n a  Javo rn iku
— ureditev telefonskega omrežja na Sancah
— ured itev  p ark a  na Jav o rn ik u
— ured itev  pločnika ob ho tu ljsk i cesti

KS TRG—RAVNE
— odplačilo u rad n ih  prostorov k ra jev n e  skupnosti T rg—R avne
— asfa ltiran je  T rga svobode
— asfa ltiran je  M algajeve ulice in  P artizanske ceste
— izgradn ja  TV p re tvo rn ika  n a  D obrijah
— ured itev  cest, vodovoda in  kanalizacije n a  D obrijah

KS DOBJA VAS
— gradn ja  trgovine
— u red itev  avtobusnega postajališča
— telefonske govorilnice
— u red itev  poslovnih prostorov k ra jevne  skupnosti

KS STROJNSKA REKA
— razširitev  in  adap tacija  »M ladinskega doma«

KS KOTLJE
— k ra jev n e  ceste:

— Srotnek Zaga—Roži
— B rdin je
— Zaga S rotnek—Iv artn ik
— Rim ski vrelec—K otnik
— ured itev  pokopališča
— uvedba telefonskih  linij na km etijah  B rdinj, Podgore, P odkraja, 

U ršlje gore, N avrškega v rha
— adap tacija  trgovine
— garderobe na športnem  igrišču
— kiosk
— pošta
— vzdrževanje družbenih  objektov

k s  Še n t a n e l
— sofinanciran je izgradnje telefonov na Jam nici
— kom unalna u red itev  v k ra ju

KS HOLMEC
— ured itev  prostorov za nam ene k rajevne skupnosti
— u red itev  gostišča p ri H auzerju
— gradn ja  trgovine pri K ralu
— avtobusna zavetišča
— u red itev  cest v k ra jev n i skupnosti
— širitev  telefonskega om režja
— vodovod II. faza

KS CRNA
— RTV p re tvo rn ik  K oprivna, Jav o rje
— u re ja n je  R udarjevega
— u re ja n je  cest v KS
— RTV — tre tji program
— vzdrževanje objek tov  družbenega standarda
— rek rea tivn i objekti za upokojence
— oprem a novega GD
— asfa ltiran je  ceste v  Podpeco
— RTV Topla (repetitor)
— dokončanje stadiona
— glasbena soba
— u re ja n je  k ra ja  (ceste, zelenice)

k s  Že r j a v
— sofinanciranje asfa ltiran ja  ceste po dolini Jazb ine do konca ob

činske ceste n a  M rdavsovem  in v k ra ju
— sofinanciran je dokum entacije zazidalnega n ač rta  za blokovno in 

individualno g radnjo  stanovanj in  garaž v  Ž erjavu  in  Jazb in i
—■ u red itev  k ra ja : vodovodna napeljava, h id ran ti, pospešitev drob- 

nega gospodarstva
— sofinanciran je p ri izgradnji tekm ovalnih in rek reacijsk ih  ob jek 

tov za upokojence, d ru štv a  upokojencev C m a, k je r  so včlanjeni Ž er- 
javčani

— sofinanciran je p ri napeljav i te lefonskih  prik ljučkov  za Jazbino — 
U ršljo  goro — Lovsko kočo LD »Pogorevc«

U reditev  k ra ja :
— igrišča in  smučišča
— zelenice
— obnova RTV pretvorn ika

KS PREVALJE — POLJE IN TRG
— dela na kom unalnih  ob jektih  (asfaltiran je cest, pločnikov, cestna 

razsvetljava)
— vzdrževanje k u ltu rn ih  in  športn ih  objektov

KS MEŽICA
— vzdrževanje družbenih  objektov
— popravilo  športn ih  objektov (nogometnega stadiona)
— u red itev  stojnic
— sofinanciranje avtobusnega postajališča
— RTV pretvorn ik
— dokončanje kom unalne ured itve  k ra ja

KS LEŠE
— kom unalna ureditev  k ra ja  
(Vir: O dločanje št. 2/84)

O informiranju
T o k ra t si n a jp re j oglejm o pod

ročje dopisništva za glasila naše 
delovne organizacije .

N ajb rž  n i zaposlenega v žele
zarni, k i n e  b i vedel, da lahko  
o b jav lja  v  n aš ih  glasilih  svoje 
p rispevke, v en d a r pa je  odziv še 
veliko p rem a jh en . P ra v  gotovo 
ni »skrivnost«, da se članki h o 

no rira jo . In  če se strin jam o , da 
im a s lehern i (v  Ž elezarn i R avne 
je  zaposlen ih  že okrog  5800 d e
lavcev) kaj povedati, se ob tem  
uprav ičeno  vprašam o, zakaj tako 
malo lju d i piše?

V an k e ti o in fo rm iran ju  v Že
leza rn i R avne smo v ta  nam en  
tu d i postav ili vp rašan je . Iz grafa

Ž ive m eje

sli
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1 lahko  razberem o  n ek a j vzrokov 
om enjenega s ta n ja  s tem , da že 
na zače tku  izha jam o  iz trd itev , 
da je  za p isan je  gotovo p o treben  
določen napor.

Polovica an k e tiran c ev  se je 
odločila za trd ite v  »ne verjam em , 
da bi dopisovanje k a j sp rem en i
lo«. K er je  to  daleč n a jv eč ji od
sto tek  m ed odgovori, zasluži po 
zornost. M ožna je  raz laga , d a  š te 
vilčno na jm očne jša  sk u p in a  a n 
k e tiran cev  m eni, d a  iz ražan je  te 
ženj v  p isn i ob lik i ne p rispeva  k  
sp rem em bi s tan ja . S tem  in te res  
za o b ja v lja n je  odpade. Ta u go to 
v itev  (h ipo teza) je  lahko  zan i
m iva, saj je  znano, da je  m ed 
n a jpom em bnejšim i funkcijam i 
in fo rm acije  sp rožitev  akcije! Se
veda  s te m  n i m išljeno, da je  za 
akcijo  n a jbo lj odgovorna in fo r
m acija. O b te m  n i to liko  po 
m em bna o b jek tiv n o st izb rane  t r -

fo rm a tiv n i fužinar. T ega ne do
k azu je  le  to, da je  » razgrabljen«; 
tu d i ta  an k e ta  je  to  po trd ila : v e
liko število  m n en j in  pred logov  
je  bilo zap isan ih  v  vp raša ln ik ih , 
k i so j ih  n a  u red n iš tv u  že p re 
cej upoštevali, tak o j po p rv ih  
znan ih  rezu lta tih .

L askave ocene p a  lahko  razb e
rem o tu d i iz g rafa  2. K o t že r e 
čeno, n a  u red n iš tv u  In fo rm a tiv 
nega fu ž in a rja  si p rizadevajo , da 
pa bo In fo rm a tiv n i fu ž in ar še 
bolj naš, m oram o sam i več p r i
spevati.

NOVICE
T o k ra t nas n e  zan im a po p u 

la rn o st te  ob like  obveščanja, am 
p ak  sm o »testirali«  zadostnost 
(količino) in fo rm acij s posam ez
n ih  področij. Iz sto lpcev g rafiko 
na  3 lahko  m ed d rug im  razb ere
mo:
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aitve, kot pa spoznanje, da pre
cej ljudi tako m isli oz. ne ver
jam e v moč pisane besede.

Takšno koncentracijo odgovo
rov je  lahko pogojeval tudi sam  
izbor ponujenih trditev. Kakor
koli že, je razveseljiva ugotovi
tev, da pa sorazmerno majhen  
odstotek anketirancev (11,9% ) 
izjavlja, da jih »to področje ne 
zanima«. Če tem u dodamo še po
trebo po ustreznem  usposablja
nju (12,5% ) in tiste, ki bi že
le li jezikovno urejanje teksta  
(11,6% ) in kot kaže niso b ili se
znanjeni, da je to stalna praksa 
v oddelku za inform iranje, se 
nam v  železarni vendarle obeta 
sčasoma več dopisnikov.

Majhen je odstotek tistih, ki 
»se bojijo zamere« (5,1 % ), ven
dar pa kljub vsem u večji od t i
stih, ki že dopisujejo (3,2% ).

OCENJEVANJE INFORMATIV
NEGA FU2INARJA

Nesporno je prisoten velik  in 
teres za naše m esečno glasilo In -
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Anketiranci so v  obdobju an
ketiranja (maj, junij 1983) naj
bolj pogrešali novic s področja 
preskrbe z življenjskim i potreb
ščinam i (86% ) in ob tem  novic 
o dogajanju zunaj železarne 
(66% ). Glede na takratne raz
mere je to razum ljivo. Ta ugoto
vitev  pa tudi jasno kaže na po
trebo občanov po inform acijah iz  
njihovega bivalnega okolja.

»Notranja« problematika: očit
na je potreba po informacijah o 
osebnih dohodkih (69 % anketi
rancev želi več o tem  v Novicah). 
Nadalje bolj pogrešajo anketi
ranci inform acije o delu tozda 
(41,4% ). N am en ustanavljanja  
tozdov je b il m ed drugim tudi 
učinkovitejše samoupravljanje. 
Ljudje se lažje orientiram o v 

m anjši organizacijski enoti, s tem  
se bolj identificiram o (naveže
mo) in naš odnos je  boljši. P o
treba po tovrstnih informacijah  
je izražena tudi v  tej anketi.
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Nasploh so visoki odstotki tistih, 
ki želijo več informacij v  N ovi
cah. To kaže na željo in  potrebo 
po inormiranosti, na priljublje
nost N ovic in  obenem  na težnjo  
po večjem  obsegu tega glasila.

V grafikonu 4, ki ponazarja 
odgovore v  oceni »preveč vesti v 
Novicah«, je razvidno, da so red
ki tisti, ki Novic ali ne berejo v 
celoti ali jim  je česa v  Novicah  
preveč. Samo šavc

Z D R  A V J  E
AVTOMEDIKACIJA

Avtomedikacija ali samozdravljenje 
je pojav, ki se je v zadnjih nekaj letih 
zaskrbljujoče razširil. To je najenostav
nejša oblika zdravljenja. Precej bolni
kov se zateče po prvi nasvet v lekarno 
zaradi pomanjkanja časa, da bi obiska
li zdravnika, zaradi zaupanja v zdrav
stvenega delavca v lekarni, zaradi na
svetov sosedov in znancev, ki so imeli 
podobne simptome.

Strokovni delavec v lekarni naj bi 
v takih primerih pravilno svetoval, 
seveda s pomočjo znanja iz farmakolo
gije in s posluhom za težave pacientov, 
upoštevajoč tudi medsebojno delovanje 
zdravil. Najpogosteje se bolniki sami 
lotevajo zdravljenja glavobolov, želodč
nih težav in prehlada. Zaradi vse večje 
zdravstvene prosvctljcnosti segajo pri 
glavobolih po analgetikih, pri kašlju 
po sirupih, pri želodčnih težavah po 
odvajalih. . .

Upajo, da bodo po zaužitju zdravil 
bolečine prenehale in da bodo postali 
zdravi ter odpornejši. Skoraj nikoli pa 
ne pomislijo, da je samoedravljenje po
vezano z določeno mero nevarnosti. 
Bolnikova informiranost o zdravilu je 
pogosto enostranska, zato mora far
macevt pri razgovoru z bolnikom opo
zarjati na dejstvo, da mu utegne avto- 
terapija škoditi.

Zdravilo je do trenutka, ko ga far
macevt izroči bolniku, najstrožje nad
zorovani element zdravljenja; v bol
nikovih rokah pa je popolnoma brez 
nadzora. Pogostoma se tudi dogaja, da 
se človek hoče sam ozdraviti z zdravi
lom, ki mu ga je zdravnik enkrat že 
predpisal. Navdušen je, če po aplika
ciji vidi uspeh, ne ve pa, da je lahko 
simptome bolezni odpravil le delno in 
skril pravo klinično sliko dejanskega 
bolezenskega stanja. Tako ima zdrav-
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nik, pri katerem kasneje išče pomoč, 
težjo pot, preden določi pravo diagno
zo bolezni.

Avtamedikadja pomeni potencialno 
nevarnost tudi za pacienta, Id je stalno 
vezan na zdravila in sočasno jemlje tu
di preparate, ki se v lekarni dobijo v 
prosti prodaji. Navidezno nenevarna 
zdravila, ki se dobe brez recepta, po
stanejo ob neustrezni kombinadji z 
drugimi zdravili zelo nevarna.

Na to kaže že sam primer acetil-sali- 
dlne kisline, ki sodi med najbolj iska
ne analgetike — antipdretike. Substan
ca ima kisel karakter, zato iz proteinov 
plazme izpodriva substance z manjšo 
kislostjo. Zaradi tega mehanizma de
lovanja lahko pride do resnih vzpored
nih učinkov in do toksičnosti, ker se 
koncentracija nekega zdravila v plazmi 
pod vplivom acetisala močno poveča.

Tudi kortazolonski derivati za zdrav
ljenje kožnih obolenj so nekaterim do
stopni. Farmacevtova naloga je, da za
radi negativnih hormonskih učinkov 
teh derivatov ljudi odvrača od samo
stojnega izbiranja med mazili za zdrav
ljenje bolne kože.

Pod strokovnim nadzorstvom bi mo
rala potekati tudi prodaja zdravilnih 
zelišč. Človek zaupa v moč rastline že 
iz izročila prednikov, zato se je v ljud
ski medicini ohranilo veliko število 
drog, ki so se sčasoma pokazale za 
učinkovite pri določenih bolezenskih 
stanjih, niso pa oficinalne v uradni 
medicini.

Mnogo rastlin, s katerimi se ljudje 
zdravijo, raste samoniklo na različnih 
rastiščih, kar pa pomeni, da imajo raz

lične vsebnosti zdravilnih učinkovin. 
Kupovanje drog na trgu je še bolj pro
blematično. Te droge niso pregledane 
niti kvalitativno niti kvantitativno. 
Lahko pride celo do zamenjav s stru
penimi zelišči, še posebej zato, ker ze- 
liščarji ne poznajo kemične sestave 
učinkovin v drogah in dajejo odjemal
cem napačne nasvete.

Se slabše pa je stanje v samopostrež
nih trgovinah, kjer ljudje brez stro
kovnega nasveta segajo po pakiranih 
čajnih mešanicah različnih izdelovalcev. 
Zdravilna moč teh mešanic je zaradi 
trgovskih interesov potencirana.

Pretiranemu razglašanju dvomljive 
prednosti terapije z rastlinami se far
macevt upre s strokovno neoporečno 
informacijo o zdravilnih rastlinah, 
razloži, da sodobna farmakologija ne 
zasmehuje zdravil naravnega izvora, da 
jih celo vse več uporablja, vendar le v 
obliki, Id pri enakem doziranju zago
tavlja enak učinek. Zdravljenje z zeli
šči nikakor ne zmanjšuje pomena zdrav
nika in uradne medikaoije, ampak mu 
je koristno dopolnilo.

Avtomedikadja je izraz hotenja od
raslega človeka po samopomoči in bo 
zanesljivo naraščala z zdravstveno pro- 
svetljenostjo ljudi. Razbremenjuje 
zdravnika in fonde zdravstvenega za
varovanja, pomeni tudi določen del 
lekarniškega prometa. Preprečevati pa 
moramo negativne posledice avtomedi- 
kacije s pravilno zdravstveno vzgojo 
ljudi, za kar se zavzemajo tudi stro
kovni krogi povsod po svetu.

Dipl. ing. pharm. Ivica Avberšek

be v steni tega kanala. Pojav ekcema- 
toznih sprememb na bradavici je lahko 
znak Pagetove bolezni (posebna oblika 
raka).

Za akutno, vnetno obliko raka dojk 
je značilna vroča, rdeča in otečena doj
ka s povečanimi pazdušnimi bezgav
kami. Retrakdja (sfrknjenje), infiltra- 
dja in oteklina kože, razjeda in krva
vitve pa so kasna znamenja raka.

Potem ko je dokončno potrjena dia
gnoza s dtopatološko in histološko pre
iskavo in z različnimi drugimi preiska
vami določen obseg bolezni, se določi 
stadij bolezni (klinična in patofiziolo- 
ška klasifikacija). O načinu zdravlje
nja odloča ravno patofizdološka klasi
fikacija. Novo je to, da v zgodnjem 
stadiju te bolezni žena ni vedno ob 
dojko in ji ni treba utrpeti še te psi
hične travme, čeprav je po štirih letih 
odstranitve dojke možno s plastično 
operadjo rekonstruirati dojko.

Načini zdravljenja so torej individu
alni, lahko gre le za odstranitev zatr
dline in radioterapijo (nadaljnje seva
nje z radioaktivnim žarčejnem). Lahko 
se odstrani zatrdlina v dojki in žena 
prejme posebno zdravilo — citostati- 
ke. Zopet se lahko kirurško odstrani 
samo tumor lokalno in zopet je tu 
možna radikalna kirurgija (odstranitev 
dojke z delom prsne mišice in s paz
dušnimi bezgavkami.) Lahko pa se 
strokovnjaki odločijo poleg te radikal
ne kirurgije še za dodatno kemotera
pijo ali pa se terapija izvaja le kot ra
dikalna radioterapija.

Torej, žene, vaše zdravje je v vaših 
rokah!

PREISCITE SI DOJKE REDNO 
VSAK MESEC TAKOLE:

Slečeni do pasu stopite pred zrcalo: 
z rokami, spuščenimi ob telesu, si 
skrbno oglejte obe dojki: pazite na 
morebitne spremembe v obliki dojk 
od meseca do meseca, na vdolbinice 
ali gube v koži dojk in na spremem
be v obliki bradavic.

Dvignite roke nad glavo, morda se 
katera od navedenih sprememb po
kaže šele tedaj.

Lezite vznak: z blazino ali zvito bri
sačo si podložite levo ramo, levo roko 
pa iztegnite nad glavo: s kond izteg
njenih prstov desne roke si postopoma 
pretipajte zgornji notranji del leve doj
ke od p>rsnice proti bradaviti, nato pa 
še okolico bradavice same.

Nadaljujte s tipanjem spodnjega no
tranjega dela leve dojke od prsnice pro
ti bradavici.

Položite levo roko ob bok: pretipaj
te zunanji zgornji del leve dojke od 
pazduhe proti bradavid.

Pretipajte še zunanji spodnji d d  le
ve dojke od p>azduhe proti bradavid.

Odmaknite levo roko toliko, da 
zlahka sežete z desnico v levo pazduho 
in pretipajte še pazdušno vdolbino.

PRAV TAKO PRETIPAJTE TUDI 
DESNO DOJKO!

Dr. Marija Božikov, 
spec. ginekologije in porodništva

ŽENE, POMAGAJTE PRI ZGODNJEM 
ODKRIVANJU RAKA NA PRSIH

Zelja vseh nas zdravstvenih delavcev 
je, da bi odkrili rak na prsih pri ženah 
še pravočasno. Zato je nujno, da pri 
pem žene same pomagajo s samopre- 
iskavo dojk enkrat mesečno, mi pa se 
bomo potrudili, da bomo vsaki ženi 
enkrat letno preiskali dojke v našem 
dispanzerju za žene in ob morebitnih 
spremembah začeli stopenjsko diagno
stiko.

V SR Sloveni ji je od leta 1967 dalje 
najpogostejše rakavo obolenje pri že
nah p>rav na prsih. Leta 1978 je balo 
le-to udeleženo v 18 % , za razliko od 
raka na materničnem vratu, ki je na
stopal v 7 % , prav toliko rak na tele
su maternice, medtem ko je znašal rak 
na jajčnikih 5 % . Zaskrbljujoče je to, 
ker število novo obolelih še narašča. 
Poprečni letni porast novooboielih je 
4% . Obolevajo zlasti žene v meno
pavzi in postmemopavzi, seveda pa so 
obolele zastopane v vseh starostnih 
skupinah.

Obolevnost in smrtnost sta pri raku 
dojke visoki. Rezultati zdravljenja so 
boljši pri zgodnjem stadiju raka.

O zgodnjem odkritju (zgodnja de
tekcija) govorimo, če bolezen odkrije
mo takrat, ko je tumor še majhen, lo
kaliziran in brez zasevkov v bezgav
kah ter brez razvoja kjer koli po tele
su. Torej o zgodnji detekciji govorimo, 
če odkrijemo I. ali II. stadij raka na 
dojiti.

Presajanje populacije (screening) za 
odkrivanje teh dveh zgodnjih oblik ra
ka je utemeljeno, ker sta obolevnost 
m smrtnost visoki in ker so rezultati 
zdravljenja zgodnje oblike te bolezni 
boljši.

Zal za zgodnje odkrivanje te bolezni 
nimamo zanesljive metode. Zgodnji rak 
skušamo ugotoviti z uporabo več me
tod. Najpogostejše so:

— samopreiskava (žena si enkrat 
mesečno, če ima še perilo, takoj po 
končanem perilu pregleda dojke sama)

—  klinična preiskava, ki jo opravi
zdravnik

—  mamografija

Ker žena dojko vidi in jo lahko oti
pa, se domneva, da bi bolnica spre
membo lahko ugotovila s samopreiska
va, če bi jo opravljala redno po stro
kovnih navodilih. Kljub temu, da ob
staja pomislek, da samopreiskava psi
hično obremenjuje ženo in da lahko 
izzove kancerofobdjo (strah pred ra
kom), jo strokovnjaki danes priporo
čajo kot metodo za odkrivanje raka. 
Omenjajo se redke študije z vzpodbud
nimi rezultati samopreislcave. Med bol
nicami, Id so opravljale samopreiska- 
vo, je večji odstotek odkritega I. stadija 
bolezni in manjši odstotek IV. stadija. 
Višji je tudi odstotek 4-letnega preži
vetja.

Najstarejša in najpomembnejša je 
klinična preiskava, vendar ni zadostna. 
Rak povzroča sicer karakteristične, 
vendar ne specifične klinične znake. 
Zanesljivost te preiskave je po podat
kih literature 40 do 98 %  glede na iz
kušenost in prizadevnost preiskovalca.

Tretja, ki dopolnjuje prvi dve, je 
mamografija. S tehničnim izboljšanjem 
aparatur so znižali dozo žarčenja. S 
tem je postala metoda v svetu uporab
na tudi za presajanje asimptomatskega 
dela prebivalstva.

Aspiracijsko in oksfoliativno cito- 
diagnostiko (odčitan razmaz iz punk- 
tata tumorja ali iz izcedka bradavice 
dojke) lahko uporabimo samo pri že 
ugotovljenih patoloških spremembah 
na dojki (izcedek, tumor), zato te me
tode ne moremo uporabiti za odkriva
nje raka, a pomaga, da brez operacije 
iz množice bolnic z bolezenskimi spre
membami na dojki izločimo večino ti
stih z rakom na dojki.

Klinični znaki raka dojk so različni 
in so odvisni od lege tumorja, hitrosti 
rasti in trajanja.

Najpogostejši znak so neboleče za- 
trdine v zgornjem zunanjem kvadran
tu dojke, centralno ležeč rak pa se kaže 
z vgreznjenjem bradavice. Izcedek iz 
bradavice kaže na bolezensko stanje v 
steni kanalov mlečne žleze, krvav izce
dek pa je lahko vzrok rakave spremem V rtinec
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MEDNARODNI DAN INVALIDOV

Prvo pomladansko nedeljo v letu 
praznujemo invalidi svoj praznik. Le
tos je to nedelja 25. marca. Društvo 
invalidov Ravne na Koroškem, ki 
združuje invalide cele občine, ima vsa
ko leto v ta namen akademijo s kultur
nim programom. Letos bomo ta praz
nik proslavili v naši dolini z akademi
jo na predvečer praznika, v soboto, 24. 
marca ob 17. uri v Narodnem domu v 
Mežici. Proslave se poleg invalidov 
lahko udeležijo tudi vsi drugi občani. 
Čeprav ta proslava ni vedno točno na 
ta dan, vendar ima vedno namen spom
niti javnost na našo prisotnost v druž
bi, na veliki trud družbe pri reševanju 
invalidske problematike, na uspehe teh 
prizadevanj in na pomanjkljivosti pri 
tem.

Leto nazaj smo si invalidi za ta praz
nik določali gesla, ki so dajala pouda
rek in usmeritev v programih našega 
dela. Leto 1981 pa je Organizacija 
združenih narodov proglasila za med
narodno leto prizadetih oseb, ki je da
lo tudi naši samoupravni družbi veliko 
spodbud za pregled stanja in usmerit
ve na tem področju.

Društvo invalidov Ravne na Koro
škem pa letos beleži tudi 10. leto samo
stojnega delovanja in 15. leto organi

ziranega dela naše organizacije v Me
žiški dolini. Leta 1969 je bilo ustanov
ljeno Medobčinsko društvo telesnih in
validov Ravne, ki je delovalo do 1. 
1974, ko smo v njegovih podružnicah 
po občinah koroške krajine ustanovili 
samostojna društva.

Taki jubileji so prilika, da pregleda
mo uspehe našega dela in usmerimo de
javnost za naprej.

Društvo ima štiri krajevne odbore: 
v Črni, Mežici, na Prevaljah in Ravnah 
ter aktive zaposlenih invalidov v Žele
zarni Ravne, Rudniku Mežica, pri Gra
disu Ravne, v Tovarni pohištva Pre
valje in skupni aktiv za Gozdarstvo 
Črna in Zago Mušenik. Zadnji trije ak
tivi so bili ustanovljeni v preteklem 
letu s pomočjo sindikalne organizacije. 
Društvo je pobrateno z Društvom in
validov Jesenice. Vsi štirje krajevni od
bori so razvili prapore.

Naj navedemo najpomembnejše vsa
koletne akcije društva:

— izlet za tiste člane-invalide, ki se 
zaradi težke pokretnosti ali slabega 
zdravja običajnih izletov ne morejo 
udeležiti

— organiziramo letovanje članov-in- 
validov na morju

— udeležba oz. organizacija srečanj 
aktivov zaposlenih invalidov; v pre
teklem letu je bilo na Ravnah srečanje 
invalidov Slovenskih železarn

— budno spremljamo uresničevanje 
zakonodaje o varstvu invalidnih oseb 
dn spremembe v grajenem okolju (po
membno posebno za težje pokretne ob
čane)

— občni zbori po krajevnih odborih 
in aktivih.

Trudimo se, da hi sredstva, ki jih 
dobimo od družbe za našo dejavnost, 
uporabili res smotrno in namensko. 
S tem skušamo prispevati k trudu na
še družbe za rešitev gospodarskega po
ložaja. Pri tem pa skrbimo, da hi bili 
invalidi čim manj prikrajšani.

Ob tej priliki pa se tudi zahvaljujemo 
vsem, ki nam pomagajo pri našem delu 
z invalidi. Hvaležni smo tako za mo
ralno, kakor tudi materialno pomoč 
ali za direktno sodelovanje pti posa
meznih akcijah. Take pomoči so bile 
pri izvedbi izletov, srečanj, akademij 
in proslav, letovanj; pri posredovanjih 
za primemo zaposlitev invalidov, za 
pridobitev ustrezne pomoči invalidom, 
pri zagotavljanju zakonskih pravic; pri 
prizadevanjih za prilagajanje grajenega 
okolja težko pokretnim občanom, pri 
ustanavljanju aktivov invalidov . . .  Še 
bi lahko naštevali .

Tako se moramo zahvaliti številnim 
posameznikom, društvom, družbenopo
litičnim organizacijam in samouprav
nim skupnostim ter delovnim organiza-

M lada rast

cijam, ki so nam že nesebično poma
gali in smo prepričani, da nam bodo 
tudi v bodoče.

Odbor društva

K U L T U R A
DOGODEK OB LETOŠNJEM KULTURNEM 

PRAZNIKU

Zapuščeno

Mezzosopranistka EVA NOVŠAK- 
HOUŠKA je ob spremljavi pianista 
ACIJA BERTONCLJA predstavila 
ŠTIRI KOCBEKOVE PESMI za glas 
in klavir — delo skladatelja LOJZETA 
LEBIČA.

Četrto leto zapored se Prevaljčani 
polnoštevilno zberejo ob kulturnem 
prazniku na prireditvi NAŠ KRAJ V 
KULTURNI PODOBI. Ob nastopih 
domačih kulturno umetniških skupin 
v kraju se ob pisanem sporedu spomi
njajo kulturnozgodovinske podobe Pre
valj in dela kulturnikov našega kraja. 
Tako je bilo na minulih treh priredit
vah in vselej je bila ta kulturna priredi
tev lepo sprejeta med krajana. Česa 
takega v drugih krajih trenutno še ni.

Letošnja prireditev je bila za spozna
nje drugačna. Sestavljalci sporeda to
krat niso segli v preteklost, ostali so v 
današnjem času in predstavili domači
nom življenje in delo skladatelja Loj
zeta Lebiča. Povod za to je bil letošnji 
skladateljev življenjski jubilej in seve
da uspešna predstavitev ene njegovih 
zadnjih stvaritev — omenjenih Štirih 
Kocbekovih pesmi za glas in klavir. 
Kulturna skupnost Ravne na Koroškem 
nam je omogočila, da smo lahko pova
bili med nas dva umetnika, ki sta nam 
predstavila Lebičevo delo. (Enak pro
gram sta predstavila tudi na svečani 
seji skupščine kulturne skupnosti iste
ga dne v Titovem domu na Ravnah. — 
Pianist Aci Bertoncelj pa je imel na 
sporedu še ciklus Brahmsovih valčkov.) 
— Kulturni skupnosti se ob tej prilož
nosti tudi zahvaljujemo za ta program
ski prispevek.

Omenjeno Lebičevo delo je hilo pr
vič predstavljeno na lanskem festivalu 
sodobne komorne glasbe v Radencih.

Bilo je izredno lepo sprejeto. Bilo bi le
po, ko bi imeli možnost poslušalci, ki 
smo poslušali izvedbo tega dela na Pre
valjah (in na Ravnah), kaj več izvedeti 
o delu samem iz ust muzikologa in skla
datelja. Tako pa smo bili prepuščeni 
le učinku glasbe na nas — in morda 
je prav zaradi tega vredno kaj več za
pisati o tem lepem večeru, in morda je 
tako tudi prav in bolje — da nam vča
sih glasba sama, brez obširne, strokov
ne razlage učenih besed, spregovori. In 
Lebič nam je vnovič spregovoril s svo
jo izredno prodorno glasbeno govorico. 
— Za izpoved so mu služili odlični 
Kocbekovi teksti štirih pesmi: Melodi
ja, Spomin, Najstarejša mati in Zaspi, 
šumenje drevja.

2e izbor tekstov in združitev vseh 
štirih pesmi v novo celoto je oblikovno 
in vsebinsko umetniško prepričljivo 
dejanje, toda ko se zlije vsebina ver
zov z glasbo, smo priča presunljivi iz
povedi glasbenega umetnika, ki jo od
lična poustvarjalca Novšakova in Ber
toncelj z vso, njima tako lastno izraz
no močjo posredujeta med napeto zbra
ne poslušalce, ki ne morejo neprizadeto 
mimo tega dogodka. — Pa slišimo: ne 
prenesem sodobne glasbe, ni mi 
všeč,. . .  Tisti, ki je bil priča izvedbi 
Štirih Kocbekovih pesmi, vsaj tisti ve
čer ni mogel reči tako. Kajti — Lebi- 
čeva glasba ga je okupirala, prisilila k 
zbranemu poslušanju, ga ranila, močno 
vznemirila in zopet potolažila — in ga 
prisilila k razmišljanju. Je mogoče od 
glasbe še kaj več zahtevati? — Vpra
šanja sodobno-ldasdčno, mi je všeč ali 
n e ,. . .  so ob taki glasbi odveč.

Združila se je Kocbekova poezija 
(žal nam malo poznana!) in Lebičeva 
glasba (prav tako nam malo znana!) v 
eno presunljivo zvočno stvaritev, poda-
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no z zelo skromnimi glasbenimi sred
stvi — le z glasom ob klavirski sprem
ljavi. In  kaj zmore človekov glas ob 
zvokih (ali zvenih?) klavirja — to smo 
slišali in lastnim ušesom je bilo težko 
verjeti temu NOVEMU ZVOKU, ki 
ga vse premalo poznamo.

Po koncertu so nam ostale v spomi- 
tnu napete glasbene linije, trdno nave
zane na izpovednost pesnika, ki v Me
lodiji zapoje . . .  Bila si jaz, bil sem ti, 
/  niti tebe niti mene več ni, /  ničesar 
ni, nikogar ni . . .  in v Spominu: Veter 
naglo briše /  kar tišina piše /  tiho tiho 
tiše . . .  pa v Najstarejši materi: Glejte 
me v dolgi obredni togi, /  najstarejša 
žalost tega sveta sem, /  na vrhu gore 
razparana od tuge /  zibljem v naročju 
izgubljenega človeka. In  nazadnje še

2. februarja sta na slavnostnem spre
jemu olimpijskega ognja v športni dvo
rani na Ravnah nastopila Pihalni orke
ster ravenskih železarjev in pevski zbor 
osnovne šole Prežihov Voranc. Večino 
programa so pripravili člani SK Fuži- 
nar, osnovnošolci in otroci vseh vrtcev 
v Mežiški dolini (prikaz suhega trenin
ga, aerobika, ritmika).

4. februarja je v sobotni matineji v 
Titovem domu na Ravnah nastopila 
lutkovna skupina VVZ Slovenj Gradec 
z igrico Rdeča kapica.

5. februarja so si Črnjani v svojem 
kulturnem domu lahko ogledali kabaret

Paritoš Mazumdar

VAM
Sneženja je konec, 
dolga zima je mimo.
V zadnjih urah mesečne noči 
so se volkovi vrnili v gozd, 
njih sence so kakor duhovi.

Zdaj je čas,
da se skrijejo v gozdni temi.
Srne oprezajo, iščoč priložnost,
da bi prišle na piano
in se rešile dolge dolge lakote.

Kumrovec je naše romanje,
Tito je ime prihodnosti sveta.
Tito je sen svetu, ki ne ve, 
kako izpovedati svojo žalost.

Luč tvoje misli
nam bo pokazala zlato pot
v velikih urah teme.
Tvoje sanje nas bodo navdihnile 
* življenjem in ljubeznijo,
Postali bomo pogumni.

Ti si dvignil Jugoslavijo 
kot ljubeči oče, 
korakal si ji na čelu.

Toda Kambodža, Indonezija, Indija 
Tovariš, tudi one te potrebujejo. 
Tvoja roka naj se razširi še nadnje 
Ti s i  sin sveta, 
državljan vseh dežel, 
oče nerojenega zlatega sveta.

Tvoje sanje gledajo z dremavimi 
očmi,
da, z upanjem na jutri.
Kako moreš počivati?
Prosim, pridi tja, 
kjer tečejo solze 
kot reka v temi žalosti.

Človekova duša je samotna 
!n mati ihti.

(Iz angleščine prevedel M. K.)

v pesmi Zaspi, šumenje drevja: . . .  Za
spite vsi okoli mene, /  bedel bom za 
vse, majhna lučka mi bo svetila, zaspi
te, zaspite.

Pevka je odpela, pianist je položil 
zadnji akord na klaviaturo, odpeljala 
sta se v Ljubljano, ..  . nam pa je ostal 
močan vtis. Ob nijem tudi pomisel: 
Imamo ljudi ob sebi — pravimo jim 
umetniki — živijo danes, z nami vred, 
v naši sredi so — pa ne vemo zanje, 
jih ne poznamo. Celo Obračamo se od 
njih. Kruti čas za umetnika, morda še 
krutejši za nas, ko se vsega tega niti 
zavedamo ne.

Da bi le še veliko notnega papirja 
bilo popisanega z Lebičevo roko!

Jožko Kert

Miloša Mikelna Inventura s pesmijo, 
plesom in proslavo. Predstavo je pri
pravila dramska skupina KUD Svobo
da iz Črne, režiral je Edi Prošt.

6. februarja so na slavnostni seji 
skupščine kulturne skupnosti v Tito
vem domu na Ravnah podelili Prežiho
ve plakete za leto 1983. Po seji sta na
stopila mezzosopranistka Eva Novšak- 
Houška in pianist Aci Bertoncelj (sam 
je zaigral še nekaj Brahmsovih valčkov) 
s štirimi Lebičevimi samospevi na be
sedila Edvarda Kocbeka.

Umetnika iz Ljubljane sta zatem na
stopila še na tradicionalni prireditvi 
Naš kraj v kulturni podobi na Preva
ljah, kjer so na ta način proslavili 50- 
letnico rojaka — skladatelja Lebiča. 
Svojo dejavnost so predstavile tudi 
domače kulturno umetniške skupine.

8. februarja sta v novi jedilnici in v 
jedilnici ob Meži nastopila moška pev
ska zbora Fužinar in Vres. Večina de
lavcev železarne, ki si te kulturne po
slastice ni mogla privoščiti, pa se je 
morala zadovoljiti s proslavo po zvoč
nikih, ki jo je pripravil oddelek za in
formiranje.

Sicer pa smo letošnji slovenski kul
turni praznik po vsej občini bolj skrom
no praznovali, saj je bila tega dne pro
slava samo v Črni, 10. februarja pa še 
na Lešah. Sole so seveda ta praznik 
bolj dosledno proslavile. Koroška os
rednja knjižnica dr. Franc Sušnik je 
npr. učencem OŠ Juričevega Drejčka 
in srednje šole TNPU predvajala dia
pozitive o Prežihovi poti.

9. februarja je Koroški kino klub 
pripravil večer domačega filma v Žer
javu.

Od 8. do 15. februarja je bila v Pio
nirski knjižnici Leopold Suhodolčan 
na Ravnah razstava knjižnih novosti 
za otroke in mladino, v Študijski knjiž
nici pa razstava novosti slovenskih 
knjižnih založb.

U . februarja je bila v Pionirski knjiž
nici Leopold Suhodolčan pravljična 
ura z naslovom Srečanje s povodnim 
konjem.

14. februarja je bilo v Narodnem do
mu v Mežici srečanje lutkovnih skupin 
občine Ravne. Nastopili so lutkarji OŠ 
Miloša Ledineka iz Črne, osnovne šole 
in vrtca Mežica ter kultumoprosvetne- 
ga društva Šmihel. Lutkarstvo je v naši 
občini še v povojih, zato so taka sreča
nja za vse, ki se s tem ukvarjajo, zelo 
koristna, otrokom pa v veliko veselje. 
Skupina iz Črne se je z igrico Oblaček 
pohajaček uvrstila na področno sre
čanje lutkovnih skupin v Ormožu 
(16. feb.) in doživela navdušen sprejem 
tudi pri tamkajšnjem občinstvu.

17. februarja je KUD Prežihov Vo
ranc Ravne pripravilo proslavo v Pre
žihov spomin. Nastopili so Koroški ok
tet, moški pevski zbor Fužinar, harmo
nikarji in igralci društva. Novost pro
slave je bila ta, da so se igralci oglašali 
iz dvorane, tudi oktet je pel iz ozadja, 
kar je dalo prireditvi pečat zanimivosti.

Istega dne so Črnjani predstavili 
svoj kabaret v Delavskem domu v Žer
javu.

18. februarja je taborniški odred Ko
roških jeklarjev organiziral tradicional
ni zimski pohod po Prežihovi poti.

Na matineji v Titovem domu so ta 
dan nastopili igralci z osnovne šole Fra
nja Goloba na Prevaljah z igro Marja
na Beline Užaljeni medvedek. Pohva
liti moramo korajžo mladih gledališčni
kov, hkrati pa pripomniti, da bi bilo 
po režijski plati treba še marsikaj spre
meniti, da bi predstava povsem ugajala 
mlademu občinstvu, ki mu je namenje
na. Predvsem bi se bilo treba izogniti 
dolgim odmorom med dejanji.

Lešani so si to soboto lahko ogledali 
kabaret, ki ga je prikazalo KUD Svo
boda iz Črne.

22. februarja je z velikim uspehom 
gostovala na Ravnah Svetlana Makaro
vič iz Ljubljane. Otrokom je opoldne 
pela Pesmice z mačje preje, odraslim 
pa zvečer (v manj polni dvorani Tito
vega doma) šansone z naslovom Kri
zantema.

24. februarja je bil na Lešah večer 
domačih filmov, ki jih je posnel Koro
ški kino klub s Prevalj.

25. februarja so se začela pevska 
srečanja Od Pliberka do Traberka. Prvi 
koncert je bil na Prevaljah. Nastopili 
so Me PZ Mato iz Črne, Me PZ Podju
na iz Pliberka in Suški oktet iz Suhe 
na avstrijskem Koroškem.

V Kotljah sta ob istem času nasto
pila Mo PZ Trta iz Žitare vasi in Mo 
PZ Fužinar Ravne.

26. februarja so bili koncerti Od 
Pliberka do Traberka v Pliberku, na 
Holmcu in v Žerjavu. V Pliberku so 
peli Koroški oktet z Raven, šentanel-

ski pavri in Mo PZ Edinost iz Pliber
ka, na Holmcu Me in Mo PZ Društva 
upokojencev Prevalje, Mo PZ Štefan 
Goršek-Čakd iz Dravograda, v Žerjavu 
pa Mo PZ Gozdar iz Črne, Mo PZ 
Edinost iz Pliberka, Vres ter mladinski 
Me PZ srednje šole TNPU z Raven.

25. februarja so v Titovem domu na 
Ravnah nastopili lutkarji skupine Lut
ke Mladje iz Celovca z igrico Zvezdi
ca zaspanka. Mladi ljubitelji lutk na 
Ravnah so menda tokrat prvič v živo 
videli marionete.

Mojca Potočnik

DRAGO MLAČNIK

T rdnost v  živ ljen ju , n eu k lon - 
ljivost v  značaju , ljubezen  in  vo
lja  do ž iv ljen ja  in  dela  niso zm a
gale. P reh itro , še v času velike 
u s tv a rja ln o s ti in  n ač rto v  je  p re 
nehalo  b iti p lem enito  srce dobre
m u in vestnem u delavcu, lju b lje 
nem u m ožu in  sk rbnem u  očetu, 
našem u poko jnem u sodelavcu 
D ragu.

Z ibel m u je  tek la  v štev iln i 
d ru ž in i v L im bušu  p r i M ariboru. 
Bolj ko je  doraščal, večja je  b ila  
v n je m  želja po zn an ju  in  u s tv a r
ja lnosti. K ot 23-leten  m ladenič 
je  le ta  1958 že b il člen trd n e  v e
rige korošk ih  železarjev . N jegova 
vestnost in  p rid n o st p r i delu  sta  
ga po po ti p ro izvodn je v tozdu 
S tro ji in  deli pe lja la  kaj h itro  
navzgor. Tako je  nap red o v al od 
dostav lja lca , nato  p rip rav lja lca  
in  rezalca m a te ria la  na h ladnem  
rezan ju  do visoko p ro d u k tiv n e 
ga s tru g a r ja  n a  po lav tom atsk i 
stružnici.

N ava jen  vseh  trd ih  in  težašk ih  
del — km ečk ih  ali p riložnostn ih  
p red  redno  zaposlitv ijo  —  je  tu d i 
vsa dela v naši že lezarn i vedno 
sp re jem al in  izvrševal. Jez il se je  
le, k ad a r m u  delo n i steklo, ko t 
je  hotel, v en d a r je  bilo to  le 
m alokrat.

Toda bolezen ga je  k o rak  za 
korakom  izločevala iz naših  vrst. 
Naš D rago je  posta ja l invalid . 
Z apustiti je  m oral delo na s tru ž 
nici. Z veliko vnem o je  sp reje l 
delo p le sk arja  n a  končn ih  p ro iz
vodih stiskalnic. Toda bolezen ga 
je p risilila , da je  m ora l zapustiti 
tud i to  dplo in  čez nekaj tednov  
je ugasnil. N i m u bilo dano, d a  b i 
užival sadove svojega dela, da 
bi živel s svojim i d rag im i v d e
lavskem  stan o v an ju  n a  Ja v o rn i
ku, da b i b il k o t zaslužen upo k o 
jenec ponosen ob pogledu na 
svojo železarno.

Z njegovo sm rtjo  n i izgubila 
samo d ru ž in a  svojega n enado
m estljivega m oža in  očeta, ne sa 
mo m a ti svojega dragega sina  in  
ne sam o b ra tje  in  sestre  svojegaPonudba

K U L T U R N A  K R O N I K A
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DEJAVNOST DRUŠTVA UPOKOJENCEV
OBČINSKO EKIPNO

PRVENSTVO V KEGLJANJU
ZTKO —  kom isija  za keg ljan je  

R avne je  izvedla zim sko p rv e n 
stvo »B« lige za sezono 1983/84. 
T ekm ovan je je  b ilo  v  tre h  ko lih  
po 100 lučajev  m ešano, in  sicer 
na 4-steznem  kegljišču na P re v a 
ljah .

T ega tek m o v an ja  so se u d e le 
žili tu d i tekm ovalci DU R avne v 
postavi: Jože Sam ec, A dolf H a- 
nuš, Jože K otn ik , Jože G rabner, 
P e te r  Igerc, Iv a n  Ž unko, B oris 
F išer, B ogom ir V astl in  A lojz 
B reznik.

V I. ko lu  8. 1. 1984 so naši 
tekm ovalci nastop ili p ro ti TRO

PRVENSTVA ZELEZARJEV 
V SMUČANJU IN SANKANJU

TOZD D ružbeni standard  je  v ja 
n u a rju  in feb ru a rju  p rired il prvenstva 
železarjev v veleslalom u, sm učarskih 
tek ih  in  sankanju . Vsa tekm ovanja  je 
v sodelovanju s tem  tozdom  in s svojo 
sodniško ekipo izvedel SK Fužinar.

Na tekm ovanju  v veleslalom u, ki je 
bilo 21. jan u a rja  na  OSVENU, je  v šti
rih  starostn ih  skupinah nastopilo 45 
tekm ovalcev.

R ezultati 
Zenske od 35—45 le t

1. M ira Videmšek, TOZD Kom erciala 
od 25—35 let

1. E rna M ikeln, TOZD Kom erciala
2. Jožica Taks, DS za Računovodstvo
3. M ira Lahovnik, TOZD SGV

dragega b ra ta , veliko  p reh itro  
sm o ga izgubili tu d i m i sodelav
ci, zato je  p rav , če zapišem o, k a r  
čutim o in  kot je  d e ja l pisatelj 
Robič:

Saj ni rečeno, da te  ni, 
čep rav  v teh  dneh  sonca ni, 
čep rav  besede dah  nam  peša 
in  solze b rišejo  oči.
Č eprav tvo j glas se več ne sliši, 
beseda tv o ja  v nas živi.
Povsod te  čutim o m i v s i . . .

Spoštovani Drago, h va la  ti za 
delo in  tovarištvo! Isk reno  in 
globoko sožalje soprogi, hčerk i in  
sinu, m am i, b ra to m  in  sestri te r  
d rug im  sorodnikom  izrekajo  so
delavci, odbor s in d ik a ta  te r  vod
stvo tozda S tro ji in  deli.

P rev alje  te r  p o d rli 2.120 kegljev . 
N aslednje tekm ovan je  je  bilo 14. 
ja n u a rja , nastop ili pa so p ro ti isti 
ek ip i kak o r v p rv em  kolu . V  tem  
kolu  so pod rli 2.213 kegljev . V 
tre t je m  kolu , k i je  b ilo  22. ja n u 
arja , so po d rli 2.097 kegljev. 
S kupaj v  tre h  ko lih  6.430 k e 
gljev, tako  da se je  ek ipa  upoko
jencev  m ed šestim i ek ipam i u v r 
stila  n a  drugo m esto in  bo im ela 
pravico  n as to p ati v »A« ligi. Med 
posam eznik i sta  se zelo dobro 
u v rs tila  upoko jenca Jože Sam ec 
na drugo in  Jože K o tn ik  n a  tre t je  
m esto. T ekm ovanje se bo n a d a 
ljevalo.

E rv in  W lodyga

Moški nad 45 let
1. Tomo Stefanovič, TOZD K om er

ciala
od 35—45 le t

1. Ivan  M lačnik, TOZD Ind. noži
2. B ranko Svetina, TOZD SGV
3. Milan D retnlk , TOZD SGV

od 25—35 let
1. Boris Kotnik, TOZD Jek larn a
2. A ndrej Holzl, TOZD RPT
3. M irko Perger, TOZD S tro ji in deli

do 25 let
1. M irko K rejan , TOZD Kovačnica
2. Klem en M aklin, TOZD S tro ji in  

deli
3. Rom an Polajner, TOZD Družbeni 

standard
T ekm ovanje v sm učarskih  tek ih  je  

bilo 24. jan u a rja  na 6 km  in  3 km  pro
gi v K otljah.

R ezultati 
Zenske do 35 let

1. Jožica Taks, DS za Računovodstvo 
nad 35 let

1. B erta  Vidovšič, DS za KSZ
2. Angela Ju ra ja , DS za Gospodar

jen je
Moški nad 45 let

1. Maks U rnaut, TOZD Jeklolivarna 
od 35—45 let

1. M irko K rančan, TOZD Prom et
2. Jakob  Vidovšič, TOZD ETS
3. Anton B ertalanič, TOZD ETS

do 35 le t
1. Boris N abernik, TOZD Vzm etarna
8. feb ru arja  pa  so se železarji v K ot

ljah  pom erili še v sankanju . Med žen
skam i je  bila najboljša M arija Lahov
nik, TOZD SGV, druga je  bila Jožica 
Kotnik, TOZD SGV, tre tja  pa Jožica 
Laznik. Med m oškimi je  zmagal M ar
jan  Zdovc, TOZD SGV, pred  B rezni
kom, TOZD SGV, in Korinškom , TOZD 
Jeklolivarna.

V feb ru arju  smo na sm učišču Pose
ka in  tekališču PTK prired ili in  iz
vedli tečaj alpskega sm učanja in te 

čaj sm učarskega teka. Udeležba na 
obeh je  bila skrom na, in sicer 15 de
lavcev in  delavk iz železarne in d ru 
gih delovnih organizacij z Raven.

O rganizator rekreacije  
Franc Golob

ZIMSKO PRVENSTVO
s l o v e n s k ih  Že l e z a r n

11. feb ru a rja  1984 so bile na  Jesen i
cah zim ske športne igre Slovenskih 
železarn. Obsegale so sm učarske teke, 
veleslalom  in  sankanje. Naši tekm o
valci so b ili solidni.

P r i ženskah smo v tek ih  ekipno 
osvojili 2. m esto, posam ezno pa sta 
zm agali M ajda H orjak  in  B erta  Vi
dovšič, vsaka v svoji starostn i sku
pini.

P ri m oških smo osvojili ekipno t r e t 
je  mesto.

P ri veleslalom u smo pri ženskah in 
m oških ekipno osvojili drugo mesto. 
K uspehu so pripom ogli: Mikelnova, 
K odrunova in K om arjeva te r  Maklin, 
K rejan, Kotnik, R avnjak, Svetina in 
Mlačnik.

Tudi p ri sankan ju  smo ekipno osvo
jili drugo m esto. P ri ženskah so k  te 
m u prispevale: Laznikova, Gostenčni- 
kova in Lahovnikova, p ri m oških pa 
Zdovc, K orinšek in Verdinek.

Ekipno so v vseh panogah zmagali 
Jeseničani.

MLADI V TOZD SGV
n a  s a n k a Sk i h  t e k m a h

Dne 28. jan u a rja  1984 ob 9.30 je  KS 
ZSMS Železarne Ravne organiziral 
sankaške tekm e na Rimskem  vrelcu. 
Iz TOZD SGV se jih  je  udeležilo k a r 
osem m ladincev, ki na  tekm i niso sa
mo sodelovali, tem več so »prisankali« 
tud i dobre rezu lta te . Sankaških tekem  
so se udeležili: Jože Iršič, Alojzij Li- 
povnik, Janko  Pečolar, Janko  K rivo
nog, Ivan M irkac, A nton Pšeničnik, 
A nton Rožej in Irena Buček.

Mladi iz TOZD SGV se radi udele
žijo tak ih  srečanj. Vsi tekm ovalci so 
bili z organizacijo zadovoljni, na p ri
hodnjih  sankaških  tekm ah pa si želijo 
večjo m nožičnost in ak tivnost vseh 
m ladincev, saj bi se le tako  m ožnosti 
za dobro delo še povečale.

M arta V renčur

V TSD SO SMUČALI
28. jan u a rja  1984 je  sind ikat Težkih 

stro jn ih  delov prired il tekm ovanje v 
rek reativnem  sm učanju  pri K lem enu 
nad Prevaljam i. Bilo je  bolj šaljivo, 
tako  da so im eli možnost zmage tudi 
sm učarji z m anj izkušnjam i. Vsi so
delujoči so se trud ili za čim boljše re 
zultate.

K er ni bilo razvrstitve  po kategori
jah , so se po progi spuščali sodelavci 
raznih  starosti brez izjem. Med njim i 
smo imeli tudi sodelavko, ki je  edina 
zastopala žensko vrsto  naše delovne 
organizacije. Zato je  bila deležna tudi 
m edalje, saj se je  med 18 nastopajo
čimi uvrstila  na  dobro 13. mesto.

P ri skupnem  kosilu smo podelili od
ličja  in vsi sodelujoči so se odločili, 
da bomo takšna tekm ovanja v p rihod
n je  še p rirejali.

R ezultati: 1. Zoran Sedar, 2. Ivan 
Ažnoh, 3. M arjan  Paradiž.

Športni an im ator se je  v  im enu sin
dikata  zahvalil sodelujočim  in jih  po
zval k nadaljn jem u sodelovanju na 
področju športa in  rekreacije.

Športni anim ator 
Vlado K oletnik

SMUČANJE IN SANKANJE 
V TOZDU KONTROLA KAKOVOSTI

25. jan u a rja  1984 je  IO OOS TOZD 
K ontrola kakovosti organiziral tekm o
vanje  v sm učanju  in  sankan ju  pri 
Rimskem  vrelcu. Sm učanje je  po te
kalo ob vlečnici Rimski vrelec, m ed

tem  ko so se sankači pom erili na  pro
gi Ivarčko jezero—Rimski vrelec.

Na splošno je  bila udeležba na tem  
tekm ovanju  zadovoljiva, saj je  bilo 
skupaj vseh tekm ovalcev 39. Sm učar
ji, k i so se pom erili v veleslalom u, so 
pokazali k a r precej znanja med v ra t
ci, sankači pa so se ravno tako izka
zali s p recejšnjo  m ero borbenosti.

Zmagovalci v posam eznih kategori
jah  so bili: 

veleslalom  ženske: Jožica Hercog 
veleslalom  m oški do 35 let: E rnest 

Srebot
veleslalom  moški nad  35 let: Jože 

Kordež.
sankan je  ženske: M ilka Breznik 
sankan je  m oški: A nton Zdovc 
sankanje  m oške dvojice’ M arjan 

M erkač — Dušan Golnar 
sankanje  ženske dvojice: M arija Go

stenčnik  — M arija Kobolt 
sankan je  m ešane dvojice: M arija

K ra jnc  — R ajko Meh.
Janez Konečnik

Na startu

TEKMOVANJE V TOZDU 
INDUSTRIJSKI NOZl

2e  p ri prvem  nale tavan ju  snega smo 
se sestali z m ladino in  predsednikom  
sindikata te r  se dogovorili, kako naj 
bi potekalo tekm ovanje in kje.

K er je  d en arja  za dejavnost zelo 
malo, smo sklenili, da pripravim o 
progo za veleslalom  in  sankanje sami. 
K ar na  Poseki smo s pom očjo rek re - 
a to rja  Goloba (Družbeni standard) po
stavili v ra tca, m eritve pa  je  prevzel 
tovariš Jazbec za obe disciplini. Težje 
pa je  bilo s prip ravo  proge za sanka
n je, saj smo jo  p rip rav lja li z m ladi
no za Gim nazijo po sta ri gozdni ce
sti 14 dni.

Ko smo zbirali p rijave  tekm ovalcev, 
sva se s tovarišem  Ovčarjem, članom  
strelskega društva, dogovorila, da bi 
izvedli obenem  strelsko tekm ovanje. 
Tu pa je  bilo tud i največ tekm oval
cev.

V veleslalom u smo na dan tekm o
vanja  imeli dve skupini: žensko in  
moško, prav  tako je  bilo p ri sankanju  
in s tre ljan ju . Zaključek in podelitev 
pokalov in  kolajn  smo imeli v poseb
ni sobi na  DTK, na koncu pa smo še 
zaplesali in podelili kolajne za prva 
dva požeruha.

Delovno predsedstvo letošnjega občnega zbora planincev

Rekreacija in šport

Zaobljuba pred tekm o
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Uspeh K K  Ravne v M islinji

2elim  si, da bi bilo tak ih  tekm ovanj 
med tozdi več, saj bi tako  pritegnili 
večje število tekm ovalcev — rek rea tiv 
cev v več panogah. P ri nožih imamo 
v tem  času še tekm ovanje v hitropo
teznem  šahu, keg ljan ju  in plavanju.

R ekreator v tozdu Ind. noži 
Adolf Pe trič

POVRATNO SREČANJE
MED TOZDOMA STROJI IN DELI 

IN TIO METALNA
V soboto, 28. jan u arja , so rek rea to r 

in  sindikalni delavci tozda S tro ji in 
deli p ripravili tekm ovanje v velesla
lom u p ri Ošvenu. Pom erilo se je  več 
kot 60 sm učarjev  tozda TIO M etalna 
iz M aribora in S tro jev  in  delov. Ve
čino prv ih  m est so pobrali gostje, od 
naših sta  v svoji starostn i skupini 
zmagala le Adi Pustoslem šek (nad 40 
let) in M irko Perger (30—40 let), m ed
tem  ko so se p ri m lajših  m oških za 
Prvim M ariborčanom  zvrstili ka r trije  
naši: Jože Kolar, K lem en M aklin in 
Tomaž Hovnik. P ri ženskah nad 30 let 
je  bila najboljša naša predstavnica 
M arija K olenik (4.), p ri m lajših  pa 
Anica 2 ag ar (2.).

Tekm ovanje je  potekalo v športnem  
duhu in je  lepo uspelo. G ostje so bili 
zadovoljni tud i z družabnim  delom 
srečanja, čeprav im ajo organizatorji 
našega tozda s p ripravo tak ih  srečanj 
p recejšn je  finančne težave, saj v 
tozdu nim ajo nam enskih sredstev za- 
nja. K er so športna  srečan ja  med 
tozdoma SiD in TIO sad in spodbuda 
poslovno tehničnega sodelovanja, bi 
bilo prav, da bi v delovni organiza
ciji in v sind ikatu  našli pot, da bi jih  
finančno podprli.

Mojca Potočnik

’ REGIJSKO PRVENSTVO 
KARATEISTOV

14. jan u a rja  1984 Je K arate  k lub Mi
slinja — KK sekcija  Partizan  organi
ziral regijsko prvenstvo v ka tah  po
samezno in ekipno. Letos so se ta  tek 
m ovanja (regijska, republiška in  na
zadnje državna) pričela zelo hitro . 
Vsak, ki se uvrsti na  tem  tekm ovanju 
med prve štiri, dobi vstopnico za na
da ljn je  tekm ovanje. KK Ravne Je te 
žavno pot do najv išjih  naslovov pričel 
Izredno uspešno.

V M islinji se Je zbralo 7 k arate  k lu
bov iz koroško-šaleške regije. Tekm o
vanje je  potekalo v vseh kategorijah. 
Prijavilo  se je  72 tekm ovalk  in  tek 
movalcev. Iz našega kluba jih  Je so
delovalo 15 in  k a r 12 se Jih je  uv rsti
lo na nadaljn ji tekm ovalni nivo.

KK Ravne je  osvojil ko t klub prvo 
mesto, sicer pa 4 p rva  m esta, 2 drugi, 
4 tre tja  in 2 četrti m esti. Čestitamo!

R. Breznik

Sa h

Jan u arja  sta bila odigrana dva h i
tropotezna tu rn ir ja  za pokal Fužinar 
84. Na prvem  Je zmagal Jože Jesenek 
z 12 točkam i pred Kom arico 11 in Ju- 
ričanom  10,5.

Na drugem  pa Je bil najboljši Grzi- 
ha z 12 točkam i, sledita B urjak  z 11,5 
in E rjavec z 11 točkam i.

Udeležba na obeh tu rn irjih  je bila 
Poprečna. Vsi šahisti in ljub ite lji šaha 
ste vabljeni na naslednje tu rn irje .

M. V.

DA BI SE TAKO ZBIRALI 
OB REFERENDUMU

28. Januarja  Je KS S tro jnska Reka 
organizirala — to k ra t že petnajstič  — 
sankaške tekm e na Zelenbregu. Tek
movali so otroci in  odrasli, vseh je 
bilo več ko t sto. N aslednji dan so se

pom erili še sm učarji v sm uku. Tudi 
teh  je  bilo lepo število (okrog 40).

Najboljši so p re je li lepa darila, ki 
so jih  prispevali: TKS Ravne, S toritve 
Ravne, sind ikat železarne Ravne, Lov
ska družina S tro jna, In šta la ter P re 
valje, Kograd, tozd S tavbenik Preva
lje , O brat za kooperacijo  in  KZE T ra
ta  P revalje. Vsem se k ra jevna  skup
nost S tro jnska Reka iskreno zahva
lju je.

N aslednjo soboto (14. februarja) so 
p rired ili še sankaške tekm e na S tro j
ni. Tudi teh  se je  udeležilo veliko šte
vilo k rajanov  in  tistih , ki so b ili tu  
rojeni, pa so se odselili.

Športna tekm ovanja so m ed ljudm i 
z Zelenbrega in okolice zelo p rilju b 
ljena, ke r so dobra  priložnost za d ru 
žabno srečanje. V k ra jevn i skupnosti 
S tro jnska Reka si zato želijo, da bi se 
k ra jan i enako množično zbrali tud i ob 
referendum u in glasovali za sam opri
spevek. M. P.

TEŽKO JE PRITI 
V VRH ALPSKEGA 

SMUČANJA
Alpsko sm učanje je  p ri nas zelo p ri

ljub ljena  športna veja, posebno, od
k a r so naši najboljši tekm ovalci po
segli v v rh  svetovne sm učarske elite. 
Korošci sicer še nim am o predstavn i
ka v te j eliti, ga bomo pa čez nekaj 
le t lahko imeli, če bomo še naprej 
tako zavzeto delali s tekm ovalci, kot 
si prizadevajo v Sm učarskem  klubu 
Fužinar.

Sm učarski delavci na Ravnah se za
vedajo, da se dober tekm ovalec ne 
rodi, am pak ga m oraš voditi od prvih  
sm učin mimo tisoč in tisoč v ratič  do

cilja  in  m orebitne zmage. Mnogi kljub 
trdem u tren ingu  nikoli ne  okusijo 
slasti zmage in  v bo ju  z boljšim i od
nehajo. Drugi vztra ja jo  in  pot na 
vzgor jim  je  odprta. Toda nekje je  
m eja. Tega se sm učarski delavci prav 
tako zavedajo, zato trezno načrtu je jo  
delo z m ladim i tekm ovalci in ne ob
upujejo, če niso vedno m ed prvim i.

»Pri nas je  sm učarski šport tako 
razvit,« je  povedal poklicni tren e r 
alpskih sm učarjev  p ri SK Fužinar in 
pom očnik zveznega tren e rja  B rep re 
zentance alpskih sm učarjev  Jakob 
Valtl, »da je  zelo težko prodreti v  v rh  
jugoslovanskega sm učanja, še teže pa 
je  v n jem  ostati, ke r m očnejši klubi 
na vse načine poskušajo zavirati p ro
dor koroškega sm učanja. Zato je  za 
nas velik uspeh, da imam o v državni 
reprezentanci pet m ladincev in tri 
p ionirje, nekaj m lajših  tekm ovalcev 
pa bo v sezoni 1984/85 kandidiralo  za 
vstop v pionirsko reprezentanco. Re
zultat šestletnega rednega dela SK 
Fužinar in  drugih  klubov v občini je 
občinska alpska selekcija, v katero  so 
vključeni najboljši sm učarji občine; 
tren u tn o  so tr ije  iz Crne, dva iz Me
žice in osem z Raven.«

PREMALO DENARJA 
ZA MN02ICNOST

Letos je  v k lubu  k a r 120 tekm oval
cev, k a r je  za naše razm ere zelo ve
liko število. Lahko smo veseli, da to 
liko naših o trok  na  ta  način izrablja  
svoj p rosti čas.

Z aradi tak e  m nožičnosti pa k lubu 
prim an jku je  sredstev, saj m u družba 
daje denar le za v rhunsk i šport. Ker 
pa ZVUT (Zveza vaditeljev, učiteljev  
in trenerjev) v  občini ne  deluje, si 
m ora sam iskati talente , k a r  pa je  
mogoče le, če začne z m nožično vzgo
jo  in učenjem  najm lajših , k i imajo 
veselje do sm učanja.

T ren ira ti je  treb a  vse leto  in koli
k o r se največ da na snegu. Večinoma 
je  na b ližnjih  sm učiščih prem alo sne
ga, zato tren ira jo  p ri Ošvenu, kolikor 
pa je  mogoče, tud i na  bolj oddaljenih 
smučiščih. V endar tak e  p rip rave lah 
ko omogočijo le najboljšim  tekm oval
cem, predvsem  reprezentantom , ostali 
se m orajo  m ed letom , ko so naša sm u
čišča kopna, zadovoljiti samo s suhim  
treningom . Prevozi so se nam reč v 
zadnjem  času močno podražili, prav  
tako tu d i gostinske usluge.

Z aradi pom anjkan ja  denarja  SK F u 
žinar tudi težko obdrži tren erje , ki 
j ih  v m očnejših k lubih  neprim erno 
bolje p laču jejo  ko t p ri nas. Vendar 
ne  m orem o reči, da naš klub ne skrbi 
za strokovni kader. Profesionalnem u 
tren e rju  pom aga letos k a r devet ho
norarn ih , ki delajo v treh  skupinah — 
od cicibanov do m ladincev. Res pa je, 
da ne vzgajajo m ladih sm učarjev  za
rad i zaslužka, am pak gre za entuzia- 
zem ljudi, k i so p redani sm učarskem u 
športu. Isto  velja za mnoge funkcio
n a rje  kluba in za starše otrok  — tek 
m ovalcev, k i klubu pom agajo na raz
ne načine; s tem  da sodijo na tekm ah 
ali pa sodelujejo na delovnih akcijah,

ki jih  organizirajo, kadar Je treb a  p ri
p rav iti progo ali očistiti teren  za sm u
čišče.

Tudi šola je  dejavnosti sm učarskega 
kluba naklonjena, učenci celodnevne 
šole odhaja jo  na treninge še v času 
pouka, srednješolci pa im ajo zaradi 
p rip rav  in  tekm ovanj veliko izostan
kov, za k a r  pa  im ajo učite lji razum e
vanje.

K ljub tem u m oram o m lade sm učar
je  — tekm ovalce občudovati, saj za 
treninge in  tekm ovanja žrtvujejo  
ogrom no časa, ob tem  pa ne smejo 
zanem arjati šolskih obveznosti. K ajti 
negativni učenci si odsotnosti od po
uka  ne m orejo  privoščiti.

ČIGAV JE  OSVEN?
K ljub vsej naklonjenosti družbe pa 

vodstvo SK Fužinar doživlja tud i očit
ke in  negodovanja. N ekateri delavci 
železarne m u nam reč očitajo, da si 
lasti pol sm učišča p ri Ošvenu. To da 
je  nesprejem ljivo, ke r je  celoten te 
ren  last delavcev železarne.

P redsednik  SK Fužinar A nton Na- 
vodnik jim  odgovarja, da k lub skrbi 
za ta  te ren  že več let, začel ga je  
u re ja ti že p re j, preden  je  postalo 
sm učišče last železarne. Progo redno 
vzdržuje, k a r  je  za tren ing  nujno, 
med treningom  pa zaradi varnosti 
sm učanja proga m ora b iti ograjena. 
V in teresu  vseh je, da naši sm učarji 
tren ira jo  na  domačem smučišču, ke r 
imam o tako najm anj stroškov. P red 
sednik N avodnik pa pripom inja, da 
jim  na avstrijsk i Peci (Petzenkdnig) 
dovolijo ograditi progo, kadarkoli p ri
dejo naši sm učarji tja  tren ira t, ne da 
bi Jim to  posebej zaračunali.

Rešitev vidi v tem, da bi se delov
n ih  akcij na Ošvenu v prihodnje  ude
leževali vsi, ki želijo tam  sm učati. Ta
ko b i lahko u rejevali celotno smučišče 
in ne b i bila proga, k i si jo  »lasti« 
Fužinar, boljša od ostalega terena. 
Lani so člani SK Fužinar opravili na 
Ošvenu k a r več ko t 1800 delovnih ur. 
Cez leto  so očiščevali teren , pozimi 
pa p rip rav lja li proge. M orda b i k a 
zalo, da bi kdaj delovno akcijo na 
Ošvenu organiziral tud i tozd D ružbe
ni standard.

S icer pa Navodnik meni, da zaradi 
ograjene proge na Ošvenu negoduje 
le peščica ljudi, saj je  m ed tednom , 
ko Fužinarjevi sm učarji največ tre 
n irajo , tam  zelo malo drugih  sm učar
jev, ob sobotah in  nedeljah  so pa ve
činoma na tekm ovanjih .

Da m ora b iti del sm učišča zap rt za 
netekm ovalce, se je  izkazalo tud i ob 
zadnji FIS tekm i, k i jo  je  SK Fužinar 
dobro p ripravil. Po tekm i so nam reč 
progo odprli za vse ljub ite lje  sm uča
nja, pa Je bila po nekaj u rah  tako 
zdelana, da po n je j skoraj ni bilo mo
goče več voziti.

Ce je  to rej naša sm učarska javnost 
naklonjena dejavnosti SK Fužinar, če 
si želi uspehov njegovih tekm ovalcev 
in tudi kvalitetn ih  tekm ovanj na 
Ošvenu, se bo m orala sprijazniti s 
tem , da m ora b iti del tam kajšnjega 
sm učišča ograjen, poskrbeti pa bo tre-

Zmagovalci 3. ravenskega slaloma FIS
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Pred startom

ba tudi za boljšo u rejenost ostalega 
te ren a  in proge za rekreativce.

M ojca Potočnik

HOKEJ NA KOROŠKEM
Hokej, edina kolektivna igra med 

zim skim i športi, je  zelo a trak tiven . 
H itrost in moč sta m agneta, ki p ri
v lačita veliko m ladih. Med olim pijsko 
vročico je  bilo za vsakim  vogalom 
moč opaziti mulce, k i so se s pali
cami podili za raznim i žogicami in jih  
potiskali v im provizirane gole.

Nekaj sta re jših  pa je  zastavilo bolj 
resno. Na Ravnah se je  zbralo toliko 
zagretih  (največ jih  je  iz Gram oznice, 
zatem  sledi Cečovje), da so uspeli se
stav iti dve ekipi. Podpira jih  OO 
ZSMS Trg, tako da nosita im eni Trg I 
in Trg II.

UVODNO POJASNILO
S prem ljan je  s ta n ja  na disci

plinskem  področju  spada m ed 
stalno nalogo naše službe. Poteka 
sistem atično že od le ta  1976 glede 
na po trebe tozdov in  delovnih 
skupnosti z različnim  obsegom. Če 
na k ra tko  p rele tim  problem ati
ko  na disciplinskem  področju, je  
s tv a r  takšna:

V začetku disciplinski postopki 
niso bili številni, p rav  tako ni b i
lo  enotnega pristopa za reševanje 
te  problem atike. S sprejem om  
prav iln ika  o obveznostih in od
govornostih sm o delo na disci
plinskem  področju opredelili v 
sk ladu  z zakonom  o združenem  
delu. Tedaj smo v  železarni uve
dli tu d i pavšalno odškodnino kot 
elem ent odškodninske odgovor
nosti.

S sprejem om  zakona o delov
n ih  razm erjih  smo v le tu  1983 
p rip rav ili tud i nov p rav iln ik  o 
delovnih razm erjih , kam or sm o v 
III. poglavje prenesli poglavje 
odgovornosti. N orm ativno smo 
disciplinsko odgovornost zaostri
li, kaj pa je  prineslo  delo, je  raz
vidno iz poročila, k i je  del te 
analize.

POROČILO O DELU 
DISCIPLINSKE KOMISIJE

Pregled  dela skupne disciplin
ske kom isije za preteklo  le to  v 
številčnem  prikazu kaže rahel 
po rast postopkov v  p rim erjav i s 
p retek lim i leti. Tudi lan i se je  
sesta ja la  kom isija po senatih , in  
to  k a r  118-krat, k a r  pomeni, da 
je  poprečno zasedala d v ak ra t te -

V ravenski občini obstajajo  še ekipe 
Leš, Reke in  Mežice I in II.

Hokej se je  m enda na Koroškem  in 
na R avnah nekoč že igral, a je  o tem 
bolj malo znanega, zato se bom om e
jil na sedanjost.

F an tje  so se seveda zbrali na  po
polnom a ljub ite ljsk i osnovi. Na Rav
nah tren ira jo  na drsališču pri roko
m etnem  igrišču. Na razpolago ga im a
jo od pol osme u re  naprej. Ko še niso 
b ili dovolj dobro organizirani, so tre 
nirali, k ad ar je  bilo na drsališču m anj 
drugih  drsalcev. D ružbeni standard  
jim  je  naredil čistilce ledu in gole, ki 
so po dim enzijah prilagojeni njihovi 
igri. Ta nam reč zaradi slabše oprem e 
ne sme b iti preostra. Kaj h itro  lahko 
pride do podplutb in presekanin. P a 
lice po 600 in hokejske d rsalke  po 
4000 d inarjev  je  mogoče nabaviti v 
trgovini, zatakne pa se p ri raznih

densko. Iz priložene shem e je  raz
vidno, da je  največ zahtev  iz 
tozdov m etalu rške dejavnosti, kar 
67 odstotkov vseh uvedenih po
stopkov; veliko manj postopkov 
so zahtevali v  tozdih m ehanske 
obdelave, in  sicer 15,1 odstotek.

Tozdi sprem ljajočih  dejavnosti 
in delovne skupnosti se po jav lja 
jo  vsak s po 6 odstotki uvedenih 
postopkov, k a r  je  p ravzaprav  m i
nim alno glede na ostale tozde in 
skoraj n i vredno  omembe.

ščitnikih. N ekateri uporab ljajo  nogo
m etne, veliko pa si j ih  nared ijo  ka r 
sami. P red  treningom  in po n jem  oči
stijo  led, na  koncu pa igrišče polijejo  
s tanko plastjo  vode. G ladka ploskev 
je  predpogoj uspešne igre.

Eden od igralcev m i je  zaupal, da 
je  recep t za dobre rezu lta te  kondi
cija, dobro drsan je, iznajdljivost, 
predvsem  pa kolektivna igra. P ri »ve
likih« ekipah je  pom em ben tud i dober 
v ra ta r, sam i pa so zadovoljni z vsa
kim, saj si m alokdo upa pred  gol.

Na tren ing ih  ne ig rajo  na čas, ena 
tre tjin a  so š tirje  doseženi goli, na 
tekm ah pa so igrali 3X10 m inu t čiste 
igre. Na tekm ovanju  so v ekipi 4 ig
ralci in  v ra ta r. Trg I je  ig ral z dve
m a napadom a in  obram bam a. Pravila  
so zaradi obstoječih igrišč in  oprem e 
nekoliko p rik ro jena. Ofsajda ni, buli 
ob robu igrišča pa je  redkost. K aznu
je  se nepravilno zadrževanje, nevar
no dvigovanje palic in  ploščic. Dome
n ili so se, da pred  polovico drsališča 
ne stre lja jo  na  nasprotnikov gol.

Na tu rn ir ju  ob turističnem  tednu  v 
Mežici je  zmagala ekipa Reke pred 
Trgom  I in II, na  Ravnah pa T rg  I 
pred  Reko in  Lešami.

Igralci so b ili zadovoljni s propa
gando (prek radia  Slovenj Gradec) in 
s podporo OO ZSMS Trg, ki je  p rispe
vala nagrade, m anj pa z obiskom  gle
dalcev.

Letos so ekipe dobile povabilo, da 
se udeležijo slovenske sindikalne lige, 
vendar za resnejše tekm e nim ajo za
dostne opreme.

H okejisti m enijo  o svojem  športu, 
da je  zanim iv in a trak tiven . Večina 
ga goji kot dopolnilni tren ing  k  d ru 
gim panogam , ke r se zavedajo, da so 
om ejeni s slabo oprem o in z zimsko 
sezono. V endar želijo, da bi d rsan ju  
kot m nožičnem u rekreacijskem u špor
tu , ki je  za razliko od sm učanja do
stopen vsem, na  R avnah nam enili več 
pozornosti. Potlej so bo m orda bolj 
razvil tudi hokej, k i je  izrazit tekm o
valni šport.

H okejskim  navdušencem  želimo ve
liko športn ih  užitkov v ig ri in  dolgo 
prihodnjo  zimo.

M arko Vrečič

G lede izrečenih disciplinskih 
ukrepov je  b ilo  največ jav n ih  
opominov, in  sicer 35,5 odstotkov; 
29,1 odsto tek  je  bilo opominov,
13,5 odsto tka je  bilo prenehanj 
delovnih razm erij; 12,4 odstotkov 
je  nerešenih  prim erov; 8,9 odsto t
ka oprostitev  in  ustav ljen ih  po
stopkov.

D enarne kazni in  razporeditev  
na druga dela in  naloge kom isija 
izreka v m an jši m eri; tako  da je  
prim erov  teh  ukrepov zelo malo.

P ri ugo tav ljan ju  odškodninske 
odgovornosti opažamo, da je  bilo 
povečanje zahtev po ugotav ljan ju  
dejanske škode, m edtem  ko je  b i

lo zahtev  za ugotovitev pavšalne 
odškodnine bistveno m anj (le 28 
odstotkov od vseh pred laganih  v 
disciplinski postopek) kakor v 
pretek lem  letu.

Delo kom isije je  potekalo zado
voljivo, senate smo sestav ljali iz 
članov kom isije in  razen v dveh 
tozdih im ajo  še povsod po dva 
člana. V tozdu Je k la rn a  im ajo sa
mo enega člana skupne disciplin
ske kom isije, ker se je  eden upo
kojil, p rav  tako  v tozdu S tro ji in  
deli, k je r  je  en član odšel na delo 
v drug tozd.

P ri obeh bo treb a  oprav iti n a 
dom estne volitve, k e r en sam  ne 
m ore b iti stalno  član senata (iz
m ensko delo, odsotnosti itd.).

SPLOŠNE UGOTOVITVE 
IN OCENA STANJA

TOZD Je k la rn a  vodi tako  v š te 
vilu  pred laganih  delavcev v dis
ciplinski postopek, kakor tud i po 
izrečenih disciplinskih uk rep ih  in  
ugotovitvah pavšalne odškodnine 
in  m ateria lne škode. V tem  tozdu 
se delavci po jav lja jo  tud i po t r i 
k ra t na leto  ko t k ršite lji, saj 
mnogi ponav ljajo  k ršitve  in  se 
u krep i p ri n jih  stopnjujejo . K ljub 
izrečenim  ukrepom  le - ti znova 
k ršijo  delovne obveznosti, zato je  
ravno v tem  tozdu največ izrekov 
disciplinskih ukrepov p renehan ja  
delovnega razm erja. Ugotovitev, 
ki v p recejšn ji m eri razvrednoti 
delo disciplinske kom isije, je, da 
delavci, ki v lagajo  ugovore na 
delavski svet, dosežejo v 50 od
stotkih, da jim  ukrep  delavski 
svet sprem eni v blažjega.

Tu g re  v  glavnem  za lažno so
lidarnost z delavci in  za neupo
števan je  določil p raviln ika, ki n a 
tančno opredelju je , kdaj delavski 
svet lahko sprem eni odločitev 
d isciplinske komisije.

TOZD V aljarna p rav  tako do
kaj dosledno zahteva disciplinske 
postopke za k ršite lje  delovne ob
veznosti svojega tozda. N ikakor 
pa n e  m orem o doseči, da b i uve
ljav lja li tudi pavšalno odškodni
no, k je r  je  to  mogoče. Škodo, ki 
nastane, m orajo  pred lagate lji 
nam reč konkretiz ira ti in  v zah te
vi obrazložiti; to  pa jim , kot k a 
že, povzroča k a r  nekaj težav.

V ocenjevanju  stan ja  na disci
plinskem  področju ne morem o 
mim o ugotovitve, da pred lagate lji

n j s u s  i s š i t e v  d o o t i i s  oinzsoan u  č i s  
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KADROVSKA GIBANJA V JANUARJU

postopkov praviloma nikoli ne 
ugovarjajo na odločitve disciplin
ske komisije, čeravno nemalokrat 
osebno izrazijo svoje nezadovolj
stvo. Prav tako se pojavlja vpra
šanje, zakaj ukrepi ne zaležejo, 
saj samo odstotek prenehanj de
lovnih razmerij pove, da ostane 
na leto brez dela kar nekaj ljudi. 
To pa je že delo, ki terja stro
kovno obdelavo drugje. Razmero
ma malo delavcev je zahtevalo 
sodno varstvo zaradi disciplinskih 
postopkov pri Sodišču združene
ga dela v Mariboru (4), kar tudi 
pove, da komisija svoje delo 
opravlja v skladu s pravilnikom, 
strogo in pravično.

Januarja je bilo v železarni 
zaposlenih 5806 delavcev. V pri
merjavi s prejšnjim  m esecem  se 
je število zmanjšalo za 37, kar 
je posledica odhodov delavcev v 
JLA. Znotraj delovne organizaci
je je bilo prerazporejenih 158 de
lavcev.

DELOVNO RAZMERJE SO 
SKLENILI

JEKLARNA — Hernah Janko, 
NK delavec — iz druge del. org., 
Bačič Sulejm an, avtoklepar —  
prva zaposlitev

JEKLOLIVARNA —  Berisha 
Isni, NK delavec, Kovačevič B o
ško, NK delavec, Peršak Peter, 
strojni kalupar, Asani Selam, NK 
delavec, M iloševič Tugomir, av
tomehanik — iz druge del. org.; 
Stefič Venčeslav, NK delavec —  
ponovna zap. v  železarni.

VALJARNA — Lončar Stani
slav, gim nazijski mat. — prva 
zaposlitev; Topič Brane, gradbeni 
tehnik, Velunšek Miran, gim na
zijski maturant —  iz druge del. 
org.

KOVAČNICA —  Šmidlehner 
Stanislav, NK delavec —  iz dru
ge del. org.

VZMETARNA — Grabovac 
Novo, zidar, Nabernik Boris, NK  
delavec — prva zaposlitev; P av
lovič Anastazij, RTV m ehanik —  
iz druge del. org.

REZALNO ORODJE —  Hip 
Marjan, NK delavec —  prva za
poslitev.

ARMATURE —  Pečovnik P e
tra, adm inistrativni tehnik —  pr
va zaposlitev; Kočevar Darinka, 
rezkalka —  ponovna prijava.

ENERGIJA — Pavlovič časlav, 
strojni tehnik —  iz druge del. 
org., Adam  Maks, ključavničar — 
iz druge del. org.

SGV —  Krauberger Anton, in 
štalater vodovoda, Breznik Ivan, 
VK tesar, iz druge del. org.

RPT — Rek Pavel, dipl. inž. 
strojništva — iz JLA.

KOMERCIALA — Srebre Bo
jan, NK delavec, Štim nikar Boja
na, prodajalka, P ešl Janez — pr
va zaposlitev, Flajm iš Peter, NK 
delavec — iz druge del. org.

DRUŽBENI STANDARD — 
Kresnik Irma, NK delavka —  iz 
driige del. org.

DS za rač. — Čegovnik Irena, 
ekonomistka — štipendistka Že
lezarne Ravne.

Tozdi Armature Muta, Kovi
narstvo Ljubno in Bratstvo Var- 
varin imajo svoje disciplinske ko
misije, zato o njihovem delu ne 
poročamo. Prav tako jih nismo 
upoštevali v tabelarnem pregle
du.

Vsi navedeni podatki v analizi 
kažejo nekaj značilnosti. Zapisali 
smo, da pravilnik velja za vse. Iz 
zahtev, ki jih sprejemamo, pa iz
haja, da so v postopku večinoma 
delavci iz neposredne proizvod
nje, drugi le  malo kdaj. Ali po
temtakem delovne obveznosti kr
šijo le-ti? Razmislimo.

Za pravno službo: 
Sonja Slemnik

DELOVNO RAZMERJE JE 
PRENEHALO

JEKLARNA —  Durič Mustafa, 
zidar plošč, Hopovac Enes, drugi 
jamski delavec, Krivograd Mar
jan, ponovčar —  izključeni; Mo
drijan Drago, inž. m etalurgije — 
odpoved delavca; Verovnik  
Franc, tehtalec —  inval. upoko
jitev.

JEKLOLIVARNA — V erhov- 
šek Rajko, sestavljalec in  sušilec 
jeder, Tiljak Josip, delavec na 
torni žagi, Krebs Franci, pom oč
nik žarilca, Mihev Pavel, rezalec 
na arckmakerju. Košutnik S lav
ko, izsekovalec, Naglič Vinko, 
odvažalec kalupov, Vrhovnik V i
do, kovinski modelar —  vsi JLA; 
Krahulec Zvonimir, brusilec na 
rafami —  izključen.

VALJARNA —  Poderčnik Fer
do, transportni delavec, Fajmut 
Adam, valjavec, Živič Radosav, 
brusilec na CM —  v JLA; štruc  
Aleksander, valjavec —  inval. 
upokojen; Sorčan Jože, adjuster- 
kontrolor —  samovoljno; Rek 
Janko, pomožni valjavec —  iz
ključen.

KOVAČNICA — Kotnik Stan
ko V., pomočnik žarilca — v 
JLA; Mager Štefan, čistilec pol
izdelkov —  v  JLA.

JEKLOVLEK —  Polovšek A n
ton II., brusilec za grobo bruše
nje —  v JLA; Hanc Vladimir, 
delovodja vlečenja in  toplotne 
obdelave —  sporazumno.

STROJI IN DELI — Burja 
Zvonko, strugar, Bosilj Rudolf, 
strugar —  v  JLA.

ORODJARNA — Trstenjak 
Danilo, ključavničar —  v  JLA.

PNEVMATIČNI STROJI —  
Korinšek Robert, vrtalec, Čevnik 
Roman, brusilec, Trokšar Mirko, 
brusilec —  v  JLA.

VZMETARNA —  Koprivnik  
Matjaž, vrtalec — v JLA.

INDUSTRIJSKI NOZl — Bur- 
jak Beno, skoblar, Morn Rafko, 
brusilec, Zdovc Damjan n., rez- 
kalec, Paradiž Danilo, brusilec — 
v JLA.

REZALNO ORODJE — Dura- 
novič Jasmin, rezalec, Husič N i- 
had, pomožni delavec, Kok Bog
dan, ključavničar — v JLA.

KOVINARSTVO — Robnik 
Albin, ključavničar, Terbovšek  
Bogomir, strugar —  v JLA; Bru- 
net Alojz, rezkalec, Pavlin Dar
ko, strojni tehnik — odpoved de
lavca.

ARMATURE —  Grubelnik Jo
že, rezkalec, Vezonik Dušan, 
strugar, Kop Marjan, strugar — 
v JLA.

BRATSTVO — Ilič Ilija, NK 
delavec — odpoved delavca; M i- 
lanovič Miroslav, NK delavec —  
potek del. razmerja za določen 
čas.

ETS — Pristovnik Urban, in - 
strum entalec —  v  JLA; Detečnik  
Anton, delovodja navijalnice —  
odpoved delavca.

SGV — Tominc Niko, ključav
ničar, Logar Jakob II., ključav
ničar — v JLA; Košutnik Jože, 
tesar, Jevšek Ferdo, vodja vzdr
ževanja —  invalid, upokojitev; 
Kragelnik Maks II., ključavničar 
— sporazumno.

RPT — Kadiš Bogdan, dipl. 
inž. strojništva, Ksenem an Franc, 
inž. strojništva —  v  JLA; Pavšer

Franc, razm noževalec — inval. 
upokojitev.

KOMERCIALA —  Podlinšek  
Slavko, pomožni delavec, Apšner 
Marko, skladiščni delavec —  v 
JLA; Lenasi Ljudmila, kontrolor 
za kalkulacije in šifriranje —  
star. upokojitev, Koren Stani
slav, skladiščni delavec —  odpo
ved delavca.

DRUŽBENI STANDARD — 
Leskovšek Erna, natakarica, Ber
toncelj Dragica, kuharica — po
tek del. razmerja za določen Čas; 
Jovan Ana, garderoberka —  od
poved delavke.

DS ZA RAČ. —  Telcer Franc, 
vodja obračunov stroškov —  
star. upok.

DS KSZ —  Pogačnik Stani
slav, obhodni nadzornik, Maco- 
govič Dragutin, vratar —  inval. 
upokojitev.

Kadrovska služba

POHVALO ZASLUŽIJO
V Informativnem fužinarju še nekaj časa želimp uvesti 

rubriko s takim naslovom. Prepričani smo namreč, da je 
v naši železarni najmanj toliko, če ne mnogo več takih 
delavcev, ki si zaslužijo javno pohvalo, kot onih, ki jih 
srečujemo pod zoprnim naslovom »Kršitve delovnih ob
veznosti«.

Tako ravnotežje grajam in opominom pa bomo s časom 
dosegli le, če nam bodo vodilni in vodstveni delavci po
magali pridne in vestne delavce najti. Seveda pa lahko 
vsakdo zavrti telefonsko številko 304 in na kratko pove, 
kdo in zakaj po njegovem zasluži javno priznanje.

Za začetek povemo tole:
Na 1. letošnji seji našega komiteja za SLO in družbeno 

samozaščito so med drugim sklenili, da prejmejo knjižne 
nagrade za požrtvovalno pomoč pri gašenju požara 2. 11. 
1983 v  tozdu SGV naslednji delavci:

Marjan Dirntiš, Stroji in deli,
Bojan Erženičnik, ETS,
Franc Rotovnik in Vlado Zavec, oba SGV.
Nagrade jim je izročil predsednik poslovodnega odbora. 

Čestitamo!
Ce znamo prekrške kaznovati, znajmo požrtvovalnost in 

marljivost tudi nagrajevati.
Urednik
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KOROŠKI 
KINEMATOGRAFI 

V MARCU

K oroški k inem atografi Crna, Žerjav, 
Mežica, P revalje, Ravne in Dravograd 
bodo v m arcu predvajali predvidom a 
naslednje  film e:

BELI PES — am eriški trile r, 7. do 
19. 3.

RANA ZRELOST — nem ška dram a, 
8. do 19. 3.

SUPER M 02  — am eriški znanstveno 
fantastični, 9. do 19. 3.

IGMANSKI MARS — dom ači vojni, 
13. do 23. 3.

ZVER V ČLOVEKU — am eriški 
znanstveno fantastični, 14. do 26. 3.

UMOR PROSTITUTKE — am eriški 
akcijski, 16. do 26. 3.

SEST SVEDINJ V INTERNATU, 
nem ška kom edija, 18. do 31. 3.

PRINC MAŠČEVALEC — am eriški 
akcijski, 22. 3. do 2. 4.

SEDEM GLADIATORJEV — ita lijan - 
sko-španski zgodovinski, 23. 3. do 2. 4.

BOJEVNIKI BRONKSA — ita lijan 
ski avant., 29. 8. do 9. 4.

Koroški k inem atografi P revalje

,TE L IJA  FIL A T E L IJA  FIL A T E L IJA  FIL A

 ■Jsg 5
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FIL A T E L IJA  F IL A T E L IJA  FIL A T E L IJA  F IL A T E L IJA  FIL A

80-LETNICA ČASOPISA POLITIKA 
IN 40-LETNICA IZHAJANJA V SO

CIALISTIČNI JUGOSLAVIJI
Ob tej priložnosti je  izdala skup

nost jugoslovanskih PTT priložnostno 
znam ko za 5,00 din.

Prva številka Politike se je  pojavila 
v B eogradu 25. jan u a rja  1904. Časopis 
sta  ustanovila  b ra ta  Vladislav in  D ar
ko R ibnikar. Ves čas, ko je  izhajala, 
je  bila Po litika  v glavnem  dem okra
tično usm erjen  in neodvisen m eščan
ski časopis, ki se je  že od prihoda 
fašizm a na oblast v N em čiji opredelil 
p roti njem u.

K ot m otiv za znam ko je  bila upo
rab ljena  naslovna stran  prve številke 
Politike z dne 28. ok tobra  1944 z go
vorom  m aršala Tita.

L ikovna rešitev  je  delo R atom ira 
Pešiča. Znam ke so bile natisn jene v

Zavodu za izdelavo bankovcev v Beo
gradu  v tehn ik i dvobarvnega ofseta v 
polah po 25. V prodajo  pa  so prišle 
25. feb ru a rja  1984.

100-LETNICA ROJSTVA 
VELJKA PETROVIČA

Ob 100-letnici ro jstva  V eljka P e tro 
viča je  izdala skupnost jugoslovanskih 
PTT priložnostno znam ko za 5,00 din.

V eljko Petrov ič  (Sombor 1884 — Beo
grad 1967), pesnik, pripovednik, aka
dem ik, p redsednik  M atice Srbske v 
Novem Sadu in  upravn ik  Narodnega 
m uzeja v Beogradu. Pesm i je  začel pi
sa ti v prvem  d ese tle tju  tega sto letja  
in jim  pogosto da ja l m očan dom o
ljubn i ton, tako  da so označevale ob
novo srbske dom oljubne poezije.

Na znam ki je  p rikazana podoba 
V eljka Petroviča. L ikovna obdelava 
znam ke je  delo Dušana Lučiča. N a
tisn jene  so bile v  Zavodu za izdelavo 
bankovcev v Beogradu v tehn ik i dvo
barvnega ofseta v  polah po 25. V p ro 
dajo  pa so prišle  4. feb ru arja  1984.

XIV. ZIMSKE OLIMPIJSKE IGRE 
— SARAJEVO 1984

Ob XIV. zim skih o lim pijskih igrah 
Sarajevo 1984 je  izdala Skupnost ju 
goslovanskih PTT serijo  osm ih prilož
nostn ih  znam k in  dveh spom inskih 
blokov tehle  vrednosti in m otivov:

4.00 din — veleslalom  (Jahorina  in
B jelašnica)

4.00 din — b iatlon  (Veliko polje,
Igman)

5.00 d in  — slalom  (Jahorina in  B je
lašnica)

5.00 din — bob (Trebevič)
16.50 din — hitrostno  d rsan je  (Zetra)
16.50 d in  — hokej na ledu (Zetra in

Skenderija)
23.70 din — sm učarski skoki (Malo

polje, Igman)
23.70 din — sm uk (Bjelašnica in  J a 

horina)
50,00 din — olim pijski ogenj

100,00 din — pot olim pijskega ognja.
M ednarodni olim pijski kom ite je  na 

svojem  80. zasedanju  18. m aja  1978 v 
A tenah v m očni konkurenci zaupal 
Sarajevu, da postane gostitelj in o r
ganizator XIV. o lim pijskih iger le
ta  1984.

Na igrah  je  bilo zastopanih 12 šport
n ih  disciplin. Na znam kah so p rik a 
zani tekm ovalci v ustrezn ih  športnih 
panogah in znak iger, n a  blokih pa 
olim pijski ogenj te r  njegova pot in 
znak iger.

L ikovna obdelava znam k in blokov 
je  delo A ndreja  M ilenkoviča. Znam ke 
pa je  natisn il Zavod za izdelavo ban
kovcev v B eogradu v tehn ik i večbarv
nega ofseta v polah po 9. Znam ke so 
bile dane v prodajo  8. feb ru arja  1984.

f. u.

8. DELOVNO TEKMOVANJE
Občinski odbor sind ikata delavcev kovinske in  elektro  industrije  v 

občini R avne na Koroškem

RAZPISUJE
8. delovno tekm ovanje kovinarjev  v občini Ravne, ki bo v nasled

n jih  delovnih organizacijah: v Železarni R avne (nosilec tekm ovanja), 
R udniku Mežica in  In teg ra lu  P revalje  od 18. do 22. aprila  1984. Te
km ovanje je  razpisano v naslednjih  poklicih:

1. s tru g ar
2. brusilec
3. rezkalec
4. o rod jar
5. k ljučavničar
6. kovač
7. p lam enski varilec
8. varilec REO
9. varilec MAG

10. varilec TIG
11. av tom ehanik  diessel
12. liva r
Rok prijave za tekmovanje je 31. 3. 1984. P rijav e  zbirajo predsedniki 

IO OOS, vse p rijav e  se zberejo na ravn i konference sind ikata in  po
sredu je jo  na občinski svet ZSS Ravne na Koroškem.

T ekm uje lahko vsak  delavec, zaposlen v Železarni Ravne, Rudniku 
Mežica, In š ta la te rju  P revalje  in In teg ra lu  P revalje. Tekm ovanje za 
k ljučavničarje , varilce REI in MAG bo v R udniku Mežica, za avtom e
han ike v In teg ralu  P revalje, za vse ostale poklice pa v Železarni 
Ravne.

Teoretični del tekm ovanja vsebuje poznavanje m aterialov, delovnih 
postopkov, stro jev  in  naprav, varstvo  pri delu in  sam oupravljanje.

P rak tičn i del tekm ovan ja vsebuje izdelavo izdelkov, točnost, k v a 
liteto, učinkovitost in  ekonomičnost.

Tekm ovalec se p rijav i v  delovni organizaciji. P rvouvrščeni iz vseh 
panog p rejm ejo  nagrade in  se udeležijo  republiškega tekm ovanja.

N aša d ružba zahteva vsestransko in  celovito izobražene delovne no
silce in  ustva rja lce  m ateria ln ih  dobrin. Naš sam oupravni sistem  teži 
k  popolni osebnosti delavca, ustva rja lca  v vseh njegovih vrednotah  in 
delovni ustvarja lnosti. Zato pom enijo delovna tekm ovanja delavcev 
enega pom em bnih prispevkov k  tem  načelom, še posebno v času sta 
bilizacije gospodarstva.

ZAHVALA

Ob prerani izgubi moža in očeta 
Draga Mlačnika se iskreno zahvaljuje
mo za denarno pomoč in vso pozornost 
stanovalcem bloka št. 43 na Javorniku, 
sorodnikom za vso skrb, darovano cvet
je, in ker so bili z nami v najtežjih tre
nutkih. Posebna hvala za denarno po
moč: sodelavcem TOZD SiD, OOS 
TOZD SiD, konstrukcijskemu biroju, 
TOZD RPT, tov. Francu Poriju za po
slovilni govor, Pihalnemu orkestru Že
lezarne Ravne, kaplanu za opravljeni 
obred ter vsem, ki ste ga spremljali na 
njegovi zadnji poti.

Zena Zofka, sin in hčerka

ZAHVALA

Ob boleči izgubi našega dragega mo
ža, očeta in dedija Antona Kolerja, p. d. 
Janka, se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem za pomoč in darovano cvetje.

Zahvaljujemo se g. župniku za po
grebni obred, govornikoma Jožetu Ker
tu in Francu Zabevu pa za poslovilne 
besede.

Hvala vsem, ki ste ga v tako velikem 
številu spremljali na njegovi zadnji poti.

Vsi njegovi

SLANE IN NESLANE
L ad ja  se je  po topila v  b liž in i 

D eviškega otoka. R ešila s ta  se 
sam o dva po tn ika : m oški in  žen 
ska.

»Kaj pa zdaj?« je  vp raša la  
ženska.

»N eum no vprašan je,«  je  zago
del m oški. »N ajprej bom o sp re 
m enili im e otoku.«

Mož se ponoči n a lit v rn e  do
mov. V te m i se splazi v  spalnico 
in  p rev rn e  stol. G lasno zakolne: 

»Zakaj, p r i  hudiču , m ora  ta 
p rek le ti sto l s ta ti v spalnici?« 

Ž ena p ik ro  odvrne:
»Si ljubosum en , da tu  sploh 

kaj stoji?«

ZAHVALA

Spluženo

Ob boleči izgubi drage sestre, mame, 
babice in prababice Frančiške Miki se 
zahvaljujemo vsem, ki so nam v težkih 
trenutkih priskočili na pomoč, darovali 
vence, cvetje in drugo ter jo v velikem 
številu pospremili na njeni zadnji poti.

Posebej se zahvaljujemo tov. Mar
kaču, tov. Klepu in tov. Polancu za po
slovilne besed in g. župniku za po
grebni obred. Vsi nieni

Izdaja delavski svet Žele
zarne Ravne kot mesečnik 
v nakladi 5500 izvodov. Ure
ja uredniški odbor: Jože
Gruden, Ivica Klančnik, 
Marjan Kolar, Franjo Mi
klavc, Vladimir Novlnšek. 

Glavni in odgovorni ured
nik Marjan Kolar.

Telefon 861 131, Int. 304. 
Tiska CGP Večer, Maribor 
Glasilo Je po 7. točki 1. odst. 
36. čl. zakona o obdavčenju 
proizvodov in storitev v 
prometu (Uradni list SFRJ 
št. 33/72) in mnenju sekre
tariata za informacije SRS 
št 421-1/72 prosto plačila 

prometnega davka.

Fotografije za to številko  so p ri
spevali: S. Jaš, M. Korošec, A. 
K rivograd ml., M. Potočnik, F. 
Rotar. Z. Strgar in  M. Vrečič.


